
i n f o r m a t i v n i  glasilo ravenskih železarjev
R A V N E  I

&
R A V N E

Leto XXVII Ravne na Koroškem, 14. december 1990 Št. 12

o
o
o
o

Srečno, zdravo in uspešno
leto 1991

mr* tonov

M
O
$o
o
o
mo



2 I N F O R M A T I V N I  F L Z I N A R št. 12/1990

Jubilanti dela '90
T ridesetletni jubilant ima za sabo tričetrt svoje delovne  

poti. Abrahama ima blizu, za sabo, daleč pa še ni star. Z a
to premore tako izkušnje kot moči za še  eno, zadnje de
setletje v tovarni.

Če ima podjetje modrega direktoija, obrat preudarnega 
obratovodja in skupina brihtnega mojstra, potem vsi vedo, 
da je  treba takega dolgoletnega jubilanta obravnavati z 
dolžnim spoštovanjem . Brez dobrih delavcev ni dobre proiz
vodnje, brez te pa ne poti v Evropo.

30-LETNI JUBILANTI DELA
PE METALURGIJA
JEKLARNA

1. ŠU M N IK  Franc
2. 1VARTNIK Ivan II.
3. PLO D ER  H erm an
4. TRETJAK Albert
5. ŽVIKART Jožef

VALJARNA
L HRAŠAN Alojz
2. KOVAČIČ Viktor
3. KROF Valentin
4. LIPOVNIK Leopold
5. SVETINA Jakob II.
6. H U D R A P Franc
7. M A IC EN  Ignac
8. PEČNIK Anton
9. KRIVEC Alojz

10. STINJEK Franc
11. PO ROČNIK Franc

KOVAČNICA

1. HOVNIK M atjan I.
2. JA ZBEC M artin
3. KLINC Ludvik
4. LADI NEK Vinko
5. PESL Mirko
6. TEM N I KAR Jože

JEKLOVLEK

1. BERLOŽNIK R udolf
2. CEJ Jerica

PE METALURGIJA -  sk. služ.

1. ŠTIM NIKAR Franc, org. d.
2. JU R IN EC  Vinko
3. KOKALJ M ihael II.
4. KUSEJ Mihael
5. KU NEJ Anton
6. M LAČNIK Friderik
7. POLOVSEK Janez
8. POTOČNIK Alojz II.
9. ROBNIK Jože, org. dela

10. TRSTENJAK Marija
11. N ERAD Franc

PEJEKLOLIVARNA
1. ČRESLOVNIK Anton
2. S1SERNIK Franc II.
3. ŠTEBLE Ivan
4. ŠTEHARNIK Bogom ir
5. GOLOB Vinko
6. HACE Franc
7. KAJNIH Ludvik
8. KODRUN Jože
9. KOLENKO Josip

10. KORBAR Alojz
11. MOČNIK Leopold II.
12. MORI Leopold II.

13. PAVŠE Franc
14. PEROVEC Ivan
15. VEČKO M ihael
16. PETEK Marija
17. ŠTUM PFL Edvard
18. SUHOVRŠN1K Jože

PE STROJI
1. ŠIPEK Bogom ir
2. HU D O V ERN IK  Slavko
3. JESEN IČ N IK  Franc
4. O D ER  Viktor
5. ROŽEJ Jože I.
6. STRM Č NIK Stanislav II.

PE OBDELAVA

KALILNICA

1. KOLAR Franc I.

ORODJARNA

1. ČESN IK  Marjan
2. GO REN ŠEK  Emil
3. PAVŠE Valentin
4. SAM EC Rom an

INDUSTRIJSKI NO Zl

1. JEŽ Jože
2. KRENKER Ivan
3. SIROVINA Jakob
4. URŠNIK Anton

PNEVM. STROJI

1. HIRTL Franc, inž. org. dela
2. RAMŠAK Ivan II.
3. PO D M EN IN ŠEK  Franc

VZMETARNA

1. POLANER Štefan

NAMENSKA PROIZVODNJA

1. LAM PRET Peter

PE OBDELAVA -  sk. službe

1. ČAS Rihard
2. G ER D EJ Angela
3. KASPER Avrelija
4. RANC Peter
5. SENICA Feliks
6. VOGRIN Vladimir

PE TURIZEM IN 
DRUŽB. STAN.
1. FABIJAN Borislav, org. rek.
2. JA N EŽIČ Alojz

M ožno je  seveda tudi, da tako delo še  nima prav pov
sod svoje cene. Bližnjice, dolg jezik  in iskanje političnih  
krivin so veljale predolgo, da bi jih  lahko pozabili čez noč. 
Toda človeka, ki sta ga oblikovala tovarna in čas, ni tako 
lahko resno prizadeti.

Denarju pa visokim  tovarišem in gospodom lahko kaj 
hitro pade cena, dobro delo pa ohrani svojo vrednost.

Iskrene čestitke!
Marjan Kolar

TEHNIŠKI SEKTOR
ENERGIJA 

1. FERK Vinko 
ETS
1. KAJZER Maks
2. PODPEČAN Ivan
3. VUGRINEC Miroslav
SGV
1. HA CE Alojzija
2. HRASTNIK Alojz, inž.
3. LEPE J Viktor
4. VEZOVNIK Franc
5. ZDOVC Marjan
6. CELEC Janez
7. HOVNIK Franc
8. HA LEJ Aleš 
TRANSPORT

1. ŠTEHARNIK Stanko
2. IVARTNIK Anton
3. PLANKO Stanko

TEHNIŠKI SEKTOR -  sk. sl.
1. RISTIČ Anica

SEKTOR ZAGOT. 
KAKOVOSTI
1. M ARIN Ciril
2. PREDNIK Jože

RAZVOJNI SEKTOR
1. BUTOLEN M ilan, inž.
2. M ARZEL Franc

KOMERCIALNI 
SEKTOR
1. ŠPEG U Ignac
2. KUM ER Nikolaj
3. STRM ČNIK Marija
4. VUKOVIČ Ivan

EKONOM. FIN. 
SEKTOR
1. JU R A JA -FIR ŠT  Angela
2. KAVTIČNIK Jerica
3. KOTAR Berta
4. MAKL1N Anton, org. dela
5. ŠISERNIK Nežka
6. LOGAR Ivanka

ORG. KADR. 
SEKTOR
1. LESKOŠEK Franc II.
2. LIPOVNIK Karel
3. PEČOVNIK Štefan
4. PLANINŠEC Marija
5. PLEVNIK Ignac
6. PUŠPAN Jože

JUBILANTI DELA V LETU 1990

PE -  SEKTOR 10 let 20 let 30 let SKUPAJ

JEKLARNA 11 9 5 25
VALJARNA
KOVAČNICA

16 15 11 42
11 6 6 23

JEKLOVLEK 2 5 2 9
M ETALURGIJA -  sk. službe 5 16 11 32
JEKLOLIVARNA 17 20 18 55
STROJI 29 16 6 51
KALILNICA 4 1 5
ORODJARNA 4 2 4 10
INDUSTRIJSKI NOŽI 6 10 4 20
PNEVM. STROJI 4 2 3 9
VZMETARNA 1 1 1 3
NAM ENSKA PROIZVODNJA 5 _ 1 6
OBDELAVA -  sk. službe 7 9 6 22
TU RIZEM  IN DRUŽB. ST. 3 7 2 12
ENERGIJA 8 5 1 14
ETS 7 6 3 16
SGV 17 7 8 32
TRANSPORT 2 3 3 8
TEHNIŠKI SEKTOR -  sk. službe 2 1 3
SEKTOR ZAGOT. KAKOV. _ 3 2 5
RAZVOJNI SEKTOR 5 2 2 9
KOM ERCIALNI SEKTOR 10 8 4 22
EKON. FIN. SEKTOR 6 7 6 19
ORG. KADR. SEKTOR 6 7 6 19
ARM ATURE 23 - - 23
S K U P A J : 207 170 117 494
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V LETU 1991 SPROSTIMO  
VSE USTVARJALNE SILE

Pred m ano  je  organogram  bodočega koncem a Železarne Ravne. 
Kaže m i osem  m etalurških in predelovalnih podjetij, šest ostalih 
in tri podjetja zunaj koncerna.

Metalurgija in predelava obsegata:
jeklarno - kovačnico - valjam o in jeklovlek - OTK - finance in 

poslovno banko - jeklolivarno -  arm ature - stroje - orodja, pnev
m atiko, nože, valje, orodjarno, vzm etam o in term ično obdelavo.

Dmga podjetja so:
inženiring - inform atika - zaposlovanje - vzdrževanje - trgovina - 

varnostna zaščita.
Zunaj koncerna so:
stanovanja - požarna varnost - turizem .
Zavedam  se trenutka in  svoje vloge v njem  v vsej odgovorno

sti. Predlog sanacije železarne in svojo vlogo v n jem  si predstav
ljam, kot da bi bil nezaposlen, poročil pa bi se z ženo, ki im a osem  
otrok (podjetij) iz prvega zakona, šest otrok (podjetij) iz drugega in 
tri (podjetja) iz tretjega zakona.

Kar m e hrabri, je  to, da to ženo kljub vsej sram oti ali usodi 
im am  srčno rad. Osm ero otrok je  že skoraj pri kruhu, šest iz d ru
gega jih  še študira in jim  je  treba zagotoviti sam ostojnost. Trije 
iz tretjega zakona pa imajo kar bogato doto po očetu, sam o pa
m etni m orajo biti, da je  prehitro  ne zapravijo.

M ogoče m alo preveč prispodob ob novi organizaciji, pa vendar, 
ustvariti m oram o novo železarno, ki bo sposobna nositi im e Ž e
lezarna Ravne -  tovarna plem enitih jekel. Ponovno m oram o ust
variti žar v nas, da pripadam o tej družini, da se zanjo znam o bo 
riti. Sprostiti m oram o vse ustvaijalne sile, ki so bile uklenjene v 
spone. Uveljaviti m oram o tim sko delo, ki ne bo poznalo obre
m enjenega in neobrem enjenega mišljenja. Vsi m oram o postati o b 
rem enjeni in polno odgovorni v tej družinski zvezi ali navezi.

Preskok iz dosedanjega mišljenja v novo je  za vsakega od nas 
boleč. Živim o skoraj na koncu sveta, kjer sm o še bolj občutljivi 
za vsako sprem em bo.

Spom injam  se pogovorov in trditev, da je  v Železarni Ravne 
treba nekaj narediti in to tudi vsi vemo. Sedaj je  trenutek za ta 
»nekaj«. Ne dovolim o, da bi izpustili besedo »nekaj« in vse raz
vodenili. Zdaj vemo, kaj m oram o in stojm o za tem kot možje, 
da si bom o lahko čez čas odkrito pogledali v oči in s stiskom  rok 
potrdili, da sm o na pravi poti.

V.d. generalnega direktorja 
Železarne Ravne 

Andrej Kokalj, dipl. inž.

Kaj je treba vedeti o novih zakonih
V zadnjih dveh letih se je  zara

di novih razm er tako v državi 
kot v republiki in železarni spre
m enilo ali na novo zastavilo 
m nogo pravnih aktov. Po bese
dah Mirana Kosa, dipl. iur., vod
jo  pravne službe v železarni, bo 
revolucionarno v sm islu zelo 
korenitih sprem em b sicer šele 
obdobje, ki prihajala, a sm o se 
pri Fužinarju vseeno odločili, da 
o nekaterih že uvedenih ali šele 
načrtovanih novostih spregovo
rimo kar zdaj. To sm o delno sto
rili tudi zato, ker s e je  ob uved
bi kategorij, kot so čakanje na 
delo, novi sistem plač, podjetniš
tvo, privatizacija, pojavilo m no
go vprašanj, ki so nepojasnjena 
povzročila tudi m noge konflikte.

VEČ DOLŽNOSTI KOT 
PRAVIC

»Miran Kos, kuj je v novi za
konodaj takšnega, da je za de
lavce prav, da vemo v svoje dob
ro? Kaj je pomembno, izrecno 
vezano na status oz. delo delav
ca?«

»Delavec se m ora predvsem 
zavedati, da postaja njegovo delo 
vse več vredno ob dejstvu, da ga 
je  vse manj. Najboljše za nas de
lavce bo, če se bom o zavedali, 
da m oram o dobro in disciplini
rano delati. S tem si bom o naj
bolj zavarovali svoj status.

-  Strogo s pravno-form alnega 
vidika je  za delavca dobro, da

pozna pravice, hkrati pa se m o
ra zavedati dolžnosti. Pravice so 
opredeljene v zvezni in republiš
ki delovnopravni zakonodaji in 
zaenkrat v Splošni kolektivni po
godbi za gospodarstvo in Pravil
niku o del. razm erjih Železarne 
Ravne. S temi pravicami se ima 
delavec m ožnost seznaniti v nas
protju s prejšnjo ureditvijo, ko je 
z njimi bila O ZD  dolžna delavca 
seznaniti, pa se to ni dogajalo.

Splošno pravilo, ki velja v 
pravnem  redu, je, da nepoznava
nje prava škoduje, kar pom eni, 
da se ne m orem o sklicevati na 
njegovo nepoznavanje. Sploh je 
to pom em bno vedeti zdaj, ko t.i. 
pravne pom oči za delavce ni več.

-  Razmerje m ed pravicami in 
dolžnostm i se ruši v korist dol
žnosti, predvsem  v smislu zm a
njšanja vloge delavca pri soodlo
čanju, pri soupravljanju, v sm is
lu ostrejših pogojev za preneha
nje delovnega razm etja in zao
strene disciplinske odgovornos
ti.

-  Delovno m esto ni več ne
dotakljivo in sveto, am pak je  v 
ospredju interes podjetja in pa 
seveda družbe v širšem  smislu. 
Pokazala se bo konkurenca za 
delovna mesta. Vprašanja social
nega zn ačka  prehajajo iz podjet
ja  v občino in republiko.

-  Ob vseh teh neprijetnih 
stvareh je  treba delavca inform i
rati, da ima vseeno še ogrom no 
pravic, ki so vezane na njegovo

delovno m esto (soodločanje 
kljub m anjši intenziteti, zdravst
veno varstvo, stanovanjske pra
vice), čeprav se bo tu  še m arsi
kaj spremenilo.

-  K m orda bolj črnem u raz
m išljanju o pravicah delavcev 
me je  navdahnila predvidena 
sprem em ba republiške zakono
daje, ki zelo radikalno sprem inja 
pogoje in pa odgovornost ljudi 
za ugotavljanje po novem  t.i. 
operativnih začasnih in trajnih 
viškov (organizacijski, tehnološ
ki, ekonom ski in drugi razlogi). 
Če je  imel prej vsaj pri trajnih 
viških pom em bno vlogo organ 
upravljanja, je  zdaj odločitev o 
ugotovitvi trajnih in začasnih 
viškov predvsem  na PO. M erila 
so ista, kot so zapisana v sploš
ni kolektivni pogodbi, rok, v ka
terem  m ora biti delo delavca ne
potrebno, da postane t.i. opera
tivni višek, pa je  sam o še šest 
mesecev. Sest mesecev po ugo
tovitvi, d a je  delavec trajni višek, 
m u delovno razm erje tudi pre
neha. Sprem enila se je  tudi od
pravnina. Znaša najm anj polovi
co poprečne plače v zadnjih treh 
m esecih, pom noženo s številom 
let zaposlitve. Delavec, ki nim a 
dveh let delovne dobe, ni upra
vičen do odpravnine.

Seveda se ukrep prenehanja 
delovnega razm erja form alno ne 
postavlja na prvo m esto, ker je 
treba najprej delavca poskušati 
prekvalificirati oz. razporediti na

drugo delovno m esto znotraj ali 
zunaj podjetja; lahko tudi na 
m esto, ki zahteva za dve stopnji 
nižjo šolsko izobrazbo.

-  Pravilnik o plačah, ki ga je 
sprejel delavski svet konec av
gusta, je bil zakonit, v skladu z 
zvezno in republiško zakonoda
jo, predvsem  pa s splošno ko
lektivno pogodbo. Zato ni bilo 
nobene form alne potrebe po 
sprejetju sklepa, da so razpore
ditve v posam ezne plačilne raz
rede javne. Pravilnik je  pospe
šil proces boljšega m otiviranja 
dobrih strokovnih in vodstvenih 
delavcev. Ob tem  pa nikakor ne 
sm em o zanem ariti povečanja 
odgovornosti, ki je  form alno 
urejena v drugih predpisih.«

POSLOVODNI ORGANI 
IMAJO VEČ POOBLASTIL

»Našteto velja za vse zapo
slene. K ĵ pa bi lahko povedali 
o novostih, ki se nanašajo na 
vodstvene in vodilne delavce in 
je dobro, da jih poznajo tako te 
strukture kot iijihovi podreje
ni?«

»Sprem em be zakonodaje, ki 
jih  je  začela uvajati zvezna vla
da konec leta 1988 (Zakon o po
djetjih, sredi leta 1989 Zakon o 
delovnih razm erjih, letos poleti 
splošna kolektivna pogodba) so 
kup pooblastil v zvezi z odloča
njem o pravicah in dolžnostih 
delavcev prenesle na poslovod
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ne organe, delavce s posebnim i 
pooblastili in  pa vodje delovnih 
procesov -  do delovodij. Tako 
poslovodni organ odloča o vseh 
pravicah delavcev iz delovnega 
razm erja, razen o prenehanju, o 
katerem  še odloča disciplinska 
komisija. O vseh drugih vpraša
njih: o izrekanju drugih disci
plinskih ukrepov, razporejanju 
na druga delovna mesta, v d ru
ge plačilne razrede, o razporeja
nju delovnega časa pa im a pra
vico odločiti poslovodni organ, 
ki lahko ta pooblastila prenese 
na svoje podrejene in razen pri 
izrekanju disciplinskih ukrepov 
in razporejanju delovnih m est 
tudi na  delovodje. Vse v eč je  to 
rej prostovoljnih odločitev vod
stvenih ljudi, vse z nam enom  
boljše organiziranosti delovnih 
procesov in večje discipline v 
nasprotju s prejšnjo ureditvijo, 
ki je  stalno zahtevala ugotavlja
nje nekih širših interesov s stra
ni kolektivnih -  sam oupravnih 
organov. Seveda sam ovolje od
govornih zaradi osebnih  intere
sov pri tem  ne sm e biti.

Čakanje na delo je  eden izm ed 
ukrepov za t.i. začasne viške de
lovne sile. Zaenkrat še velja, da 
so to tisti, katerih delo ni nepo
trebno dlje kot dve leti. Poleg 
tega ukrepa je  za reševanje za
časnih viškov predvidena še do
kvalifikacija oz. prekvalifikacija, 
razporeditev na druga delovna 
m esta znotraj in zunaj podjetja. 
Vsi ti ukrepi se uporabljajo faku
ltativno. Delavec pri tem  nim a 
zakonske pravice soodločati. 
Ukrep lahko izvede, vsaj pri naši 
organiziranosti, PO in direktor, 
če je  PO nanj prenesel pooblas
tilo. Delovodja o začasnih viš
kih ne m ore odločati, dejstvo pa 
je, da se bo odločil na podlagi 
informacij vodij in delovodij.

Vsa ta razm eija so posledica 
poskusa uvajanja podjetništva 
tudi v naš gospodarski sistem  in 
ena od tem eljnih značilnosti je 
tudi, da je  treba delavcu vzeti 
oblast, kot jo  je  im el do sedaj, 
in m u dati dela. Čeprav je  osnov
ni pogoj za izvedbo tega razreši
tev lastninskih vprašanj, pa se 
vendarle m oram o že danes zave
dati, da im am o poslovodne or
gane za to, da skrbijo za poslov
no funkcijo podjetja, delavec pa 
je  za delo. Tudi na Z ahodu im a
jo  delavci pravico soodločati 
prek upravnih organov in pa se
veda sindikata, nikakor pa ne 
pravice odločati.

K onkurenčna klavzula for
m alno velja, čeprav je  bil zvezni 
zakon sprem enjen, v tem  sm is
lu, da je  te člene črtal. Sloven
ska skupščina je  že potrdila, da 
ta zakon velja za Slovenijo. Za
torej so pogoji form alno m alo 
manj ostri, kot so bili predstav
ljeni v Novicah. Se vedno pa bo 
treba vprašanja s konkretnim  de
lavcem urediti s pogodbo o za
poslitvi, v katero lahko pride po
polnom a ista vsebina, kot je  bi
la navedena v zakonu.

Zakon o podjetjih je  ustanav
ljanje podjetij s strani delavcev in 
njihovih sorodnikov enačil s pre
povedano konkurenco lastnem u

podjetju, kar je  vsekakor zelo os
tro in vprašanje je, če je  sm isel
no. Še vedno pa velja delovno
pravna zakonodaja, ki tudi ureja 
to  vprašanje v sm islu prepovedi 
opravljanja dejavnosti, s katero 
lahko delavec ali njegov sorod
nik nelojalno konkurira in s tem  
škoduje lastnem u podjetju.

Iz tega seveda izhaja, da v Že
lezarni Ravne ugotavljam o, ka
teri so ti podjetniki in bom o tu 
di ukrepali, če bom o ugotovili 
nelojalno konkurenco. D odal 
bi še, da je  delo za zasebne in
terese m ed delovnim  časom  že 
tako ali tako disciplinski prekr
šek.

Predvidena nova reorganiza
cija podjetja je  verjetno posledi
ca spoznanja, da je  treba na  po
sam ezne poslovne subjekte pre
nesti vso odgovornost ekonom 
skega subjekta z nam enom  po
večati produktivnost in izogniti 
se lažnem u solidarizm u m ed po
sam eznim i deli podjetja. Z aen
krat o vseh vprašanjih organiza
cije odloča delavski svet na pred
log PO. Posam ezna okolja, ki 
mislijo, da se bodo lahko organi
zirala m im o te ureditve, nim ajo 
te teoretične m ožnosti, ker sm o 
pač eno podjetje.

Reorganizacija podjetja je  v 
duhu  splošne usm eritve, da je  
treba gigante narediti fleksibil
nejše zaradi večje m ožnosti pre
živetja v sedanjih razm erah. Ver
jetno  ne m orem o m im o dejstva, 
da železarne ne gre razbijati v 
dobesednem  sm islu, am pak je  
treba organizirati neko obliko 
koncem a, kar bi form alno po
m enilo, da izhajam o iz nekih 
skupnih interesov.

Ker je  eno od tem eljnih vpra
šanj, ki jih  m oram o razčistiti v 
naši družbi, tudi lastninjenje -  
od nikogar in od  vseh -  družbe
ne lastnine, predvsem  zaradi po
večanja njene produktivnosti, se

v Sloveniji pripravlja ustrezen 
zakonski akt (Zakon o privatiza
ciji), ki predvideva načine, po 
stopke in pogoje za privatizaci
jo  oz. lastninjenje. Osnutek za
kona predvideva več variant, 
m ed njim i tudi t.i. interno priva
tizacijo (odkup in nakup podjet
ja  s strani delavcev). To pravico 
bo imel vsak zaposleni. Zakon 
predvideva tudi popuste. Z aen
krat je  predlog največ 40 % po
pusta, sicer pa bo odvisen od de
lovne dobe. Knjigovodsko bo to 
pom enilo, da se bo za odstotek 
popusta zm anjšala d ružbena la
stnina, vendar po m ojem  prepri
čanju v prim em  realne ocenitve

le-te tudi m orebitni popusti ne 
pom enijo razprodaje, kajti zave
dati se m oram o, da bo delavec, 
ki bo kupil del podjetja, prispeval 
finančna sredstva, lahko tudi go
tovino, in bo s tem  pomagal po
djetju, poleg tega pa bo ta del 
lastnine postal m nogo učinkovi
tejši. Ker je  pri nas vrednost po
djetja zelo velika, se ni bati, da 
ne bi vsi delavci imeli enake 
m ožnosti nakupa.«

»Na primeru zadpje sindika- 
tove grožnje s štrajkom v žele
zarni se je pokazalo, da vsi tu
di pravic in dolžnosti iz kolek
tivne pogodbe ne poznamo. Na 
kgj bi vi opozorili v tej pogod
bi?«

»Delavci seveda imajo pravico 
stavkati, vendar vse brem e stav
ke nosi sindikat, če jo  on orga
nizira in vodi. Zahteve, ki jih  
lahko postavlja sindikat, niso 
vnaprej zapisane oz. predvidene, 
tudi v kolektivni pogodbi ne. 
Predpisano je  sam o, da m ora tu 
di sindikat ravnati zakonito, 
predvsem  v sm islu spoštovanja 
javnega reda. Pri sindikatu in 
vodstvu podjetja gre izključno 
za dva pola, ki se pogajata, od 
pogajalske m oči posam ezne 
strani pa je  odvisen izhod.«

POUDARJENO VARSTVO 
OSEBNIH PODATKOV

»V vrsti pravnih aktov gotovo 
ne moreva mimo temeljnega -  
ustave. Ker so se v železarni 
pojavile nekatere nejasnosti v 
zvezi z osebnimi podatki (jav
nost -  tajnost plač!), pustiva vse 
drugo in se dotakniva le tega 
poglavja iz ustave.«

»Osebni podatki so še vedno 
zavarovani. N jihova nedotaklji
vost se z novo politiko še pou
darja in bo tudi urejena v novi 
ustavi bolj intenzivno. Pravic 
osebne nedotakljivosti, poveza
nih s to pravico, je  kar precej. 
Ustavil bi se pri varstvu oseb
nih podatkov, povezanih z de
lom delavcev. M enim , da je  tu 
di plača kot podatek o uspešno
sti ali neuspešnosti dela tako ko
lektiva kot posam eznika v ne
kem obdobju  osebni podatek, 
čeprav zakonodaja izrecno nik
je r  ne navaja, da so plače osebna 
tajnost. Mi sm o si to  zapisali'v 
Pravilnik o plačah in zato naj bi 
za nas to tudi veljalo. O sebni po
datki so vedno zavarovani zara
di varstva integritete posam ezni
ka in zaradi m ožnosti neprave 
uporabe teh podatkov, če j ih  u- 
porabljajo nepristojni ljudje. Ker 
je  plača podatek, ki še tako buri 
duhove, saj nenazadnje posred
no ocenjuje tudi sodelavce in pa 
nadrejene, je  lahko prizadejane 
več škode kot koristi.«

PRIHAJA OBDOBJE
KORENITIH SPREMEMB

»Številke sicer niso merilo, 
pa vendarle: koliko je bilo v za
dnjem času novih aktov?«

»G ovorim o lahko o desetih 
sistemskih zakonih, ki korenito 
posegajo v naše življenje. Zato bi 
obdobje, ki prihaja, označil celo 
kot revolucionarno v sm islu ko
renitih sprem em b: od sistema 
državne uprave, ekonom ske po
litike in drugih politik do pravic 
in s tem  tudi življenja občanov 
(lastninjenje družbene lastnine, 
ne nazadnje tudi stanovanj, m o
rebitni novi denar, novi položaj 
v svetu itd.) Ne bi bilo slabo, če 
bi o teh vprašanjih tudi v Fuži- 
narju podrobneje pisali.«

MANJŠA VLOGA 
PRAVILNIKOV

»Ali se z vsemi ometvjenimi 
novostmi ruši tudi razmerje za
koni: pravilniki (kot interni ak
ti)? Če se, kaj to pomeni?«

»Vloga pravilnikov kot inter
nih aktov se bo zm anjšala v tem  
sm islu, da bom o lahko v njih 
odločali le o konkretnih vpraša
njih, katerih interval ali širši ni
vo bo dan v zakonu. Upam , da 
bo to boljše, ker bodo o stvareh 
odločati tisti, ki so za uspešno 
vodenje gospodarstva odgovor
ni. Ti pa m orajo upoštevati v 
svetu sprejete in spoznane us
pešne rešitve, neozirajoč se na 
osebne interese, ki so v seda
njem sistem u prihajali na plan.«

»Hvala za odgovore.«
Helena Merkač
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NOVO LETO -  NOVI ČASI
Leto se še ni povsem izteklo in poslovnega leta 1990 še ne more

mo ocepjevati. Toda kvartalne bilance kažejo, da Železarna Ravne 
-  z mnogimi drugimi slovenskimi podjetji vred -  vse bolj tone v 
izgubo. Če nočemo povsem propasti, bomo morali marsikaj teme
ljito spremeniti. Kaj in kako, smo povprašali nekatere naše direk- 
torje. Vsak je  svoje videnje gradil na sedanjem stanju svoje organi
zacijske enote. Kar so povedali v pogovorih, smo strnili v naslednjih 
sestavkih.

Dipl. inž. Edvard Štrucl, direktor Jeklolivarne:

PRIHODNOST JEKLOLIVARNE 
JE V OPREMI IN ZNANJU

2 e  polletna bilanca je  pokaza
la, po devetih m esecih pa se je 
še potrdilo, da izguba v poslov
nem delu Jeklolivarne ne naraš
ča več, raste pa t.im. finančna 
izguba, in sicer zato, ker m ora
m o zaradi dolgotrajne negativne 
bilance najem ati kredite, ti pa 
nas z visokimi obrestnim i m era
mi požirajo. Ekonom isti so izra
čunali, da bi ob dvigu proizvod
nje do planirane in pri sedanjih 
vhodnih in prodajnih cenah pre
cejšnji del finančnega dela izgu
be že pokrili. A žal še v bližnji 
prihodnosti ne m orem o pričako
vati večjega naraščanja naročil. 
Več m ožnosti im am o v izvozu, 
a tam  je  ustaljena praksa, da ho
če kupec ali posrednik novega 
poslovnega partneija  najprej po
šteno spoznati, zato se m oram o 
sprva zadovoljiti z m anjšim i, po
skusnim i naročili, na zaželeno 
večjo serijo je  treba čakati vsaj 
leto ali dve.

Sanacije po evropsko si ne 
moremo privoščiti

Gotovo je, da bi bila najhi
trejša rešitev za Jeklolivarno 
stečaj po zahodnem  modelu. 
Tam podjetje, ki je  v izgubi, a 
je  zanim ivo za družbo, kupi dr
žava za sim bolično ceno, upniki 
postanejo delničarji. Podjetje za
prejo za mesec dni, odpustijo 
vse delavce z vodstvom  vred in 
na novo razpišejo vsa delovna 
mesta. Ko je  znan novi direktor, 
zaposlijo sam o toliko delavcev, 
kolikor jih  je  potrebnih za redu
cirano proizvodnjo. Programe, 
ki prinašajo izgubo ali so nepri
m erni za agregate, izločijo. Ob 
sanacijskem  naredijo tudi social
ni program  za odpuščene delav
ce, ki pa ga financira država. Če 
je  sanacijski program  dobro za
stavljen, se v podjetju prej ali 
slej zaposli 60 do 80 % prej za
poslenih delavcev.

Pri nas si takega načina sana
cije ne m orem o privoščiti, ker ni 
koga, ki bi plačal socialni pro
gram. Še za m ajhno število pred
časno upokojenih je  težko najti 
sredstva.

Na našo proizvodnjo je  nepo
sredno ali proračunsko vezanih

800 ljudi, kar je  dvakrat več, kot 
določajo evropski norm ativi. Iz
ven Jeklolivarne jih  je  okrog 200. 
S form iranjem  nove delniške 
družbe jih  bom o večino dobili.

Potrebujemo nekaj svežega 
kapitala

Jeklolivam a je  že dolgo v te
žavah, zato sm o želeli dognati, 
kakšne so naše m ožnosti za ob 
stoj v prihodnje. Razgledali smo 
se po nekaterih evropskih livar
nah -  avstrijskih, italijanskih in 
nem ških. Prepričali sm o se, in 
tudi tujci, ki obiskujejo nas, pra
vijo tako, da sm o glede oprem e 
v evropski špici. Tudi po tehno
logiji sm o m ed najboljšimi. Na 
zelo visokem nivoju so naši la
boratoriji, kontrola. Minilivama 
je  v celoti v vrhu evropskih li
varn -  tako po oprem ljenosti kot 
po kvaliteti svoje proizvodnje.

Težko livarno je  celo vodja tu 
je  svetovalne firme inž. Veliko
nja visoko ocenil. Dejal je, da 
oprem a ustreza za izdelavo za
htevnih ulitkov za ohišja plin
skih elektrarn, in nam  bo s svo
jim i zvezami pomagal utreti pot

do tega tržišča. Sedaj im am o v 
težki livarni -  razen nam enske 
proizvodnje -  še preveč navad
nega program a, ki ga lahko iz
deluje vsaka livarna.

V srednji livarni je  situacija 
težja.

Za form avtom at sm o našli 
ustrezen program  n a  evropskem  
trgu, razčistili sm o tudi, kaj je 
na njem  rentabilno delati. Pri
m eren je  za serijsko litino na
vadnega program a -  za navadna 
ogljična jekla in za obrabno ob
stojne litine. Legirani program  
usm erjam o na furansko linijo, 
vendar im am o na form avtom atu 
še preveč drobnega asortim enta, 
katerega proizvodnja ni ekono
mična. Del program a, ki je  ve
zan na reproverigo (Arm ature 
Muta), bom o preusm erili v mi- 
nilivarno. Form avtom at, k ije  bil 
kupljen m ed drugim  za proiz
vodnjo arm atur, za to ni prim e
ren, pač pa za program , ki ima 
na trgu nizko ceno, povprečno 
3 m arke za kg, zato n im a dol
goročne perspektive.

Na peskom etu in furanski li
niji bo potrebnih nekaj dodatn ih  
investicij. Postaviti bo treba lini
jo  brez okvirnih lahkih form 
(cold box) ter zam enjati pesko- 
m et s konti m ešalcem  za samo- 
strjevalni postopek. Potem  bo ta 
del proizvodnje prim eren za kva
litetno trženje v evropskem  pro
storu. Pri klasičnih betonitnih 
m ešanicah je  nam reč preveč re
klamacij.

Z izbiro ustreznega asorti
m enta -  po velikosti, teži in teh
nologiji prim ernega oprem i ag
regatov -  lahko najbolj vpliva
mo na kakovost in ceno naših 
izdelkov. Najbolj se bo to  pozna
lo v čistilnici, kjer je  zdaj še pre
več dodatnega dela.

Naš način sanacije, ko skuša
m o za vsako ceno povečati pro
izvodnjo, je  dvorezen meč. S 
tem , ko sprejem am o tudi naro
čila, pri katerih pokrijem o komaj 
variabilne stroške, da zagotovi
m o plače delavcem, se v bistvu 
razprodajam o. Posledicajeta, da 
nim am o denarja za obnavljanje 
in posodabljanje oprem e, kar po
m eni, da si režem o lastno vejo.

Livarna je  potrebna svežega 
kapitala. D o njega sta dve poti 
-  ali da najam em o ugodnejše 
kredite v tujini, ali da dobim o 
tujega partneija. Kakor kaže, je  
druga m ožnost za nas slabša, saj 
se za nas zanim ajo le posredni
ki, ki hočejo poceni kupovati in 
si sam o s preprodajo ustvarjati 
večji dobiček kot mi s celotno 
proizvodnjo. Razen tega si na tak 
način ne  m orem o ustvariti im e
na evropskem  tržišču, kajti delo 
prek posrednikov briše naše 
ime.

Izboljšati moramo trženje

V preteklosti sm o pri trženju 
delali velike napake. Zal je  v ra
venski železarni še danes zelo 
malo ljudi usposobljenih za kva
litetno trženje, ko m orata biti 
tehnik in kom ercialist združena 
v eni osebi.

V Jeklolivam i sm o to pom a
njkljivost že začeli odpravljati. 
Naše m lade inženirje pošiljamo 
na intenzivne tečaje tujih jezi
kov, sodelujejo z referenti pro
daje in s kupci, usposabljali se 
bodo tudi v tujini. Seveda je  ne
varnost, da bi nam  pozneje tako 
usposobljene kadre pobrala kon
kurenca, zato se m oram o zave
dati, da jih  bo treba dobro  pla
čati. Naš sedanji plačilni sistem  
tega problem a še ni rešil.
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Ko bo Jeklolivarna postala po
djetje, se bo m oral njen  status 
sprem eniti tako, da ne bo več 
kolonialni dobavitelj ulitkov pre
delovalnim  obratom , am pak da 
bo nosilec končno obdelanih  
ulitkov. Na tak način bo  lahko 
iztržila več, saj bo lahko izbira
la najcenejše in  najboljše koope
rante za m ehansko obdelavo. Tu 
bo gotovo prišla do izraza za
sebna iniciativa.

Tudi pri m odelih  sm o začeli 
iskati privatne usluge; žal im a
m o zadnji čas težave zaradi ne
likvidnosti podjetja.

Proizvodnjo bi m ogli razbre
meniti tudi s cenejšim  vzdrževa

njem. Vprašanje je , kako, da ne 
bi izgubili na  kakovosti, k iji  da
nes ne m orem o oporekati, vse
kakor pa bo treba tudi tu raz
biti m onopole.

Kaj potrebujem o za vstop v 
Evropo, vemo. Nekatere pogoje 
izpolnjujem o, im am o dokaj us
trezno oprem o in znanje. Osvo
jiti bi m orali še tehnološko in 
delovno disciplino, da bi redno 
dosegali zahtevano kakovost, ro
ke in cene. Laže bi bilo, ko bi 
imeli za sabo nekoga, ki bi reše
val socialne problem e; ker ga ni, 
naša pot v p rihodnost ni tako 
jasna.

Dr. Janez Bratina, direktor Tehniškega sektorja:

PROIZVODNJA IN 
VZDRŽEVANJE STA 
TESNO POVEZANI

Zmanjševanje porabe energije 
in stroškov vzdrževanja

Na ceno energije ne m orem o 
vplivati, lahko pa na njeno po
rabo. Kot sm o že dejali, se le-ta 
ne zm anjšuje vedno vzporedno 
z zm anjševanjem  proizvodnje; 
skupno s proizvodnim i enotam i 
iščem o rešitve za racionalno ra
bo energije. Velikokrat se da 
ugotoviti, kje »pušča«, mi pri
pravim o predlog ukrepov, spre
jeti in izvesti pa ga m ora proiz
vodna organizacija sama.

Podobno je  pri vzdrževanju. 
Vemo, da je  drago. Toda za na
stanek okvar so krivi tako tisti, 
ki na napravah delajo, kot oni, 
k ijih  slabo vzdržujejo. Tovrstne 
stroške je  m ogoče zm anjšati le 
s skupnim i m očm i, s sodelova
njem vzdrževalcev in proizvajal-

O novi reorganizaciji T ehniš
kih služb in o tem , kaj nam  bo 
prinesla, je  danes težko govoriti. 
Vzdrževalci in proizvodni delav
ci vemo, da je  od zagona do 
polne obratovalne zmogljivosti 
naprave ali stroja potreben dolo
čen čas. Tehniške službe Žele
zarne Ravne pa so še vedno v 
»zagonu«. Najprej bi m orali z 
analizo ugotoviti slabosti in po
manjkljivosti sedanje organizira
nosti in na podlagi analize pois
kati ustrezne rešitve. Žal se gos
podarske razm ere pri nas Uiko 
hitro sprem injajo, da jim  je  z 
analizo nem ogoče slediti. Razen 
tega so železarna in tehniške 
službe v njej velika enota, ki ima 
veliko vztrajnost, kar onem ogo
ča hitre sprem em be. Potrebno 
je  dolgotrajno prizadevanje, da 
se pokažejo učinki. H itrih reši
tev ni.

V T ehniških službah im am o 
zbrane skoraj vse tehniške stro
ke. Im am o nalogo iskati opti

malne organizacijske rešitve.
Osnova zanje je  ponovna oživi
tev t.i. gospodarjenja v obratu.
Ob izpopolnjeni organizaciji de
la in znanja je  to edino, kar lah
ko prispeva k racionalizaciji po
slovanja. To pom eni, da bi m o
rali v osnovno gospodarjenje v 
obratu uvesti red, to pa je  stvar 
vodenja.

K p refom enjen i nalogi spada 
racionalizacija vzdrževanja, 
transporta, energijske porabe. V 
času, ko v železarni primanjkuje 
dela, zm anjkuje opravil tudi za 
vzdrževalce, zato iščem o dodat
no delo za naše ljudi. Dela, ki 
ga opravim o po naročilu oziro
ma po obratnem  nalogu, sm o le
tos imeli kar precej, npr. delavci 
SGV sodelujejo pri m ontaži stis
kalnic, delavci Energetike pri in
vesticijskih delih zunaj železar
ne, ETS pri investicijah znotraj 
železarne in pri m ontaži stiskal
nic. S tem  se sam odejno zn ižu

jejo relativni stroški vzdrževa
nja.

Ne m orejo pa se stroški vzdr
ževanja, energije in transporta 
zniževati sorazm erno z zniževa
njem  proizvodnje, vsaj ne v 
prvem krogu. Veliko je  nam reč 
fiksnih stroškov (stane tudi ča
kanje na delo, plačujem o stalne 
prispevke za energijo glede na 
m oč itd.), zato se racionalnost 
dela z zm anjševanjem  proizvod
nje kratkoročno zmanjšuje.

Dodatno delo za 
vzdrževalce

V zadnjem  času v železarni

veliko uporabljam o pojem  »pre
zaposlenost«, kar v resnici po
meni prem ajhno izrabo delov
nega časa z delom . Študija o pre
strukturiranju govori tudi o de
ležu Tehniških služh pri tem. 
Kakšni so viški, je  odvisno od 
obsega proizvodnje, in gotovo 
nas je  za današnjo (zm anjšano) 
proizvodnjo preveč.

Izhod bom o še naprej iskali v 
prevzem anju netipično vzdrže
valnih del, predvsem  na speci
fičnih področjih, k ijih  mi obvla
dam o; za energetike so to top
lovodne in plinske napeljave, za 
strojnike m ontaže in rem onti 
specialnih obdelovalnih strojev, 
za delavce ETS elektrikarska de
la pri m ontažah in novograd
njah itd. Pri teh delih s proiz
vodnim i enotam i že dokaj us
pešno sodelujem o.
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cev. Japonci so dosegli velike 
uspehe, ko so uvedli totalno 
vzdrževanje, kar pom eni, d a je  za 
stroj odgovoren tako tisti, ki na 
njem  dela, kot tisti, ki ga poprav-
l)a-

Stroški pri vseh vrstah vzdrže
vanja niso enaki. Pri elektrikar- 
skem delu je  strošek živega dela 
večji od m aterialnih stroškov, 
pri strojniškem  vzdrževanju pa 
je delež obojega enakovreden. Z 
zm anjševanjem  števila zaposle
nih torej ne rešim o vsega, hkrati 
bi m orali zm anjšati porabo re
zervnih delov. Tu pa je  vpraša
nje, koliko je  še pam etno tvega
ti, glede na to, da  so ob okvarah 
zastoji v proizvodnji v takem  pri
m eru daljši. S tržnim  odpira
njem bodo gotovo zaloge rezer
vnih delov v skladiščih vedno 
manj aktualne.

Vsaj toliko rezerve kot vzdrže
valci, glede delovnih in organi
zacijskih sposobnosti, imajo go
tovo tudi proizvajalci v čuva
nju in negi svojih proizvodnih 
naprav . M orda bo  šele ekonom 
ska prisila pripeljala ljudi do te
ga, da bodo skrbeli za delovna 
sredstva kot za svoja, in to bo 
dalo velike rezultate.

Glavna naloga za naprej ni v 
tem , da gradim o plotove m ed 
mi in  vi, tem več da skupno us
tvarjam o dobiček. Če tega ne  bo
m o počeli, ne bo kruha.

Energetika in vzdrževanje 
-  skupno podjetje

S predvideno reorganizacijo 
naj bi sedanje Tehniške služ
be postale sam ostojno podjetje 
z vsemi funkcijami. Kaj vse bo  v 
tem  podjetju, še ni znano, goto
vo pa je, da bo treba program e 
očistiti vsega, kar bo racionalne
je organizirati zunaj njega. Kaj 
izločiti, pa je  velik problem , ker 
bi edino m erilo m orala biti raču- 
nica, vsi ekonom ski izračuni pa 
so v sedanjih razm erah dokaj ne
realni. Velja le osnovno vodilo, 
da m orajo specialistična znanja, 
ki so neposredno povezana s teh
nologijami železarne, ostati v 
njenem  sklopu, vzporedne po
m ožne dejavnosti pa bi lahko 
organizirali drugače.

Kakor za vse druge velja tudi 
za organizacijsko plat vzdrževa
nja, da bo zanjo že v bližnji pri
hodnosti odločilna ekonom ska 
prisila ozirom a tržna ekonom i
ka.

skim kupcem  glede cene, bo p ro
b lem  vsaj delno rešen. Dogovar
jam o se nam reč za izdelavo 25 
strojev RAM 55, RAM 85 in 
RAM 125. Težave so nastale 
predvsem  zaradi nejasnih raz
m er n a  sovjetskem  tržišču, za 
katero sm o letos precej delali. 
Zdaj končujem o zadnjo serijo, 
za naprej pa nič ne vemo, kako 
bo. Za dom ači trg im am o naro
čen en sam  stroj in  kaj več tudi 
ne pričakujemo.

V ostalih oddelkih se nekateri 
program i ukinjajo. V individual
ni proizvodnji ni več naročil z 
dom ačega trga, nehali bom o tu 
di z nam ensko proizvodnjo, ker 
nam  prinaša izgubo. Preusm eri
li se bom o v proizvodnjo m eta
lurške oprem e, ki jo  želimo kar 
najbolj izpopolniti in kom pleti- 
rati.

Valji so naš zahteven izdelek, 
pri katerem predstavlja velik pro
blem  doseganje kakovosti, ki je 
odvisna od celotnega delovnega 
procesa -  od metalurgije do to
plotne in m ehanske obdelave. 
Zaposlili bom o strokovnjaka za 
m etalurški del, težave toplotne 
obdelave naj bi se nehale z in
vesticijo v kalilnici, v m ehans
kem delu pa tehnologijo obvla
dam o, m oram o jo  le stoodstot
no upoštevati. Kar največ va
ljev želim o prodati skupaj z na
šo m etalurško oprem o.

Dipl. inž. Jurij Pratnekar, direktor Strojev.

REŠILO NAS BO LE 
POŠTENO DELO VSEH

Ob devetm esečni bilanci je  bil 
marsikdo presenečen, ker je  po
slovna enota Stroji poslovala z 
izgubo, saj ji vsaj doslej še ni pri
m anjkovalo naročil.

Analizirali sm o visoke izgube 
in ugotovili, da imajo največji 
delež pri tem  odpisane terjatve. 
Vse se nanašajo na nam ensko 
proizvodnjo, pri kateri veljajo 
stare pogodbe, sestavljene tako, 
da zaradi dolgega proizvodnega 
procesa našega dela ne m orem o 
dobiti plačanega pravočasno.

M očno nas je udaril tudi pa
dec dolaija, saj veliko izvažam o 
v Ameriko. Preostali del izgube 
pa naredim o sam i, znotraj žele
zarne. Gre za m edsebojne uslu
ge m ed poslovnim i enotam i, ki 
jih  ne plačujem o na osnovi de
janskih vrednosti, am pak prora
čunsko. Tako stroški niso ob
vladljivi. Da jih  bom o lahko nad
zorovali, bom o začeli m edseboj
ne dobave urejevati s pogodba
mi, v katerih bo razen kvalitete 
in roka opredeljena tudi cena.

K slabšem u poslovnem u re
zultatu veliko pripom ore še ne
likvidnost podjetja kot celote. 
Uslug našim  kooperantom  ne 
plačujem o, m ateriala ne m ore
mo pravočasno naročati (v tuji
ni zahtevajo avanse!). Posledica 
vsega tega so nepravočasne d o 
bave naročenih strojev, kar pov
zroča m aterialno škodo in zni
žuje naš ugled pri poslovnih 
partnerjih. Skratka, tako za izvoz 
ni m ogoče delati. Ker m oram o, 
s<y nam  je  dom ači trg praktično 
odm rl (letos sm o zanj delali sa
mo en stroj), se bo  m oralo v na

šem  delu in poslovanju marsikaj 
sprem eniti.

Potrebujemo veliko naročil

Veliko se bo sprem enilo, ko se 
bodo na Ravnah oblikovala sa
m ostojna podjetja ali delniške 
družbe. Vendar pa nobena reor
ganizacija ne m ore pom agati, če 
je  dela premalo. Trdim , da je  v 
svetu dovolj dela za nas vse. 
Treba ga je  poiskati in pridobiti 
in potem  seveda opraviti tako, 
kakor določa pogodba, drugače 
je  delo za naprej za vedno iz
gubljeno.

V Strojih si m očno prizadeva
m o za osvajanje zahodnih tr
žišč. V Ameriki sm o si že prido
bili določen renom e, a žal zara
di nižanja vrednosti dolarja ta 
trg trenu tno  za nas ni najbolj 
zanimiv, čeprav ga povsem  od
pisati ne m orem o in ne sm em o. 
Za prihodnje leto načrtujem o za 
am eriško tržišče proizvodnjo v 
vrednosti 10 m io $, prav toliko 
nam eravam o prodati v Francijo 
prek firme Spiertz, s katero sm o 
sklenili pogodbo o dolgoročnem  
poslovno-tehničnem  sodelova
nju, enak delež pa načrtujem o 
za izvoz v druge zahodnoevrop
ske države.

To je  pogum en plan, ki ga ne 
bo lahko realizirati, in vseh na
ročil tudi še n im am o v rokah. 
N im am o še dovolj dela za prvo 
četrtletje, za ta čas bi nam reč po
trebovali naročila klasičnih tipov 
strojev, za katere ni treba izdelo
vati nove dokum entacije. Če se 
bom o sporazum eli z italijan

Organizirali se bomo po 
evropskih merilih

Z novim  letom  naj bi poslov
ne enote Železarne Ravne posta
le sam ostojna podjetja. D o sredi
ne decem bra m oram o pripraviti 
predloge organiziranosti. V  Stro
jih  zdaj evidentiram o delavce, 
službe in delo ter skušam o ugo
toviti, koga bom o v bodoči ure
ditvi podjetja potrebovali in koga 
ne.

Kot povsod, lahko rečem, da 
nas je  tudi v naši PE preveč. 
Razen tega brem enijo našo pro
izvodnjo še razbohotene skupne 
službe. Če hočem o postati kon
kurenčni na  svetovnem  trgu, ni 
dovolj, da bodo delali po evrop
skih standardih le delavci pri 
strojih -  v proizvodnji sm o do
segli že zelo kratke pretočne ča
se -  pošteno bom o m orali dela
ti vsi, od vrha navzdol. A  tudi to 
ni dovolj. Kot podjetje se m ora
m o organizirati po evropskih 
standardih, kar pom eni, da bo
m o imeli le tiste službe, ki jih  
bom o lahko plačali.

Seveda je  vprašanje, ali bom o 
lahko delali tako, kot nam  nare
kuje ekonom ika. N ihče ne dela 
socialnega program a in tudi ni 
nikogar, ki bi poskrbel za odveč
ne delavce. N aša prihodnost je 
torej v veliki m eri odvisna od te
ga, kaj bo storila družba, drža
va.

M ojca Potočnik
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Zakaj primanjkuje naročil
Smo na razpotju med domačim in tišjim trgom. D o

mači se nam zapira, izvoz pa smo letos podvojili in ga 
moramo prihodpje leto še povečati. Intenzivno vzpos
tavljamo nove zveze in poznanstva. S tem si odpiramo 
možnosti prodaje novim kupcem, vendar moramo spre
jemati njihove pogoje in si pridobiti njihovo zaupanje.

Zdnj je seznam naših slabosti še dolg in boleč. Kupci 
nam ne bodo zaupali, če jih ne bomo odpravili.

Na mednarodnem trgu lahko konkuriramo z našo 
tehnično opremo in z znanjem, ne pa z našo organiza
cijo dela, z vestnostjo in stroški. Zavzemimo se za od
pravo lastnih slabosti in uspeh ne bo izostal.

Razen arm atur, industrijskih 
nožev, strojegradnje in delno ko
vanih izdelkov, v ostalih progra
m ih naročil še vedno ni dovolj, 
tam  pa, kjer jih  kolikor toliko je, 
j ih  ne realiziram o v dogovoije- 
nem  roku. Najbolj se pom anj
kanje odraža v Valjarni. Rahlo 
izboljšanje v septem bru je  bilo 
kot prva lastovka spom ladi. Op
tim istične napovedi, da bo četr
ti kvartal boljši od p redhodne
ga, se ne uresničujejo. Pred krat
kim je  bilo javno povedano, da 
m oram o v prvem  kvartalu pri
hodnjega leta pričakovati še hu j
šo krizo. D om ači trg torej še ne
kaj časi ni obetaven, proizvodnja 
na zalogo, za boljše kasnejše 
povpraševanje, ekonom sko ne 
pride v poštev. Večanje izvoza 
črne m etalurgije je  tudi doseglo 
zgornjo ekonom sko m ejo, saj

sm o v povprečju kar precej pod 
dogovorjenim  pokrivanjem  fiks
n ih stroškov. Tudi do 20 % zni
žanja proizvodnih stroškov v 
kalkulacijah ne kaže, da se je  tu 
kaj premaknilo.

Ž ivim o v težkem  času. Tudi 
napovedi največjih porabnikov 
jekla niso obetavne, obojih: gro
sistov in končnih porabnikov. 
D om ači trg se še naprej podira 
in za nas v pretežnem  delu tudi 
zapira. Povpraševanje je  v stag
naciji, nelikvidnost narašča, 
m edsebojna zadolženost se po
daljšuje. N am esto da bi se pogo
varjali o plasm anu, se pogovar
jam o  za plačilo zapadlih terja
tev; ker ni garancije za te, ni 
novih naročil. Ker ni prilivov, 
ni denarja za plačilo nakupov in 
kot posledica nastopijo m otnje v 
oskrbi z reprom ateriali in deli za

prodano proizvodnjo, zam ude v 
dobavnih rokih, nezadovoljstvo 
kupcev, zm anjševanje zaupanja 
le-teh do nas, m anjša naročila in 
račun se ne izide, skratka, zača
ran krog, ki m u botrujejo zu n a
nji in notranji pogoji gospodarje
nja. Torej sam  pesim izem , ki ga 
opcije za dom ači trg delajo še 
bolj tem nega. Slepi bi bili, če si 
posledic za naš plasm an ob 
m ožnih treh opcijah ne  bi znali 
predstavljati. O ptim istična je  op
cija, da bo jugoslovanski trg os
tal tak, kot je. Realno je, da se 
bo zm anjšal na ozem lje treh  re
publik, pesim istično pa, da ga 
bosta tvorili le dve: slovenski in 
hrvaški trg.

Kdo lahko nam  tržnikom  po
ve, katera opcija bo obveljala? 
Tega najbržda ni.

Sm o na razpotju m ed dom a
čim in tujim  trgom. To razpotje 
nam  vliva optim izem  v tem 
sm islu, da za potrebe tujega trga 
vemo, da sm o si v preteklosti 
ustvarili image, da se zavedam o, 
da je  naš obstoj le v čim  hitrej
šem  prilagajanju tujem u trgu: 
tehnično, tehnološko, stroškov
no, predvsem  pa poslovno. Pri 
poslovnosti pa se srečujem o s 
sindrom om  industrijske družbe, 
v kateri je  črna m etalurgija po
m enila bazno panogo, ki se je  
razvijala neintegralno in s carin
sko zaščito. Iz tega je  izhajala 
tudi naša celostna podoba: mi 
sm o najboljši, biti m oram o naj
večji m ed slovenskim i železar
nam i, nič nas ne m ore spraviti 
na kolena, mi sm o baza za ko
vinsko predelovalno industrijo. 
Kakšne so njene kvalitetne po
trebe glede na naš program  pre
strukturiranja, pa poučeni o tem 
itak vedo. Tuji trg, ki ga tvori 
postindustrijska družba, Evropa 
92, s katerim  se sooča naša tež
nja za večji plasm an naših p ro
izvodov, nam  kaže na veličino 
zm ot, ki so botrovale naši teh 
nološki zaostalosti in poslovnos
ti, s tem  pa tudi nekonkurenč
nosti. N ekonkurenčnost se kaže 
v stroškovnem  in poslovnem  
smislu. D aje  naša produktivnost 
daleč pod evropsko, da so stroš
ki inputa višji od evropskih in 
organizacija dela nižja od ev
ropske in javna brem ena višja, 
nerealen tečaj, itd., je  na straneh 
tega glasila bilo že precej predo- 
čenega. Malo m anj pa so bili 
predočeni, z izključnim  nam e
nom  takojšnje odprave, slabi 
zgledi, ki se dnevno kopičijo in

potijujejo, da nas resnično daje 
poslovnost:
zampjapje v dobavnih rokih, za
hteve, da mora tuji trg priznati 
vse stroške; kupcu vsiljujemo, 
kar mi mislimo, da je  prav, ne 
upoštevamo, kpj nam on speci
ficira, da moramo narediti; ne
pripravljenost na boljše delo, 
preveč časa se porabi v pripravi 
dokumentacije, premalo gaje  za 
izdelavo in montažo; kazanje s 
prstom na druge, izmeček, po
pravljanje slabo izdelanih proiz
vodov, neuspele šarže, nesorti- 
ran notranji vložek ima za posle
dico škart šarže, napačne ter
mične obdelave, grupe spreha
jalcev, na izhod čakajoče množi
ce pred vrataijem, grupe pogo- 
varjalcev na delovnem mestu, 
vmešavanje v delo drugih, dgja- 
nje lažnih obljub, izmikanje da
janja korektnih odgovorov kup
cem, nesporočanje objektivnih/ 
subjektivnih zamud, jutranje 
kavne seanse, izogibanje last
nem delu, delo po principu pošt
nega predala, odpravljanje na
pak pri kupcu ob primopredaji, 
zamujanje s servisom, za kupca 
odbijajoča grobost in osornost 
ob telefonskem pozivu, pošilja
nje škart vzorcev kupcu, pisanje 
trditev na podlagi matematične
ga primerjanja številk brez po
znavanja vsebine, itd.

To je  torej resničnost naše 
poslovnosti in praktično izvaja
nje tolikokrat izrečene besede: 
»prilagajanje evropskim standar
dom  trženja«. Ali nam  poveda
no ne kaže na  najbolj očiten 
način, koliko in kako mi ta po
jem  razum em o in se ne zaveda
m o usodnosti našega obnaša
nja? Komercialist im a sam o en
krat m ožnost zardevanja, potem  
pa so m u vrata zaprta! G ornje 
tudi kaže, d a je  poznavanje nu j
no potrebnih sprem em b v naši 
m iselnosti in dnevnem  ravnanju 
prepočasno in neustrezno tež
kem u položaju in času, ki ga ži
vimo. Ali je  čarobna palica re
šitve gornjih nem arnosti in večje 
konkurenčnosti edinole dajanje 
v najem delovnih sredstev pri
vatnim  firmam ? M islim, da ne.

Škarje in platno za doseganje 
večje konkurenčnosti in izbolj
šanje poslovnosti im am o torej 
v rokah sami. Od tega, kako bo
mo oboje uporabili, v največji 
m eri zavisi, kakšna in koliko na
ročil bom o dobivali, zlasti za 
program e neizkoriščenih kapa
citet. Ne delajm o si utvar, da
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Vse to sprem eni ustaljeni red in prednostno razporeditev poslov, 
a  je  nujno za preživetje podjetja. Sledijo zahteve po povečanju pro
daje »za vsako ceno«. To nalogo je  težko izpolniti, ker je  om ajan 
ugled (image) podjetja.

Izkušen m anager tudi ve, da so taki izredni trženjski napori le 
kratkotrajen izhod. Zaradi takih akcij se nam reč potrebe odjem al
cev skoraj ne povečajo, podjetje v krizi ima skrom no m ožnost za 
pridobivanje novih pom em bnih  odjem alcev in za odvzem anje po
slov bolj zdravim  konkurentom . Izkušnje so pokazale, da tako po
večani napori lahko dajo dobre rezultate le nekaj mesecev.

Poznavalci posebno svarijo pred brezglavim zniževanjem  cen in 
razprodajam i zalog. Bolj sm iselno je  hitro preveriti donosnost pro
gramov in (vsaj začasno) opustiti tiste, ki prinašajo največ izgub. 
Analiza vrednosti in stroškov proizvodnje je vedno dobrodošla: 
stiska pokaže marsikateri prihranek, ki ga sicer ne vidimo.

Ni dobro panično opuščati lastnih trženjskih poti, čeprav bi m orda 
trenu tno  s tem  kaj prihranili. Ponovna izgradnja kasneje bi bila 
predraga.

Tudi trženjsko kom uniciranje m ed krizo je  pom em bno. Vest o 
učinkovitem  zdravljenju ohrani podjetju marsikaterega poslovnega 
partneija in prepreči hlastno ukrepanje odjemalcev, kupcev. Najvaž
nejši pa so osebni stiki. Prodajni inženirji m orajo biti v nenehnih 
stikih s kupci, m orajo razlagati, širiti zaupanje, pripravljati teren za 
boljši jutrišnji dan, predvsem  pa nikdar om ahovati ali celo zabav
ljati čez dom ače podjetje.

Tudi ob krizi kupcev je  za m anagetje veliko dela. Najprej kaže 
rešiti, kar se še da: ustaviti dobave, če za nadaljevanje posla ni trd
nih jam stev, storiti vse potrebno za uveljavljanje terjatev v stečaj
n ih in likvidacijskih postopkih.

Ob krizi sorodnih podjetij se kaže ogledati za dobrim i strokov
njaki, ki zapuščajo firmo, in jih  pridobiti zase.

Potrebna pa je  tudi prava m era obzirnosti: če nam reč kaže, da 
se bo poslovni partner le izvlekel iz krize, bo pom oč v kakršnikoli 
obliki pom nil še dolgo. Prav v stiskah se kalijo najboljši poslovni 
stiki.

Seveda pa je  tudi na tem področju najboljše sredstvo preventiva, 
torej z dobrim  načrtovanjem  in učinkovitim  nadzorom  vnaprej pre
prečevati krizna stanja.

(Povzeto po: M edia marketing, oktober 1990, št. 114, Tržna stra
tegija za krizne razm ere, dr. M itja Tavčer).

OBNAŠANJE PODJETJA V KRIZI
ZNAMENJA KRIZE

Prvo znam enje krize je  izguba. Podjetje porabi več, kot zasluži. 
D ruga stopnja je  nelikvidnost: podjetje izdaja več, kot sproti spre
jem a s prilivi. Primanjkljaj pokriva z zadolževanjem , ki zm anjšuje 
uspešnost in pospešuje utapljanje. Zadnja stopnja je  nesolventnost, 
ko vse imetje podjetja ne odtehta več tetjatev upnikov.

Kriza pom eni izgubljanje ugleda, kasneje neredne dobave, zasta- 
revanje program a, nesolidno poravnavanje obveznosti. Za poslov
nega partnerja takšnega podjetja pom eni kriza plačilno nesposob
nost, preklice že danih naročil, zahteve po vnaprejšnjem  plačeva
nju ali po trdnem  zavarovanju plačil, sicer pa ustavljanje oskrbe, 
dobav.

UKREPANJE OB ZNAMENJIH KRIZE
Preudarno vodstvo podjetja ob očitnih znam enjih krize znižuje 

stroške trženja. Vnaprej se skuša varovati pred odškodninskim i 
zahtevki odjem alcev zaradi izpada dobav. Ob doslednem  spoštova
nju zakonov skuša zavarovati vsaj nekatera plačila dobaviteljev.

Kljub pogodbam  išče alternativne odjem alce, da podjetje ne osta
ne čez noč brez odjem a in s tem  brez dela. Zelo pom em bno je 
imeti zanesljivo inform atiko o stanju podjetij -  poslovnih partner
jev.

NAČINI REŠEVANJA
Najprej se pojavi trda centralizacija poslovnega vodenja, ki zaja

me tudi finance, tako izdatke kot prejeta plačila. Sledijo nalogi za 
izteijavo dolžnikov.

nam  bodo kupci zaupali, če ne 
bom o z vso rigoroznostjo od
pravili naše neposlovnosti. Ne 
delajmo si utvar, da bom o imeli 
naročil za kvartal naprej, zlasti 
velja to za proizvode čm e m eta
lurgije.

Sprijazniti se bom o m orali s 
kratkimi dobavnim i roki. Če h o 
čem o (življenje nas v to sili) dr
žati sedanji tržni delež, ga veča
ti, potem  m oram o sprejeti pogo
je  posam eznih trgov -  kupcev -  
sicer se bom o iz tega izločili sa
mi. Odpirajo se nam  m ožnosti 
prodaje novim  kupcem, vzpo
stavljajo se nove zveze in po
znanstva. Izkoristim o naš poten
cial in šanse.

Sm o pred zaključkom  poslov
nega leta, ki iz meseca v mesec 
slabše kaže. Načrtujem o plas- 
m an za prihodnje leto, ko še ni
so znani pogoji gospodarjenja, 
ko še ni nikakršnih znakov, da 
se bo položaj izvoznikov izbolj
ševal glede javnih brem en in re
alnega tečaja. Letos sm o izvoz 
skoraj podvojili. Če hočem o za
sesti kapacitete in kolikor toliko 
obdržati zaposlenost, ga m ora
m o prihodnje leto še bolj pove
čati, saj vse kaže, da bo na do 
m ačem  trgu še manj naročil. 
Naj večji potrošniki jekla so v hu 
di krizi, trgovina je  odpovedala, 
m alih podjetij ni, preostane nam 
torej le tuji trg. Tu pa so v os
predju kvaliteta, roki dobav in 
naši stroški. Stroškov, ki jih 
im am o, nam  tuji trg ne prizna 
in ne bo priznal. Naročila bom o 
dobili le s konkurenčnim i po
goji. S tehnično oprem o, ki jo 
im am o (z redkim i izjemami), 
lahko konkuriram o, kader ima 
bogate izkušnje in znanje. O bo
je nam  tuji kupci priznajo in 
zavidajo. Konkurirati ne m ore
m o z organizacijo dela in stroš
ki. Z m alo več zavzetosti in vo

lje organizacijo dela lahko hitro 
izboljšamo, težje je  in bo s 
stroški. Znotraj podjetja so še 
rezerve, te m oram o izkoristiti; 
težje bo z javnim i brem eni in 
pogoji gospodarjenja, na katera 
n im am o pom em bnega vpliva.

Ako lahko verjam em o, naj bi 
Republika Slovenija prihodnje 
leto prevzela nem ški davčni sis
tem? S tem  bom o izenačeni z 
nem škim i konkurenti. Vpraša
nje je še, kaj bo s tečajem di
narja, da z izvozom  ne bom o 
izgubili, in kakšni bodo realni 
pogoji gospodarjenja. Ob koncu 
leta, ko sklepam o pogodbe za 
drugo leto, le-ti še niso znani! 
M orali pa bi biti.

Za zaključek torej: izhod iz 
krize je  viden, pljunim o v roke, 
zavzem im o se za odpravo last
n ih slabosti, uspehi ne bodo 
m ajhni, kriza pa milejša. Imeli 
bom o več naročil in dela.

Ferdo G nam uš
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IZ DELA SINDIKATA

TAKŠNI IN DRUGAČNI FUNKCIONARJI
Še živo so m i v spom inu ra

zočarani obrazi m nogih sindi
kalnih funkcionaijev, ko so spo
m ladi na kongresu svobodnih 
sindikatov razglasili rezultate 
volitev: zmago M ihe Ravnika. 
Ljudje starega kova in nove us
meritve, ki si jih  je  sm elo zasta
vil tudi svobodni sindikat, ne 
bodo šli skupaj, je  bilo rečeno. 
Novi sindikat in novi ljudje -  to 
bi bil dober obet.

Potem  so se začele dejavnosti 
novega sindikata, bolj ali m anj 
vidne, in to, ali delajo stari ali 
novi ljudje, niti ni bilo več v os
predju. Zadnjič, 31. oktobra, na 
skupni seji 10 svobodnega in ne
odvisnega sindikata ter predstav
nikov poslovodnega odbora že
lezarne o vsem znanih  sindikal
nih zahtevah, pa je  nasprotje sta
ro -  novo v sindikatu n a  kon
kretnem  prim eru spet zelo očit
no prišlo do izraza.

Čeprav so bili na  seji tako 
predstavniki svobodnega kot ne
odvisnega sindikata v železarni, 
je  zanim ivo, da tokrat v stališ
čih enega in drugega ni bilo opa
ziti pom em bne razlike. D ejan
sko je  na  tisti seji nastopil enotni 
fabriški sindikat.

Le vendar spet, lepo in  prav, 
da je  bilo tako, zna reči kdo, ki 
se še spom ni peripetij m ed obe
m a sindikatom a. Z druženi so bi
li gotovo m očnejši in so lahko 
ostreje nastopili proti poslovod
nem u odboru , si lahko kdo m is
li.

Res je  bilo tako, večina je  na
stopala zelo ostro in predvsem  
-  enotno. Izjema je  bil ob  red
kih, ki se sploh niso oglasili, in 
se torej za njihovo m nenje ne 
ve, ker glasovanja o predlogih 
na tej seji ni bilo, le podpredsed
nik svobodnega sindikata.

Konflikt je  bil naslednji: biti 
za 30-odstotno povišanje in bon 
ali biti za 20-odstotno povišanje 
plač, ki bi ga končni račun žele
zarne še prenesel in na katerega 
je pristal PO, in biti brez bona. 
Ali drugače rečeno: biti za to, 
da si dokončno odžagam o vejo, 
na kateri sedim o, ali biti proti 
temu.

Večina je  bila za prvo varian
to (čeprav ni bilo glasovanja!), in 
o tej večini, ne glede na to, da 
so jo  predstavljali tako člani svo
bodnega kot neodvisnega sindi
kata, s e je  treba vprašati: kakšne 
sindikalne funkcionarje pravza
prav zahteva današnji čas?

Ne veljajo več takšni, ki v ime
nu množice terjajo uresničitev ne 
ke zahteve. Kajti: sindikat danes 
nism o več vsi zaposleni in se ta
koj postavi vprašanje, v čigavem 
im enu sindikalist sploh govori. 
Predstavnik neodvisnega sindi
kat na vseh tistih sestankih v 
m ojem  im enu že ni govoril in 
še v marsičigavem  im enu ne, 
kajti kot predstavnik t.i. neodvis

nega sindikata im a v svoji orga
nizaciji le nekaj nad sto članov 
(organizacija pa niti u radno  regi
strirana ni!), to pa še daleč niso 
tisoči, kolikor nas je  v železarni! 
V  čigavem im enu kdo govori, je  
pom em bno tudi zaradi tega, ker 
poti obveščanja, odkar v železar
ni ni več izvršnih odborov oz. 
sindikalnih delovnih skupin, 
sploh niso dorečene in je  torej 
res vprašanje, koliko delegati oz. 
člani 10  zastopajo m nenje  baze.

Da je  res tako, je  dokaz kar 
precejšnje število vrnjenih sindi
kalnih izkaznic, češ sindikat, ki 
se bori v du h u  pravic ne glede 
na m ožnosti (sindikat, ki torej 
hoče denar, ki ga ni), ni moj 
sindikat! (M enda je  prišlo na  sin
dikat več kot 60 takih izkaznic!).

Nadalje naj ne  bi veljali več 
takšni sindikalni funkcionarji, ki 
niso seznanjeni z dokumenti, ki 
jih  je  sindikat sprejel. Dejstvo je 
nam reč, da bi bilo s povišanjem  
plače, kolikor je  bil nazadnje 
kom prom is (20 %), zadoščeno 
vsem pogojem  iz splošne kolek
tivne pogodbe (višini zajam če
nega O D  itd.). In če je  tako, da 
je  zadoščeno določilom  kolek
tivne pogodbe, zavezuje le-ta ta
ko podjetje kot sindikat, da je  v 
podjetju mir, ne pa štrajk, kot so 
grozili naši sindikalisti! In pri 
štr^jku se pojavi še eno vpraša
nje: na  Z ahodu  plača delavcem  
izgubljene ure za štrajk sindikat, 
kdo pa bi j ih  plačal pri nas?

Če sm o sprejeli kolektivno po
godbo, res ne škodi tudi na  tem  
m estu opozoriti nanjo, in to je 
bil tudi eden od nam enov tega 
zapisa.

Je pa zanim ivo, koliko različ
nih vprašanj se je  v železarni po
javilo pri tej zadnji grožnji sindi
kata s štrajkom  in pri kateri se je  
m oral zaradi zahteve sindikata 
po sprem em bi sklepa DS vklju
čiti tudi DS.

Izpostavila bi dve vprašanji, o 
katerih je  tekla beseda tudi na 
seji 10 svobodnega sindikata 16.
11., ko je  bila osrednja tem a 
dnevnega reda Analiza d o g n a 
nja v Železarni Ravne od 17. ok
tobra dalje in uskladitev idej za 
nadaljnje delo.

Prvo vprašanje je  naslednje: 
ali je  bil sindikat v tem prim eru 
poražen ali ne. Sindikalni funk- 
cionaiji iz baze so poudarjali, da 
so se potem , ko so delavci izve
deli za končne sklepe, m nožič
no obračali na pjih (ne na dele
gate DS!) in jim  očitali popusti
tev. Dokaz za nezadovoljstvo z 
izidom  je  m enda tudi kar precej
šnje število vrnjenih sindikalnih 
izkaznic -  češ sindikat, ki se ne 
zna potegniti za pravice delavcev 
oz. izboriti preživetja delavcev, 
kajti danes gre že zgolj za to, ni 
moj sindikat. Skratka -  po m ne
nju večine sindikalistov je  sindi
kat v tem  prim eru boj izgubil,

kar m u ne m ore biti v čast, in 
zato lahko pričakuje še m noge 
odstope. Prav zaradi takšnega 
m nenja je  bil dokončni sklep na 
točko analize dogajanja, da sin
dikat v pogajanjih z DS in pos
lovodstvom  ni pristal n a  kom 
prom is, am pak je  zanj veljavnih 
šest točk, ki so jih  sprejeli sin
dikalisti takoj naslednji dan  po 
seji DS.

N edvom no seje  sindikat s tem  
spet suvereno postavil, ali je  bi
la odločitev pravilna ali ne, pa bo 
slej ali prej pokazal čas (in kup
ček vrnjenih izkaznic tistih, ki ne 
mislijo tako).

D rugo izpostavljeno vpraša
nje, izhajajoče iz prvega, pa je  
bilo, kako naj bi se v prim eru, 
kot je  nastal v železarni, odločal 
delavec, ki je  hkrati sindikalni 
funkcionar in član delavskega 
sveta. Takih sicer res ni veliko, 
toda problem  je  že, če je  dela
vec hkrati sam o član sindikata in 
delegat DS.

Sklepi DS so nedvoum no po
kazali, da je  večina v om enjenem  
prim eru, grobo rečeno, nastopi
la proti sindikatu. Lahko pa se 
seveda tem u reče tudi drugače:

stvari je  dojela drugače kot sin
dikat.

Ali tudi bolj prav kot sindikat, 
pa bo spet pokazal čas. Ta zna 
potrditi ali ovreči tudi naslednjo 
ugotovitev nekaterih: om enjeni 
prim er ni bil nič drugega kot že 
zelo star spopad m ed bazo in ne- 
bazo v železarni. V D S sedi n am 
reč večina strokovnjakov, ti pa 
po novem  sistem u plač pridobi
jo  veliko; in so se torej odločali 
zgolj v lastnem  interesu. Sindi
kalisti pa so se seveda odločali 
za bazo, ki ne pridobi toliko.

Zakaj prezreti izobrazbo, zna
nje in nadaljevati uravnilovsko 
m iselnost? Zakaj ne bi član DS 
tudi videl bolj daleč naprej?

Kljub vsem u pa je  na  koncu 
treba opozoriti, da prva napoved 
štrajka sploh ni bila zaradi nove
ga sistema OD, pač pa zgolj kot 
grožnja, če se plače ne bi pove
čale, ne glede na  sistem. N a
ključje je  hotelo, da se je  ta zah
teva pojavila istočasno z uvelja
vitvijo novega sistem a -  in od 
tod toliko zapletanj in nejasnos
ti, tudi na  sindikalni strani.

Helena Merkač
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Kakšen poslovni integralni informacijski 
sistem v železarni

Po odobrenem nakupu nove računalniške opreme smo v Železarni Ravne 
pred pomembno odločitvijo

RAČUNALNIŠKA OPREMA ZA 
INTEGRACIJO PROIZVODNJE IN 

POSLOVANJA
Železarna Ravne že od leta 

1970 kontinuirano razvija in 
uporablja računalniško podporo 
poslovnem u ter proizvodnem u 
inform acijskem u sistemu. Infor
macijska tehnologija se izredno 
hitro razvija, vendar so tudi po
trebe vse večje. V zadnjih letih 
je  prišlo v železarni do zastoja 
pri investiranju v računalniško 
oprem o. Vprašamo se lahko, ali 
lahko poslovno vstopim o v »EV
ROPO 1992« z obstoječim  in
formacijskim nivojem?

Informacijski nivo je eden od 
kritičnih faktorjev poslovne us
pešnosti. Železarna Ravne m ora 
imeti sodoben in konkurenčen 
informacijski nivo. Tudi v bodo
če bo Železarna Ravne čvrst po
slovni sistem, ki bo sposoben 
povezovati podjetja koncem a 
m ed sabo.

Tehnološki program ski del in 
vesticijske študije projekta »Ra
čunalniške oprem e za integraci
jo  proizvodnje in poslovanja« se 
v veliki meri naslanja na rezul
tate idejnih projektov in načrtov, 
izdelanih v zadnjem  letu ali 
dveh. Pri teh študijah so bili m o 
čno vključeni končni uporabni
ki informacijske tehnologije. V 
tem  članku bo poudarek na po
slovnem  informacijskem  siste
m u, kajti proizvodni in razvojni 
sistemi so specifični za vsako po
djetje in so lahko predstavljeni 
ob drugi priliki.

Projekt je  dolgoročno narav
nan, vendar bi potrebovali reali
zacijo 1. faze že v kratkem. Rea
lizacija bo postopna po progra
m u dela. Pri tem  bo šlo za po
m em bno kontinuiteto  pri gradit
vi informacijskega sistema. 
Predstavlja I. fazo realizacije 
strategije računalniško integrira
ne proizvodnje (CIM ) in raču
nalniško integriranega poslova
nja (C1B) celega koncem a. Ob
ravnava vsa proizvodna podjetja 
in večino skupnih podjetij s po
udarkom  na kom ercialnem  in 
proizvodnem  področju. Projekt 
obravnava koncern kot celoto z 
nam enom , da se v celem kon
cernu postavi enotna strategija 
CIM in CIB. Poleg poenotenja 
računalniške oprem e in s tem  tu
di inform atike je  osnovni razlog 
za skupno akcijo v potrebi po 
uporabi enotnega poslovnega in
formacijskega sistem a in preho
du na višji informacijski nivo v 
celem koncernu; to je  na nivo, 
kjer je  uporaba informacijske

tehnologije sestavni del poslov
nega in proizvodnega procesa 
in kjer so posamezni informacij
ski otoki med sabo povezani in 
integrirani v poslovno celoto.

Železarna Ravne je  v težki go
spodarski krizi. Pričela se je  pre
oblikovati in reorganizirati v 
koncern. Oblikujejo in spreje
majo se nove poslovne strategi
je. To in objava firme IBM o 
novi veliki družini računalnikov 
ES9000 je  bilo stalno prisotno 
pri iskanju najboljše rešitve ra
čunalniške podpore podjetjem  
in koncernu kot poslovni celoti.

ZNAČILNOSTI STANJA

Železarna Ravne je  m ed prvi
mi v Sloveniji pred 20 leti pri
čela uporabljati računalnik pred
vsem na poslovnem  področju ter 
na področju kontrole kakovosti 
in m etalurških raziskav. Prva v 
Jugoslaviji in m ed prvimi v Ev
ropi je  uvedla procesni računal
nik v jeklarno. V 20 letih je  ra
čunalnik uveden na štirinajstih

področjih s 77 živimi aplikacija
mi in z več kot 3400 programi. 
Veliko večino program ov je  raz
vila dom ača ekipa sodelavcev, ki 
program e tudi vzdržuje. Število 
zaposlenih v OE Inform atika je 
daleč pod slovenskim  poprečjem  
in enako nekaterim  konkurenč
nim  zahodnim  firmam.

Na poslovni računalnik IBM 
4381 je  priključenih 130 term i
nalov. V železarni je  v proizvod
nji in razvoju v uporabi še 7 m i
ni računalnikov firme DEC, več 
m ikro računalnikov in večje šte
vilo osebnih računalnikov. Ose
bni računalniki se uporabljajo 
predvsem  v razvojnih in razisko
valnih sferah ter pri analizah. 
Evidenco o nakupu osebnih ra
čunalnikov im a Razvojni inženi
ring.

V zadnjih nekaj letih je  bilo 
zelo m alo vlaganja v računalniš
ko podporo poslovanju, proiz
vodnji in razvoju. Leta 1981 smo 
v železarni pristopili k večji in
vesticiji in nakupu poslovnega 
računalnika IBM 43xx. Oprem a 
se je  občasno dopolnjevala, ven
dar se zadnja leta v poslovni ra
čunalnik ni več vlagalo, tako da 
že več let ni m ogoče priključiti 
dodatnih term inalov. Velik del 
opreme je  star 9 let in več. Kaj

to pom eni ob izredno hitrem  
razvoju informacijske tehnologi
je, najbolje vedo tisti, ki imajo 
že nekaj izkušenj z osebnim i ra
čunalniki.

Im am o zelo veliko informacij
skih otokov. Povezati jih  je  treba 
z računalniško m režo. Prepočas
ni sm o pri pridobivanju inform a
cij iz okolja. U porabniki dajejo 
dnevno pobude za nove progra
me, dopolnitve, predvsem  pa do
datne term inale in osebne raču
nalnike.

IZHODIŠČA ZA IZBIRO 
STRATEGIJE

Še enkrat poudarim o, da je  
informacijski nivo koncema in 
posameznih podjetij v njem eden 
od kritičnih faktorjev bodoče 
poslovne uspešnosti. Strategija 
informatike se podreja ostalim  
tem eljnim  strategijam poslovne
ga sistem a Železarne Ravne (v 
nadaljevanju: koncem a) in posa
m eznim  delniškim  družbam  v 
okviru koncem a. V času, ko se 
pripravljajo izhodišča in izbira 
strategije informacije, tečejo pri
prave za preoblikovanje Železar
ne Ravne, zato se ni m ogoče 
nasloniti na sprejeto strategijo, 
tem več le na nekatera osnovna
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izhodišča, kot j ih  je  posredoval 
poslovodni odbor.

Izhodišča za postavitev strate
gije inform atike slika 1

-  Železarna Ravne ostaja čvrst 
poslovni sistem

-  poslovne enote se preobli
kujejo v delniške družbe ali po
djetja

-  form irala se bodo podjetja 
za skupne funkcije, korporacije, 
npr. vzdrževanje, razvojni cen
ter, finance, inform atika, zuna
nja trgovina in m orda druge.

Osnovne zahteve
a) Novi nivo uporabe inform a

cijske tehnologije v povezavi z 
organizacijo in m etodam i poslo
vanja ter vodenja proizvodnje 
m ora om ogočiti konkurenčnost 
na razvitem  tujem  trgu.

b) Inform atika m ora biti o r
ganizirana tako, da bo zagotov
ljen enoten poslovni informacij
ski sistem za potrebe koncema 
in posameznih podjetij koncerna 
ter medsebojno komunicirapje 
med njimi.

c) Sprem ljati in upoštevati je  
treba izredno hiter razvoj infor
macijske tehnologije ter racio
nalnost razvoja informacijskih 
sistem ov (IS) v celem  koncernu. 
V nadaljnjem  razvoju naj bodo 
vgrajene pozitivne rešitve dose
danjega razvoja.

d) Prehod iz enega kakovost
nega nivoja na  višji kakovostni 
nivo inform atike m ora biti dob
ro organiziran in izveden.

e) V obravnavani investicijski 
fazi naj bo poudarek na računal
niški podpori proizvodnji in ko
merciali.

E noten  poslovni inform acij
ski sistem  koncem a je  potreben 
zaradi:

-  enotne strategije in  sistem a 
poslovanja koncem a

-  uporabe eno tne m etodolo
gije računovodstva, financ, kal
kulacij, planiranja in analiz

-  eno tne strategije koncem a 
na področju inform atike

-  m edsebojnega kom unicira
nja prodaje in nabave m ed  po
djetji koncem a

-  nadzora vodstva koncem a 
in upravnih  odborov (lastnikov) 
nad poslovanjem  in izvajanjem 
sprejete poslovne strategije

-  skupne bilance koncem a.

N a nivoju koncem a se m ora 
graditi in upoštevati določena 
standardizacija:

-  na  področju računalniških 
komunikacij

-  naziva izdelka in vložka v 
proizvodni verigi

-  identifikacijske in klasifika
cijske šifre izdelkov

-  m etoda popisa proizvodnih 
poti (»tehnologije«)

-  m etoda izdelave in zgradba 
sestavnic.

Skupno podjetje za finance 
potrebuje računalniško podporo 
za področja:

-  investicij
-  kreditnega poslovanja
-  finančnih tokov m ed podjet

ji koncerna
-  finančnega planiranja
-  kontrole finančne sposob

nosti posam eznih  podjetij kon
cema.

O snovno zagotovilo za upora
bo in vzdrževanje enotnega po
slovnega informacijskega siste
m a je  uporaba istih računalniš
kih program ov na poslovnem  
področju. Še posebej zanesljivo 
se to doseže z uporabo teh pro
gramov na enem  skupnem  po
slovnem  računalniku.

ZASNOVA SKUPNEGA 
PODJETJA INFORMATIKE

Z  ustanovitvijo skupnega po
djetja za področje inform acijske
ga inženiringa »Inform atika« 
bosta zagotovljena enoten  in 
standardiziran razvoj ter realiza
cija strategije za inform atiko in 
druga poslovna področja. Posto
pom a bo prišlo do podjetniške
ga pristopa pri uporabi, razvoju 
in uvajanju informacijske teh n o 
logije.

Podjetje za inform atiko bo 
sklepalo z ostalim i podjetji kon
cem a letne pogodbe in posebej 
m ed letom  po potrebi dodatne 
pogodbe za nove projekte. U po
rabljal se bo lahko tudi sistem  
naročanja posebne storitve.

Nosilec pristojnosti in odgo

vornosti za razvoj uporabe infor
macijske tehnologije v posam ez
nem  podjetju bo vodstvo podjet
ja, vodstvo koncerna pa za kon
cem  kot celoto.

INTEGRALNI POSLOVNI
INFORMACIJSKI SISTEM

V  Železarni Ravne im am o 
razvito in v uporabi program sko 
oprem o za integralni poslovni 
informacijski sistem, kot ga pri
kazuje slika 1. Tekoče, nepo
sredno in dobro funkcionirajo 
program i v financah, računo
vodstvu, kontrolingu, ni pa ga v 
celoti m ogoče uporabljati v ko
merciali in pripravi proizvodnje, 
ker je  prem alo računalniške op
reme.

Poslovni informacijski sistem  
Železarne Ravne predstavlja 8 
od skupaj 14 področij z 48 apli
kacijami. M očno je  povezan s 
proizvodnim  IS. N a sliki 2 so 
prikazane aplikacije poslovnega 
informacijskega sistem a v obliki 
izvlečka celotnega IS podjetja.

Tudi po reorganizaciji v kon
cern se program ska oprem a lah
ko uporablja naprej. Potrebne so 
m anjše prilagoditve, ki pa so 
enake za vsa podjetja koncerna 
in se opravijo za vse naenkrat.

IZBOR STRATEGIJE
RAČUNALNIŠKE OPREME 

POSLOVNEGA  
RAČUNALNIKA

POSLOVNI
INFORMACIJSKI

SISTEM

podpora 
izdelavi ponudb

v nos In 
obdelava naročil

u p ra v lja n je

naročil

z a se d e n o s t 

kapacitet z naročili

ugotavljanje
potreb

prevzem
m ate ria la

sprejem materiala 

n a  skladišče

izdajo m ateriala 

iz skladišča

vodenje zalog vloz 

ka n  polproizvodov

v nos In 
obdelavo naročil

Izbor
dobavitelja

upravljanje

n aro č il

predkalkulacije

o bračunska
kalku lac ija

pokalkulacije

nodzor In 

pregledi naročil

sprem ljanje

cen

o bračun h  
vrednotenje zalog

računanje realne 
w e<tostl jeklenih 
odpadkov_______

vodenje kadrovske 
evidence zaposlenil

vnos mesečnih po  
datkov za  p lače

krediti In odtegljaji 

pri p lačah

ilanranje ski^negc 

z n e sk a  plač

Izračun plač

obračun davkov 
In p rispevkov

prenos plač 
v bančni sistem

p regled i In 

a r  N vi plač

obračun porabe 
materiala

obročun porabe 
energ ije

obročun

proizvodnje

osnovna

sredstva

investicijsko

knjigovodsto

vodenje glavne knji 
g e  In bilance

o b ro a n  s tro ik v  in 
izkoristkov šarže

NAROČILA
KUPCEV

MATERIALNO
GOSPODARJENJE NABAVA

PLANIRANJE
STROŠKCV

SISTEM
PLAČ RAČUNOVODSTVO FINANCE MANAGEMENT

fak tu riran je,
re a lizac ija

salda konti kupcev 
in dobaviteljev

plačilni

prom et

devizno

poslovan je

financiranje
investicij

varčevanje
zaposlenih

izdelava letnih in 
srednjeročnih pl 
s  PLANCODE

dnevno spremljanje 
realizacije.terjatev 
in obveznosti

analiza

stroškov

analiza bilanc .d o 

bička ali izgub

trzne

raziskave

evidenca in  razvoj 
kadrov

organizacija
poslovanja

Pregled obstoječih področij in aplikacij poslovnega informacijskega sistema ŽR
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Vodstvo Inform atike je  po
drobneje obdelalo več variant 
strategije računalniške program 
ske in aparatum e oprem e poslov 
nega računalnika. V ožji izbor 
so prišle štiri. Prva temelji na 
U N IX operacijskem  sistemu, 
ORACEL bazi podatkov, druga 
na skupnem  poslovnem  računal
niku ES9000, m odel 260, 
tretja na večjem številu računal
nikov ES9000, porazdeljenih po 
podjetjih, in četrta na novi seri
ji IBM  računalnikov AS 400, po
razdeljenih po podjetjih. Na tem 
m estu se ne  bi spuščali v po
drobnosti in značilnosti posa
m ezne variante. Vodstvo Infor
matike je  po dveh m etodah pri
šlo do enakega zaključka in pre
dlaga nakup skupnega poslovne
ga računalnika IBM ES9000/ 
260. Pri prvi m etodi je  bil na 
osnovi ponudb  obdelan cenovni 
vidik investicije, po drugi m eto
di pa m etoda točkovanja, pon- 
deracije in ocenjevanja 32 vpliv
nih atributov. Vse atribute sm o 
razdelili v pet skupin: 

POSLOVNI VIDIK
-  PROGRAM SKA O PREM A
-  APARATURNA OPREM A
-  KOOPERACIJSKI VIDIK 

in VIDIK PO DJETIJ
-  ORGANIZACIJA IN KA

DRI.
Na skupni poslovni računal

nik bodo priključeni drugi raču
nalniki, računalniške m reže, 
osebni računalniki, grafične po
staje in terminali.

N aštejm o osrednje argum ente 
za predlagano varianto skupne
ga poslovnega računalnika:

1) Izbrana varianta pom eni 
kontinuiteto  dosedanjega razvo
ja  in vključitev vseh dobrih pro

gram skih rešitev v novo pro
gram sko oprem o ter organiziran 
prehod v novo kvaliteto. N e ru 
šim o obstoječega stanja.

2) Daje poudarek podpori ko
merciali in proizvodnji; še pose
bej pri integraciji proizvodnje in 
poslovanja ter povezavi m arke
tinga in zunanjega okolja.

3) Zagotavlja enoten sistem 
poslovanja (računovodstva, fi
nanc in kom erciale) in inform a
tike. Podpira eno tno  strategijo 
CIM  in CIB.

4) Še naprej lahko uporablja
m o praktično vso obstoječo apa- 
ra tum o in program sko oprem o.

5) Investicija je  praktično naj
cenejša in tudi širše poslovno 
najprim ernejša.

6) Daje velike m ožnosti nada- 
ljnem u razvoju in uporabi so
dobne informacijske tehnologi
je, kot so PC, jeziki IV. genera
cije itd.

7) Daje poudarek izboljšanju 
poslovanja in uvajanju progra
m ov in ne  preprogram iranju.

8) Kadrovsko in organizacij
sko je  takoj izvedljivo.

ZAKLJUČEK

Vprašajmo se, ali lahko pride
m o iz obstoječih poslovnih te
žav brez uporabe na Z ahodu 
norm alne informacijske tehno
logije? Ali lahko konkuriram o 
na Z ahodu s tako slabo računal
niško oprem ljenostjo kom er
ciale, proizvodnje in razvoja? 
Brez dvom a investicija v raču
nalniško oprem o ni edini pogoj 
za rešitev iz gospodarske krize, 
je  pa eden od pom em bnih.

Jože Šegel, dipl. inž.

potrebne oprem e (vsak referent 
svoj term inal, posam ezno oko
lje pa še dodaten osebni računal
nik), pa bo m ožno  izboljšati 
učinkovitost in uspešnost nabav
nega poslovanja.

Za varianti -  zgraditi popol
nom a novi sistem ali starega do
grajevati -  bi verjetno našli do
volj zagovornikov. Najlaže je  se
veda rušiti, nekoliko teže graditi. 
Če pojm ovanja IS ne om ejim o 
zgolj na  avtom atizirano obdela
vo podatkov, potem  pravzaprav 
nikoli ne m orem o govoriti o gra
dnji povsem  novega IS. Že z na
stankom  podjetja nastane nam 
reč tudi nekakšen IS, ki pa je  
lahko bolj ali m anj avtom atizi
ran. Dograjevanje in posodablja
nje IS je  nato odvisno od zah
tev in m ožnosti vsakega podjet
ja, gre pa dejansko za njegovo 
informacijsko preobrazbo.

Vključevanje uporabnikov v 
snovanje IS je  zelo pom em bno. 
Govorim o o t.i. participativnem  
pristopu, ki zagovarja vključeva
nje in sodelovanje uporabnikov 
v čim  zgodnejših fazah projekta, 
t.j. pri oblikovanju izhodišč in ci
ljev novega sistema. U porabnik 
bo m otiviran za sodelovanje, če 
bo že vnaprej poznal vse pred
nosti in m orebitne pom anjklji
vosti novega sistema. Oviro pri 
tem  lahko predstavlja prem ajh
no informacijsko znanje uporab
nikov. M enim , da je  na področ
ju  informatizacije nabavnega po
slovanja sodelovanje z uporab
niki dokaj dobro, saj so uporab
niki oblikovali svoje informacij
ske potrebe v okviru študije »Po 
sodobitev nabave«, predlagane 
rešitve pa skušam o preveriti na 
sestankih in dem onstracijah.

Rado Lam pret, dipl.oec., 
vodja projekta izgradnje 

RPIS nabavnega poslovanja

Racionalizacija 
proizvodnje in 

vodenja poslovanja

V Železarni Ravne poteka za 
področje obdelave projekt »Ra
cionalizacija proizvodnje in vo
denja poslovanja« (RAPRO). 
Vodi ga firma GABO. V projek
tu sodelujejo z naše strani vod
stveni in strokovni delavci s po
dročja komerciale, priprave pro
izvodnje, konstrukcije, proiz
vodnje, planiranja, kalkulacij, 
študija dela in informatike.

D anes so ugotovitve, k ijih  fir
m a GABO navaja v uvodu kon
cepta projekta, splošno priznane 
v tržnih gospodarstvih. Naj jih  
navedem:

N obeno industrijsko podjetje 
podobne velikosti, kot je Žele
zarna Ravne, ne m ore biti uspeš
no brez avtom atske obdelave po
datkov.

N araščajoče potrebe po večjih 
zm ožnostih  na proizvodno teh
nični in ekonom ski strani zahte

vajo računalniško podporo pri 
planiranju in krm iljenju proiz
vodnje.

Študije so pokazale, da je  v 
fazi priprave in planiranja proiz
vodnje določeno 80 °/o stroškov 
proizvoda. Tu so torej v podjet
ju  največje rezerve za racionali
zacijo.

Racionalizacijo bi izvajali s 
pom očjo integriranega PPS sis
tem a (Proizvodno planski sis
tem ), ki presega čisto gospodar
jenje z materiali in kapaciteta
mi.

N am en projekta je  doseči 
učinkovito organizacijo vseh de
javnosti, ki sodelujejo v procesu 
od izdelave ponudbe do odpre
m e izdelka.

Projekt je  razdeljen v nasled
nje faze: predštudija, upravljanje 
projekta, prim eijalna analiza, 
ocenjevalna analiza, željeni kon
cept, realizacija, pilotna uvedba, 
dokaz gospodarnosti.

S projektom ngj bi dosegli:
skrajšanje pretočnih časov, m ak
sim alno strnitev naročil, prepre
čitev prekoračevanja term inov, 
redukcijo dobavnih rokov, m i
nim alne čase zasedenosti, m ak
sim alno strnitev obrem enjeva
nja strojev, m inim alne čakalne 
čase, m aksim alno izkorišče
nost strojev.

Reducirali bomo: zaloge na 
skladišču, proizvodne stroške, 
skupne stroške, upravne in pro
dajne stroške, razdelilne in do 
datne čase, stroške vložka.

Kot rezultat tega lahko priča
kujemo: večjo produktivnost, 
večji dobiček, plačilo po delu, 
večjo m otiviranost sodelavcev, 
večjo rezervo za investicije, več
jo  sam ostojnost in odgovornost, 
večjo preglednost, večjo uspo
sobljenost za tržno gospodarst
vo.

Projekt je  v fazi prim erjalne 
analize. Prim erjam o želeno sta
nje poteka dela v posam eznih 
strokovnih službah z obstoje
čim  potekom  dela.

Integralni PPS sistem  predvi
deva v vseh fazah dela popolno 
računalniško podporo. Vsak po
sam eznik odgovarja za svoje po
datke, ki m orajo biti v trenutku 
nastanka na razpolago drugim  
sodelavcem , ki so kakorkoli 
vključeni v proizvodni proces. 
Računalništvo (H W  in SW) je  
sam o orodje, ki to om ogoča.

Ugotavljamo, da imajo službe 
v Železarni Ravne le delno ra
čunalniško podporo pri svojem 
delu. Z oprem o, s katero razpo
lagamo, je  več tudi ne m orejo 
imeti.

Obstoj na trgu om ogočajo 
kvaliteta, rok in cena, česar pa 
danes ni več m ogoče doseči 
brez učinkovite uporabe sodob
ne računalniške opreme.

Avgust Verčko, dipl. inž.

LE Z VLAGANJI V INFORMACIJSKO 
TEHNOLOGIJO V EVROPO ’92

V splošnem  opredeljujem o in
formacijski sistem  (IS) kot orga
nizacijsko celoto m ed seboj po
vezanih prvin, ki ima nam en po
sredovati pravo informacijo ob 
pravem času, na pravo mesto. 
G re torej za kom binacijo aktiv
nosti zbiranja sporočil (podat
kov), oblikovanja informacij ter 
posredovanje le-teh uporabni
kom. Za integralni poslovni IS 
je  značilno, da vse podatke hra
nim o v skupni bazi podatkov. 
Zaradi tega lahko vsak podatek 
zajam em o le enkrat, in sicer za 
potrebe podjetja kot celote. Za
jem anje podatkov bi naj bilo 
čim  bliže m estu njihovega na
stajanja. Zaradi velikega števila 
podatkov in informacij m ora bi
ti tak sistem nu jno  avtom atizi
ran.

Ne glede na to, kako uspešno 
se bom o vključili v Evropo 92, 
je  dejstvo, da postaja znanje vse 
bolj ključni resurs podjetij. T eh
nologija, ki bo om ogočala pretok 
in širitev znanja, bo informacij
ska tehnologija. Brez tovrstnih 
vlaganj si je  praktično nem ogo
če predstavljati uspešno konku

riranje na tržiščih devetdesetih 
let, oblikovanje poslovnih strate
gij, izkoriščanje poslovnih pri
ložnosti ter integracijo procesov 
v podjetju in širše. Gre torej za 
strateško odločitev, katere po
m em bnosti se v trenutkih odlo
čanja vse prem alo zavedam o. 
M ogoče tudi zaradi pom anjka
nja informacij.

Vsebino projekta inform atiza
cije nabavnega poslovanja m ora
m o ocenjevati skozi doseganje 
osnovnih dveh ciljev izvajanja 
nabavne funkcije. To pa je  za
gotavljanje potrebnega vložnega 
materiala v ustrezni kvaliteti, ko
ličini in zahtevanem  roku, ob 
istočasnem  čim nižjem  angažira
nju potrebnih finančnih sred
stev. O snovni m oto  inform atiza
cije nabave je  računalniško pod
preti celotno verigo aktivnosti 
naročanja in prevzem anja m ate
riala -  operativna raven ter za
gotoviti izhodiščno informacijs
ko podporo taktični ter strateški 
ravni poslovnega odločanja. Pri 
tem  so novi računalniški progra
mi rezultat posodobitve delov
nih postopkov, z zagotovitvijo



14 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R št. 12/1990

ANKETA MED UPORABNIKI V 
KOMERCIALNEM SEKTORJU

DELNE REŠITVE NE 
PRINAŠAJO  

PRIČAKOVANIH 
REZULTATOV

Anketiranci so odgovaijali na 
naslednja vprašanja:

1. Kaj razum ete pod pojm om  
poslovni integralni informacijski 
sistem?

2. Ali si lahko predstavljate 
koncern Železarna Ravne v Ev
ropi ’92 brez takšnega sistem a? 
Kakšne, m enite, bi bile posledi
ce, če se za projekt ne bi odlo
čili?

Kaj m enite o odločitvi DS že
lezarne, da potrdi investicijski 
projekt za novo računalniško op
remo?

3. Kako ocenjujete projekt po 
vsebinski plati (oprem a, progra
mi)?

4. H katerem u m nenju  se n a 
giba e v dilemi: stari sistem  po
dreti in zgraditi popolnom a n o 
vega -  stari sistem  dograjevati?

5. Kako pogosto uporabljate 
računalnik? Ga uporabljate sa
m ostojno ali s sodelavci?

Si lahko predstavljate svoje 
delo brez računalnika?

6. Kako ocenjujete sodelova
nje z OE Inform atika?

Mag. Boris Kastivnik, dipl. 
oec., direktor OE Nabava:

»Železarna Ravne bo kljub 
predvidenim  organizacijskim  
sprem em bam  verjetno še lep čas 
poslovni sistem , ki bo na trgu 
posloval pod enotno  zaščitno 
znam ko. Po eni strani bi popol
no razbitje uničilo vse že zgraje
ne m edsebojne povezave, ki ob 
zdaj m očno izpostavljenih sla
bostih nosijo v sebi tudi pred
nosti, po drugi strani pa bi bilo 
na trg m nogo teže prodreti, če 
bi znaka in im ena Železarne 
Ravne ne bilo več. Je m ogoče 
ob  težnjah po decentralizaciji 
um estno postaviti tudi vpraša
nje: kdo in koliko jih  bo upo
rabljalo zdajšnji znak firme?

G radnja učinkovitega infor
macijskega sistem a je  dolgotra
jen  proces. Ob vse hitreje na
predujoči tehniki predstavlja m i
selnost bodočih uporabnikov 
enega od najbolj zaviralnih m o
m entov pri njegovi posodobitvi. 
Ob tem  se velikokrat pojavljajo 
naslednje zavore: nepripravlje
nost za učenje, strah pred uki
nitvijo delovnega mesta, spre
m enjeno razm eije v odnosu  člo
vek -  stroj ipd. Te zavore veli
kokrat prem aknejo uvajanje no 
vosti za nedoločen čas, kar pov
zroča kopičenje dodatn ih  težav 
in odporov.

Železarna je  v preteklem  ob
dobju veliko dela in časa vloži
la v izgradnjo informacijskega 
sistema. Razum ljivo je, da so se 
ob tem  pojavljale najrazličnejše 
težave in da se danes, ko se pri
bližujem o novi organizacijski 
obliki, pojavljajo nove, na katere 
v polpreteklih usm eritvah nism o 
računali.

Organiziranje zdajšnjega 
družbenega podjetja v posam ez

ne delniške družbe in skupna po
djetja zahteva veliko m ero uskla
jevanja m ed različnimi interesi. 
Če sledim o cilju, da m orajo po
sam ezni deli podjetja postati 
profitne enote z vso odgovornos
tjo za svoj poslovni (ne)uspeh, 
potem  m oram o vse informacije, 
na  osnovi katerih poslovodni de
lavec odloča, prirediti njegovim 
željam  in zahtevam . Če zgrajeni 
informacijski sistem  tega ne bo 
om ogočal, potem  tudi ne bo m o
goče od odločitvenih nivojev za
htevati osebne odgovornosti. 
Le-te pa je  do sedaj najbolj pri
manjkovalo.

Toda če se odločim o, da Ž e
lezarna Ravne še zmeraj nastopa 
pod tem  im enom  in če pod tem 
im enom  nastopajo vsi njeni doz
dajšnji deli, potem  je  treba opre
deliti filozofijo bodočega kon
cem a, iz nje opredeliti dolgoroč
ne cilje ter si za njihovo realiza
cijo postaviti politiko in strategi
je. Tej politiki so podrejene vse 
ostale politike delov oz. deln iš
kih družb in skupnih  podjetij. 
Da bo politika koncerna ustrez
no in dovolj trdno  zastopana v 
vsakem  delu, je  treba zgraditi 
tak informacijski sistem, ki bo to 
tudi om ogočal. Z ato se zavze
m am  za takšne poti na  tem  po
dročju, ki bodo vodile v izgrad
njo informacijskega sistem a na 
skupnih osnovah, vsak del bod o 
če nove organizacijske skupnosti 
pa si bo lahko izoblikoval tiste 
informacije, ki m u bodo najbolj 
koristne za poslovne odločitve.«

Valerija Mori, dipl. oec., vod
ja analiz:

Pod pojm om  poslovni inte
gralni informacijski sistem ra
zum em  povezan sistem  pretoka 
informacij m ed vsem i uporabni
ki.

Koncem a Železarna Ravne v 
Evropi ’92 si nikakor ne m orem  
predstavljati brez ustreznega ra
čunalniško podprtega inform a
cijskega sistema. G lede na to, da 
delam  v OE Nabava, kjer infor
macijski sistem  žal še ni zgrajen, 
vsekakor podpiram  odločitev o 
investicijskem projektu za novo 
računalniško oprem o.

Od novega projekta pričaku
jem  predvsem  dobre -  uporab
ne program e, sicer pa m islim , 
da je  vseskozi večji problem  
so ftw a re .

To, kakšen sistem  zgraditi, tež 
ko ocenjujem . Jasno je, da vsi 
želimo čim  boljši sistem, čim 
boljše podatkovne podloge za 
odločanje, bojim  pa se, da bi 
izgradnja popolnom a novega si
stem a trajala predolgo. Na vsak 
način je  potrebna pred odločit
vijo podrobna analiza z vseh vi
dikov.

Računalnik pri svojem delu 
pogosto uporabljam , uporablja
jo  ga tudi sodelavci. V tako ve
likem poslovnem  sistem u, kot je  
Železarna Ravne, s ije  seveda ne
m ogoče predstavljati delo brez 
računalnika. Na nabavnem  po
dročju je  nem ogoče obvladati

vse elem ente vhoda ročno. Več 
procesov želim o računalniško 
podpreti, vendar trenutno zara
di preobrem enjenosti računalni
ka precej stvari ni m ogoče spe
ljati. V projektu »Posodobitev 
nabave« sm o zastavili nabavni 
informacijski sistem, ki ga delno 
že uvajam o, vendar ga v celoti 
v obstoječem  računalniškem  sis
tem u ne bo m ogoče uvesti. Del
ne rešitve pa nikakor ne prina
šajo pričakovanih rezultatov.

Sodelovanje z OE Inform atika 
ocenjujem  kot dobro, čeprav 
vsem  zahtevam  (zaradi že om e
njenih vzrokov) ne m orejo ugo
diti. Povem  lahko še, da preo
brem enjenost računalnika vča
sih že ovira redno delo.«

Peter Prikeržnik, dipl. oec., 
direktor OE Prodija:

»Poslovni integralni inform a
cijski sistem  zagotavlja poveza
nost podjetij v koncem  s tem , 
da združuje osnovne poslovne 
informacije, ki vplivajo na us
pešno poslovanje koncerna. 
O benem  zagotavlja posam ez
nim  podjetjem  organizacijo 
enotne informacijske mreže.

M enim , da je  za uspešno 
vključitev koncerna v Evropo ’92 
ta sistem  pogoj. V EGS je  po
slovni informacijski sistem pred
pisan in  kom patibilen ter se na
naša na enotno m etodologijo 
ocenjevanja uspešnosti poslova
nja.

G lede na potrebe in našo ko
renito reorganizacijo m enim , da 
m oram o zgraditi nov sistem.

Tržnega informacijskega sis
tem a nim am o in to je  osnova 
uspešnega trženja -  v teoriji in 
praksi -  dom a in v tujini. M is
lim , da kom entar ni potreben.

Sodelovanje z OE Inform atika 
je  solidno, om ejuje nas razpo
ložljiva oprem a, vendar pa sm o 
v zadnjem  letu kljub tem u nare
dili prve korake.«

Ivica Klančnik, oec., vodja 
prodaje za obdelavo:

»Naš projekt m i v podrobnos
ti ni poznan, m enim  pa, da vse
binsko ustreza zahtevam  v sve
tu uveljavljenega sodobnega in
formacijskega sistema. N agibam  
se k m nenju , da bi m orali zgra
diti popolnom a nov sistem, saj 
bo le tako m ogoče priti do dob
rega tržnega informacijskega sis
tem a, ko bo v danem  trenutku 
m ožno dobiti vse informacije, ki 
j ih  potrebujem o za kvalitetno 
odločanje. Ž d^jje  uporaba raču
nalnika om ejena le na najnuj
nejše operativno delo, sgj nam  v 
kom ercialnem  sektoiju p rim anj
kuje računalniške oprem e.«

Kristijan Senica, dipl. oec., 
vodja prodgje za Jekloiivarno:

»Poslovni integralni inform a
cijski sistem  naj bi zajemal in
formacije o vseh poslovnih funk
cijah, kjer bi imeli vsi, ki infor
macije potrebujejo, takojšnjo 
m ožnost do vpogleda stanja.

Sedaj prihajam o do informacij 
po preveč kanalih ozirom a po 
preveč ovinkih, tako da je  pre
cejšnja m ožnost, da na koncu ne 
pridem o do prave informacije ali 
pa da le-ta ni ažurna.

Ce Železarna Ravne takšnega 
sistem a ne bo imela, bi bila to 
tako velika pom anjkljivost v pri
merjavi s konkurenco, da ne bi 
imela nobene m ožnosti preži
vetja -  torej je  nova računalniš
ka oprem a nujno potrebna.

Nova oprem a in program i bi 
om ogočali izvedbo poslovnega 
integralnega inform . sistema.

Nagibam  se k rešitvi, d a je  tre
ba stari sistem dograjevati, saj 
im am o za določena področja og
rom no bazo podatkov, ki jo  je  
vsekakor nesm iselno zavreči in 
začeti graditi popolnom a na no 
vo.

U poraba računalnika je  odvis
na od potrebe in od m ožnosti. 
Gotovo bi ga uporabljal bolj po
gosto, če bi ga im el pred seboj, 
kot pa sedaj, ko je  treba v druge 
pisarne.

Delo brez računalnika v pri
hodnje ne bo m ogoče, saj bi z 
iskanjem  informacij pri drugih 
preveč izgubljali čas.

Pogoj za uporabo bo le, da se 
zagotovi ažurno vnašanje podat
kov in vseh nastalih sprem em b.

Sodelovanje z OE Inform ati
ka ocenjujem  kot zadovolivo.«

Stanko Golob, dipl. oec. vod
ja prodaje strojev:

»Poslovni integralni inform a
cijski sistem  je  sistem, k ije  orga
niziran in dograjen tako, da lah
ko posreduje kom binacijo infor
macij, na  osnovi katerih lahko 
posam ezna služba oz. član po
slovnega sistem a dobi za sebe 
takšno informacijo, ki m u om o
goča sprejem ati kvalitetne od lo
čitve. Vhod in obdelava inform a
cij m orata biti rešena tako, da so 
informacije iz sistem a prim erlji
ve in uporabne za celotni po
slovni sistem.

Glede na sprem enjene pogoje 
trženja, ko je  neizogiben v celoti 
prehod na tržno gospodarstvo, je  
sodoben in celovit informacijski 
sistem  nujen, brez katerega si 
železarne v Evropi 92 ne m orem  
zamisliti.

Projekt, ki se nanaša na ko
mercialni del, ocenjujem  pozi
tivno, še vedno pa ne vidim ne
katerih osnovnih rešitev. Kako 
zagotoviti kom pletnost sprem 
ljanja dogodkov v proizvodnji, 
brez tega pa je  ažurnost in kva
liteta dela v kom ercialnih služ
bah om ejena. O dgovora na vpra
šanje, ali lahko to zagotovim o z 
obstoječo ali novo tehnično op
rem o, pa žal ne  m orem  dati. To 
je  seveda stvar ustrezne strokov
ne službe.

G lede dograjevanja obstoječe
ga ali izgradnje novega inform a
cijskega sistema lahko rečem le 
to, da je  nujna kontinuiranost 
informacij. Če z uvajanjem  no
vega sistem a strokovna služba to 
zagotovi, je  seveda glede na 
om enjeno potrebo po vrsti kvali
tetnih informacij novi sistem  
veijetno primernejši.

U poraba računalnika je  pri 
m ojem  delu dnevno prisotna in 
brez njega si kom ercialnega de
la ne m orem  zamisliti. Kot sem 
že om enil, pa ima določene klju
čne pomanjkljivosti, ki sm o jih  
službi AOP že nakazali.«
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OSKRBA Z ENERGIJO 
V OKTOBRU 1990

Zaradi velikega skoka cene surove nafte na svetovnem  trgu so v 
oktobru tudi pri nas porasle cene naftnim  derivatom , zem eljskem u 
plinu in elektro energiji. Posledice podražitev za železarno se kaže
jo  v skupnih stroških porabljene energije, ki znašajo po okvirnih 
izračunih za oktober 34,61 m ilijona din, kar je  v prim eijavi s sep
tem brom  porast za 32,2 %. Vzrok takega porasta stroškov so v glav
nem  višje nabavne cene, delno pa tudi pričetek kurilne sezone in 
s tem  nastanek stroškov ogrevanja. Zaradi takega porasta so tudi 
stroški energije na  tono skupne proizvodnje m očno porastli, podo
ben trend pa se kaže tudi pri stroških energije na tono  prodane ro
be. Vzrok porasta stroškov energije na tono skupne proizvodnje je 
poleg porasta cen tudi velik padec skupne proizvodnje.

1. Prim arni energenti Poraba Stroški v din

Elektro energija 
Zemeljski plin 
B utan-propan  
M azut 
Karbid

15 153 458 kWh 
4 696 660 Sm3 

10 880 kg 
94 550 kg 
10 600 kg

17 587 433,12 
10 698 315,75 

62 973,50 
351 667,04 

69 112,00

2. Sekundam i energenti Poraba Stroški v din

Acetilen
Industrijska voda 
Sanitarna topla voda 
Para
C entralno ogrevanje
-  v Železarni Ravne
-  v m estu Ravne 
Kisik
K om prim irani zrak 
Čisti dušik 
T ehnični dušik 
Argon

3 454 kg,
1 487 738 n r  

6 700 m 3 
5 533 300 kg

1 226,633 MWh 
1 436,367 MWh 

470 212 kg 
5 404 628 n ? n 

151 m 3,, 
22 653 m 3 „ 

6511 m 3 n

129 666,04 
765 559,86 
192 869,35 

2 204 871,41

780 793,20 
558 736,72 

2 269 802,84 
1 590 539,63 

3 615,49 
52 414,41 

149 444,29

VARČEVANJE Z ENERGIJO
ENERGETIKA PRISOTNA TUDI IZVEN 

PLOTA ŽELEZARNE RAVNE
Individualne porabnike toplotne energije, ki imajo svoje kurišče 

na plin ali olje, obveščam o, da sm o se v Energetiki dogovorili, da 
svoj prispevek k varčevanju in čistem u okolju dam o tudi m i z naši
mi uslugam i, ki so:

1. Meritve dimnih plinov
Meritve pokažejo kvaliteto izgorevanja ozirom a izkoristek kotelne 

naprave.
2. Na osnovi meritev bomo svetovali, na kak način se odpravijo 

pomanjkljivosti.
Usluga: (d in /obisk) -  Ravne 64,00, Prevalje 80,00, M ežica 120,00, 

Črna 160,00, Dravograd 100,00 din.
Informacija -  naročilo: tel.: 4212

1 m m  saj na steni pom eni 6 % večjo porabo goriva

1,5 % presežka zraka nad m ejnim i vrednostm i je  za 
1 % večja poraba goriva

V okviru teh uslug bom o izvedli meritve na dim nih  plinih pri ne
katerih porabnikih brezplačno (konec decem bra 1990). Kako bom o 
izbrali porabnika?

1. Na Prevaljah -  dva porabnika, ki sta v kurilni sezoni 89/90 
porabila največ plina.

2. Na Ravnah na Koroškem
a) Strojnska Reka -  dva porabnika, ki kurita na olje. Določili ju  

bom o z žrebom  v prisotnosti člana krajevne skupnosti.
b) Brdinjc -  dva porabnika, ki kurita na olje. Določili ju  bom o z 

žrebom  v prisotnosti člana krajevne skupnosti.
3. Mežica enako kot na Brdinjah
4. Črna -  enako kot na Brdinjah.

Robert Jam šek

Dobava prim arnih energentov je  bila v oktobru v redu, enako tu 
di proizvodnja in oskrba porabnikov s sekundarnim i energenti. 
M anjša m otnja je  bila le pri dobavi pitne vode pri nekaterih porab
nikih na zahodnem  delu železarne, in to zaradi dotrajanosti dela 
vodovoda. Štiri dni pa ni bila oskrbovana s kisikom  in acetilenom  
avtom atska kovačnica zaradi okvare dela cevovoda ter zam enjave 
poškodovanega z novim.

D ne 25.10. sm o prenehali s proizvodnjo kisika in tehničnega du
šika v kisikarni. Pričeli sm o nam reč z generalnim  rem ontom  kisi
kove naprave in ostalih pripadajočih strojev. Za norm alno oskrbo 
porabnikov s kisikom  bom o potrebne količine v celoti nabavljali v 
Tovarni dušika Ruše. V oktobru sm o ga za norm alno oskrbo po
rabnikov nabavili 191.500 kg, kar je 39,33 % od skupno porablje
nega. Tekočega dušika sm o nabavili 16.106 m 3n prav tako iz Ruš 
in argona 15.286 m 3n, ki sm o ga v celoti uvozili iz Avstrije.

Zbrali sm o 8.900 I odpadnega olja, ki ga pokurim o na ogrevnih 
pečeh. Od tega je  4.500 1 pridobljenega od naprave za čiščenje od
padnih emulzij. Teh sm o prečistili 83,2 m3. Z destilacijo odpadnih 
razredčil pa sm o pridobili 160 1 uporabnega nitro razredčila. Kot 
vsak m esec sm o tudi v oktobru izvajali planirane preventivne pre
glede in tekoča vzdrževanja na energetskih napravah in postrojih. 
Odpravili sm o tudi več defektov na energetskih vodih v železarni 
in v m estu.

Poraba prim arnih in sekundarnih energentov je  bila v oktobru 
manjša, kot sm o planirali, kar pa je  v skladu z zm anjšano proizvod
njo jekla. Večja od plana je bila le poraba pare za 3 %. Poraba pare 
je  zaradi dotrajanosti parnih kladiv v kovačnici neracionalna. Prav 
tako pa se nam  dvigujejo stroški na  enoto proizvedenega jekla, saj 
se nam  specifične porabe toplote z zm anjšanjem  proizvodnje dvigu
jejo. Iz prim eijav je  ugotovljeno, da se je  specifična poraba na skup
no proizvodnjo v oktobru povečala za 28,89 % v prim eijavi s sep
tem brom  1990, v primeijavi z oktobrom  89 pa za 12,32 %. Speci
fična poraba na prodano robo je  bila za 5,55 % m anjša kot v sep
tem bru 90, vendar višja od oktobra 89 za 1,31 %. N eugodne so tudi 
bile specifične porabe v m etalurških obratih tako na ogrevnih in ža- 
rilnih pečeh, kot pri porabi vseh toplot. Zgornji podatki nam  kaže
jo, da bo prišla prav akcija »Energetika, prisotna pri porabnikih«, 
in to z vidika konkretnih ukrepov za zm anjšanje specifične porabe.

Ing. Ferdinand Kotnik

ZMANJŠATI PORABO ENERGENTOV

V Fužinarju vsak mesec pišemo o tem, koliko katerih energentov 
porabim o v železarni in koliko nas ti stanejo. Naštevam o prim arne 
(elektroenergija, zemeljski plin, b u tan -p ro p an , m azut, karbid) in se
kundarne energente (acetilen, industrijska voda, sanitarna topla voda, 
para, kisik, kom prim irani zrak, čisti dušik, tehnični dušik, argon). 
Kolikšni so stroški za energente, recim o v oktobru, se lahko vidi 
kar v tabeli levo.

Po uspešni lanski akciji Znižanje stroškov na porabi toplote za 
ogrevanje v Železarni Ravne (stroške so znižali za 26 %), so si v OE 
Energetika letos zadali nalogo prav pri energentih: Znižanje stroš
kov pri porabi energentov v Železarni Ravne. Naloga sodi v sklop 
akcije Energetika, prisotna pri porabnikih. Nosilca naloge, Ferdinand 
Kotnik in Robert Jam šek, sta podrobno začrtala njeno izvedbo. Bist
veni poudarki bodo: seznaniti odgovorne z energenti, ki jih  upo
rabljajo, predlagati, kje se lahko stroški znižajo ter izdelati konkretne 
zadolžitve in ukrepe.

O akciji bom o še pisali.

H M .
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V  takšnem  obm očju naj bi se 
gibale tem perature ogretih pro
storov. Avtomatika, k ije  nam eš
čena v priključnih toplovodnih 
postajah, regulira pretok tople 
vode skozi radiatoije v taki meri, 
da  je  v prostorih  skoraj vedno 
zagotovljena predpisana tem pe
ratura v odvisnosti od zunanje 
tem perature.

V kotlarni im am o nam eščeno

tako im enovano vpisno knjigo, 
kjer strojnik kotlarne zapiše vsak 
klic stranke ali delavca iz žele
zarne ter zabeleži vrsto napake 
ali okvare. Večkrat so ti klici tu
di posplošeni in netočni. Stranka 
kliče zaradi slabega gretja ali da 
so radiatorji hladni, ne da bi se 
prej prepričala, ali ima ventil na 
radiatorju odprt ali da je  zunaj 
že tako visoka tem peratura, da 
avtom atika zapre dovod tople 
vode do radiatorja.

Največ težav nam  povzročajo 
prehodna jesenska in spom la
danska obdobja, ko so zunanje 
tem perature že tako visoke nad 
12°C, da avtom atika zapira do
vod tople vode in so radiatorji 
skoraj hladni ozirom a mlačni. 
Stranke nato kličejo, d a je  v sta
novanjih m rzlo in da ni ogreva
nja, da so radiatorji mrzli. Če 
pa bi imeli v stanovanju svoj 
term om eter, bi ugotovili, da so 
sobne tem perature 209C ali tudi 
več.

Vsekakor m oram o danes po
svetiti več pozornosti varčevanju 
toplote oz. energije, saj je  vsak 
dan dražja.

Naš m oto nas vodi, da so 
stranke z ogrevanjem  zadovolj
ne, vendar pa skrbim o in bom o 
skrbeli, da se s toploto za ogre
vanje prostorov ne bo razm eta
valo oz. »frokalo«.

Vzdrževanje radiatorjev, ven
tilov in zapiral spada v sklop vz
drževanja stanovanj. Torej vzdr
ževanje teh elem entov opravlja 
občina Ravne, Odsek za stano
vanjsko, kom unalno in cestno 
gospodarstvo Ravne na Koroš
kem, vzdrževanje prim arnih in 
sekundarnih vodov centralnega 
ogrevanja ter priključnih toplo
vodnih postaj pa Energetika v 
Železarni Ravne.

Maks Serafini

ORODJE JE POL STROJA

Obdelava je  m ed tistimi poslovnim i enotam i v Železarni, ki v devetih mesecih niso imele izgube. Med 
boljšim i v njenem  sklopu je  bil tudi TSD.

V tej enoti vedo, da je  v času, ko se borim o za vsako naročilo posebej, zelo pom em bno, da se v nje
govo realizacijo hitro in z dobro  opravljenim  delom  vključijo vsi potrebni »punkti«.

Eden teh je  v TSD  tudi merilnica. V njej sedem  zaposlenih v izm enah pripravlja orodja za stroje v 
TSD, ki so v glavnem  vsi sodobni, num erično vodeni. G re za izredno pom em bno fazo tako im enova
ne sprem ljajoče dejavnosti, ko je  treba priskrbeti orodje tako, kot ga terjata stroj in izdelek. Dejansko 
stroj brez orodja še sploh ni stroj v pravem pom enu  besede.

M erilnica v TSD  je  zaenkrat edina taka delavnica v železarni. Drugje pripravljajo orodje individualno.
H M .

KAKO IN KOLIKO SO TOPLA 
NAŠA STANOVANJA

hladnejšo, meritve tem perature, 
tlakov ter regulacije tem peratur 
vroče oz. tople vode.

Kako poteka regulacija tople 
vode v radiatorju?

V vsakem  bivalnem  prostoru, 
kjer so nam eščena grelna telesa 
-  radiatoiji, je  določena potreb
na sobna tem peratura. Zato so ti 
grelniki tudi različno veliki in 
imajo različno število členov, se

veda pa je  to odvisno od firme 
in tipa radiatorja ter od velikosti 
prostora, ki ga ogrevamo.

Navedel bi sam o nekaj predpi
sanih tem peratur:

-  soba -  spalnica 20°C
-  dnevna soba 20°C
-  hodnik  -  stopnišče 15°C
-  WC \5°C
-  kopalnica 24°C
-  stopnišče lO^C

K razm išljanju in zapisu so m e 
privedla večkratna vprašanja in 
problem atika posam eznih po
rabnikov oz. strank, katerih sta
novanja so ogrevana iz central
nega ogrevanja železarne ali 
skupnih kotlovnic po Mežiški 
dolini.

Da bo ta sistem  ogrevanja, ki 
je  napeljan iz železarne ali skup
nih kotlovnic, bolj jasen , bom  
delovanje sistem a na kratko opi
sal.

V železarni je  skupna m oč 
vročevodnih kotlov 58 MW. Od 
kotlov so cevovodi speljani v 
treh glavnih vejah: m esto  vzhod
ni del, zahod in jug. Te glavne 
veje so nato speljane v posa
m ezne toplovodne priključne 
postaje, ki so nam eščene v blo
kih, stojijo kot sam ostojni objek
ti -  hišice ali pa so priključene 
v prostoru individualnih hiš.

Vroča voda, ki se v kotlu v že
lezarni segreje, ima tem peraturo 
do 1 3 5 t ,  le-ta pa je  odvisna od 
zunanje tem perature. Tlak vroče 
vode pa se giblje od 8-15  barov. 
Vročo vodo torej pošiljam o pre
ko obtočnih črpalk, ki so v kot
larni, do priključnih toplovod
nih postaj. V priključni toplo
vodni postaji se opravi prenos 
toplote iz prim arnega vročevod
nega sistem a 135°/90PC na toplo
vodni ali sekundarni sistem  og
revanja 9Cfr70oC. V posebno iz
delanih grelnikih ali tako im eno
vanih protitočnikih se opravi 
prehod toplote iz prim arne vode 
na sekundarno vodo. Sekundar
no om režje pa zajem a v priklju

čni toplovodni postaji: protitoč- 
nik, obtočne črpalke, ventile, ter
m om etre, ekspanzijsko posodo, 
m ešalni ventil in  avtom atiko.

Preko cevovoda iz priključne 
toplovodne postaje nato ogreta

voda kroži po cevovodih interne 
instalacije do posam eznega grel
n ika oz. radiatorja. Tu topla vo
da odda določeno toploto in se 
zopet delno ohlajena vrača v pri
ključno postajo skozi protitočnik 
-  grelnik, kjer sprejm e zopet 
m anjkajočo toploto in proces 
kroženja se ponavlja.

V  priključni toplovodni po
staji se opravijo vse operacije 
prenosa toplote iz vroče vode na
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NAŠE DELO V OKTOBRU:

Po Murphjjevih zakonih
Plan skupne proizvodnje sm o v 

oktobru  dosegli 68,3 odst., v kum u- 
lativi 72,9 odst. Za 7.259 ton  p ro
dan ih  izdelkov sm o iztržili 160,4 m i
lijonov d in, kar je  v poprečju 22,10 
din /kg . O d tega sm o prodali na do
m ačem  trgu 5.750 ton  ali za 100,4 
m ilijona din. Izvozili pa sm o 1.509 
ton  ali za 60 m ilijonov d in, kar zna
ša preko 5,6 m ilijona dolatjev.

SKUPNA PR O IZ V O D N JA  PO D  
NAČRTOM

Jek la rna  je  dosegla p lan  le 65,9 
odst., kar je  odraz količin naročil v 
predelovaln ih  eno tah . O bratovalo je  
le to liko peči in v tistem  času , ko 
so predelovalci potrebovali jek lo . Od 
osnovn ih  v ložnih m aterialov  občas
no prim anjkuje uvožen ih  Fe legur, 
tako da Jeklarna ne m ore  sproti po
krivati vseh  po treb  predelave. Pri
m anjkuje tud i železove rude, kar 
povzroča, da napačno  raztahen ih  
šarž ne  m orejo  v redu  reševati. Poda
ljšujejo se časi izdelave in porabe 
energije.

G lede na stanje naročil je  bila v 
Valjarni p ro izvodnja  na progah so
lidna. N a lahki progi so bila celo pre
sežena predvidevanja, kerje  n aknad 
no prišlo naročilo  za betonsko žele
zo. O b koncu m eseca je  ostalo  za 
srednjo progo sam o še 1000 ton  na
ročil, kar je  p rem alo  za ren tab ilno  
delo, zato  je  srednja proga s 1.11. 
začasno  prenehala  z obratovanjem . 
Zaloge gredic in paličastega m ateri
ala v m edfazi so zm anjšane na m i
nim um .

Ob pom anjkan ju  naročil so dose
gli plan v Kovačnici 82,3 odst. Po 
napovedih  se stan je  v letošnjem  letu 
ne bo b istveno izboljšalo. V Jek lo- 
vleku so dosegli predvideni plan 
64,5 odst. N ajslabše je  pri proizvod
nji žice. Za visok zaostanek za 
planom  so ob  pom anjkanju  naročil 
največ krive iz tro šenost in okvare 
strojev. Izredno  visok odstotek 
bo lezenskih  izostankov je  povzročil, 
da so m orali pro izvodnjo  prilagodi
ti razpoložljivim  kadrom .

V PF Jek lo livarna je  proizvodnja 
v Oktobru padla p o d  50 odst. Večjih 
izboljšanj v bližnji prihodnosti ni 
pričakovati.

PE S tro ji so predvideni plan d o 
segli 56,6 odst. Vzrok je  v izpadu 
odprem e strojev te r v pom anjkanju 
naročil za valje in ind iv idualno  p ro
izvodnjo.

Tudi v PE  O bdelava so v vseh  ob 
ratih  zaostali za predvidenim  pla
nom . G lavni vzrok je  pom anjkanje 
naročil in neustrezen  ali preveč 
enostranski asortim ent.

SRBSKI TRG S E  ZAPIRA

V Valjarni je  prim anjkovalo naro 
čil predvsem  za srednjo  progo, tako 
da je  ta m irovala v ok tobru  7 dni. 
U godno je  bila zasedena le lahka

roga, in to z valjanjem  betonskega 
eleza. Vzroki nedoseganja plana v 

Kovačnici so nastali zaradi neplani- 
ranega rem onta  1.000 ton  stiskalnice 
ter pom anjkanja naročil, ki so bila 
asortim entsko  dokaj neustrezna. V 
Jeklovleku so im eli dovolj naročil 
le za b rušeno  jek lo , vendar im ajo tu 
težave z iz trošenostjo  strojev (v ok
tobru  preko 1.000 u r popravil). 
Najbolj prim anjkuje naročil za vle
čeno žico.

Zelo  kritično z naročili je  v PE J e 
klolivarna, še težje pa bo v nasled
njih m esecih, in to  predvsem  zaradi 
izpada srbskega trga.

Tudi PE Stroji dosegajo zaradi po
m anjkanja naročil m anjšo  prodajo, 
kot je  s p lanom  predvidena. D oda t
na ovira bo  vsekakor še zapiranje 
srbskega trga.

V O rodjarn i je  stanje z naročili 
zadovoljivo, p lan irana proizvodnja 
pa dosežena 97,0 odst. Zaradi pre
pozne dostave Ind . nožev v špedici
jo  je  ostalo  na  zalogi 8 t nožev. K o
ličinska proizvodnja je  bila doseže
na  51 odst. M alo  večjo, to  je  53 
odst. proizvodnjo  so dosegli v 
Pnevm . strojih , v rednostno  82 odst. 
Razlika v odsto tk ih  m ed tonažo  in 
vrednostjo  j e  nastala zaradi prodaje 
večjih količin rezervnih  delov v pri
merjavi z orodjem . V zm etarni pri
m anjkuje naročil, p lan  je  bil dose
žen  le 36 odst.

Predvidenega p lana  na dom a
čem  trgu tudi n iso  dosegli v A rm a
tu rah , doseženo  le 61 odst., in to 
predvsem  zaradi forsiranja izvoza.

VSE VEC i n t e r v e n c i j s k i h
NABAV

Problem atika oskrbe z reprom a- 
teriali v ok tobru  se kaže predvsem  
v vse večjem  številu intervencijskih 
nabav. To je  p redvsem  posledica 
znižanja zalog na m in im um  oziro 
m a na kritično m ejo , ki bi jo  bilo 
m ožno norm alno  dosegali le z b ist
veno d rugačno računaln iško  podpo
ro ozirom a z realizacijo projekta po
sodobitev nabave. Podobno  kot pri 
obvladovanju količin  ozirom a zalog 
bo treba tudi za kakovostnejše ob 
vladovanje nabavnih  cen nabavne 
referente oprem iti z u strezn im  o rod 
jem  za obvladovanje tega področ
ja. Poleg navedenih  problem ov je  pri 
izbiri najugodnejših  dobaviteljev ve
čja ovira naša  konstan tna  nesolvcn- 
tnost. T ako sm o prisiljeni pogosto 
krat nabavljati m ateria le  pri m anj 
so lidn ih  dobaviteljih , in to celo po 
višjih cenah, kot bi jih  lahko v p ri
m eru no rm alne  p lačilne  sposobnos
ti. To pa je  povezano z dodatn im  
angažiranjem  nabavnih  količin in 
rokov.

D O L G  IN O Z E M S K IM  
D O BA V ITELJEM  S E  VEČA

V ok tobru  je  Ž elezarna Ravne že 
dolgovala inozem skim  dobaviteljem  
preko 12 m io  d in  za dobavljene re- 
p rom ateria le  in  rezervne dele  iz p re
teklih  m esecev. N aša  neso lven tnost 
povzroča negativne posledice na zu 
nan jem  trgu, kar se prav posebno  
odraža pri naših  nadaljn jih  po tre 
bah , saj nam  ne akceptirajo  novih 
naročil, p reden ne b om o  poravnali 
starih  dolgov.

V  tem  m esecu je  prispela prva do 
bava oprem e firm e F U C H S -U H P  
peči projekta »R acionalizacija in 
ekološka sanacija pro izvodnje v je 
klarni II.«

IZVOZ

V P E  M etalurgija  je  vedno bolj 
pereč p roblem  pom anjkanje naročil, 
p la n je  bil dosežen 44,9 odst. Valjar
na ima v špediciji še vedno visoke 
zaloge, ki čakajo na odpoklic.

N ič boljše m bilo v PE Jeklolivar
na. Za novem ber in decem ber so si
cer uspeli pridobiti okoli 200 ton  na 
ročil, tako da bo vsaj m alo  om iljeno 
pom anjkanje naročil.

PE Stroji so plan pri valjih prese
gli za 52 odst., v rednostno  pa (ker 
ni akreditiva) zaradi problem ov pri 
odprem i valjev za Poljsko za p lanom  
zaostali 17 odst. Pri stiskalnicah je  
bil plan dosežen  le 29 odst., razlog 
je  v težavah pri izdelavi stiskalnic 2 
D E 1250.

V PE Obdelavi so v vseh eno tah  
presegli predvideni količinski plan. 
V skupnem  je  bil plan presežen za 
10,2 odst. PE A rm ature pa so plan 
presegle 29,8 odst.

IZK O R ISTEK  DELOVNEGA 
CASA

V oktobru  je  bil delovni čas izko
riščen 78,30 odst., odsotnosti pa so 
znašale  21,70 odst. (Pri tem  je  treba 
opozoriti, da se od oktobra  dalje v 
odso tnosti ne štejejo  več službena 
potovanja tem več se to šteje kot red

ni del delovnega časa) in so bile raz
deljene takole:

-  letni dopust 7 ,19%
-  izredno plačani dopust 0,36 %
-  bolezni 7,30 %
-  d rugejilačane  odso tnosti 6,73 %
-  nep lačane odso tnosti 0 ,1 2 %

Skupaj 21,70 %

U re v podaljšanem  delovnem  ča
su so znašele 0,53 odst. ali 5.888 ur, 
kar je  za 0,20 odst. m anj kot v sep
tem bru . Tokrat so im eli največ nad 
ur v O rodjarn i 6,18 odst v TSD  
2,79 odst., T ranspo rtu  1,98 odst., 
PE Stroji 1,54 odst. V  vseh ostalih  
obratih  so znašale  n adu re  pod enim  
odst.

ODSTOTKI DOSEGANJA NAČRTOV ANE PROIZVODNJE

ODDELEK
SKUPNA
PROIZVODNJA ODPREMA

FAKTURIRANA
REALIZACIJA IZV O Z IZV O Z DOM AČI TRG

POSLOVNA ENOTA
ton ton l in S din d in

o k t o b e r z b ir o k t o b e r z b i r > k to b e r z b ir i k t o b e r z b i r i k t o b e r z b i r  . >_ktober z b i r  .

JEKLARNA 6 5 .9 J, _ _ _ _ _ _ _ _

VALJARNA 6 9 ,6 7 0 ,8 53 ^ ,5 . 6 7 .6 6 1 .7 6 8 .7 6 * .  9 :v. .. 6 0 .7 7 2 .6
KOVAČNICA 8 2 ,3 9 1 ,2 6 5 ,8 9 2 ,0 7 0 ,6 9 3 ,4 1 8 5 ,4 1 3 6 ,9 1 6 3 ,5 1 2 9 ,3 6 0 ,9 8 9 ,7

JEKLOVLEK 6 4 ,5 5 7 ,3 6 7 ,7 5 6 ,4 6 2 ,5 5 5 ,< 1 0 9 ,8 6 3 ,9 5 9 ,8 5 7 ,0 5 4 ,7
P E METALURGIJA 6 8 ,7 7 3 ,1 5 7 ,8 7 0 ,8 6 3 ,7 7 1 ,4 8 7 ,4 7 0 ,0 7 7 ,2 6 6 ,0 5 9 ,8 7 2 ,9
P E JEKLOLIVARNA 4 8 ,0 5 7 ,4 3 8 ,5 4 3 ,9 4 4 ,7 5 0 ,6 7 2 ,8 8 7 ,3 6 3 ,6 8 2 ,2 3 9 ,8 4 2 ,5
P E STROJI 5 6 ,6 8 9 ,5 6 0 ,0 8 9 ,2 5 9 ,8 7 5 ,0 4 8 ,8 7 8 ,3 4 2 ,6 7 4 ,0 8 1 ,2 7 6 ,3
NAMENSKA PRO IZVOD . 7 6 ,2 8 7 ,9 1 0 6 ,7 1 1 0 ,1 9 .1 ,3 1 1 2 ,4 1 0 6 ,8 1 2 8 ,7 9 3 ,1 1 2 2 ,9 7 8 ,4 3 7 ,0
ORODJARNA 8 6 ,4 9 5 ,8 9 7 ,3 1 0 2 ,9 1 0 2 ,1 8 9 ,3 1 2 0 ,8 1 8 8 ,6 1 0 6 ,6 1 7 4 ,9 1 0 1 ,6 7 9 ,5
-  N O Ž I, BRZO REZ.ORO D. 4 6 ,1 4 9 ,6 5 7 ,1 3 9 ,2 8 5 ,4 5 2 ,6 1 5 1 ,9 1 2 6 ,6 1 3 3 ,5 1 1 9 ,1 -
-  GREDICE 8 0 ,5 1 2 2 ,7 - - " - - - - - -
INDUSTRIJSKI NOŽI 8 6 ,3 9 8 ,9 8 0 ,9 7 9 ,9 7 8 ,9 7 7 ,7 1 5 2 ,3 1 2 7 ,4 1 3 3 ,9 1 1 9 ,9 5 3 ,5 5 8 ,3

PNEVM AT. STROJI 7 6 ,1 5 8 ,1 ^ 9 , 6 5 8 ,0 8 8 ,0 7 6 ,3 2 9 5 ,1 1 5 6 .5 2 5 6 .1 1 4 4 .9 8 2 .4 7 4 .0
VZMETARNA 4 3 ,0 6 7 ,1 4 2 ,8 6 7 ,9 6 2 ,0 8 5 ,1 1 3 9 ,6 1 1 6 ,2 1 2 0 ,1 1 0 8 ,2 5 5 ,3 8 2 ,4
KALILNICA - - - - - 2 5 0 ,0 1 2 1 ,6 - - - - 2 5 0 ,0 . 1 2 1 ,6

P E OBDELAVA 6 3 ,0 7 9 ,4 6 8 ,0 8 1 ,7 8 6 ,6 9 5 ,0 1 1 5 ,9 1 2 9 , S 1 0 1 ,1 1 2 3 ,3 7 3 ,2 6 8 ,7
P E ARMATURE 8 4 ,8 1 0 1 ,5 1 1 0 ,3 1 0 0 ,0 1 1 3 ,0 1 0 3 ,5 1 3 9 ,1 1 2 7 ,0 1 2 3 ,1 1 2 0 ,2 9 6 ,5 7 6 ,0
STORITVE DRUGIH - - - - 9 3 ,2 1 1 2 ,4 - - - - 9 3 ,2 1 1 2 ,3
SKUPAJ PODJETJE. 6 8 ,3 7 2 ,9 5 7 ,6 7 0 ,9 6 7 ,7 7 5 ,9 8 8 ,7 9 3 ,3 7 7 ,9 8 8 ,4 6 2 ,8 6 9 ,9
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IZ NAŠIH KRAJEV
LEŠE NA PREHODU 90/91

Pa so prišli tako težko priča
kovani novi časi! M enjala s e je  
oblast, sprem injajo se nekatere 
bistvene stvari v naši družbi, de
lavcu, km etu in veliki večini d ru 
gih prebivalcev pa se godi vedno 
slabše. Zato tudi ne čudi narav
nost apatičen odnos večine kra
janov  za dogajanje v naši krajev
ni skupnosti.

Po zadnjih sklepih občinske 
vlade bo tudi naša krajevna 
skupnost z novim  letom  m ed 
bivšimi krajevnimi skupnostm i. 
Še zelo dobro  se spom injam  tis
tih časov, ko sm o se borili in 
trudili, da sm o to našo krajevno 
skupnost dobili. D anes pa, ko se 
poslavlja, bo imela zelo m alo po
grebcev: nihče se še ni potegnil 
za to, da bi jo  obdržali! (Tam , 
kjer pa so se, so KS tudi obdr
žali.)

Ker pa se zgodovina tako ra
da ponavlja, sem  trdno prepri
čan, da bo prišel čas, ko se bodo 
tudi naši krajani zavedli, kaj so 
izgubili in bo neke druge ljudi 
zopet stalo časa in dela, da bodo 
dobili nazaj to, kar bom o tako 
m im ogrede izgubili v teh časih. 
Verjamem, da je  m nogim  važ
nejše, kaj bom o dali v lonec. T o
da to  je  sila kratkoročno gleda
nje, zaradi katerega bo še m ar
sikoga bolela glava.

Naš čas nasploh ni naklonjen 
družabnem u življenju, zato se 
ne sm em o čuditi, če nam  društ
va zam irajo, če nekoč dejavne 
organizacije danes ne obstajajo 
več. Pa to ni sam o značilnost 
zadnjih mesecev, am pak že dalj
šega obdobja, ki pa m u ni vide
ti konca.

So pa naši ljudje že tradicio
nalno žilavi in tudi iznajdljivi, 
ko gre za njih in za njihov stan
dard. Sem  seveda štejem o tudi 
telefon in prav to je  edina večja 
akcija, ki se bo za naše krajane 
letos uspešno končala. Akcijo je  
začel gradbeni odbor pri KS Le- 
še. Po začetnih uspehih  so na
stopile težave. Akcija se je  vlekla 
kot hudo  leto in potipežljivost 
nekaterih je  dosegla višek, pa so 
operativna dela na  trasi s Prevalj 
na  Leše prevzeli drugi ljudje in 
delo z novim i m očm i tudi te dni 
uspešno končali. Sicer nisem  
m ed novim i telefonskimi naroč
niki, a če bi bil, bi imel za vod
jo  del Jožeta Kupljena veliko po
hvalnih besed. Brez njega in še 
nekaterih bi telefoni v osem de
setih dom ovih zazvonili šele pri
hodnje leto.

Ko so ljudje videli, da akcija 
poteka resno, so se m nogi še do 
datno prijavili, tako da bo novih 
naročnikov 72, sedem  pa jih  bo 
telefone prestavilo iz svojih prej
šnjih stanovanj. Starih naročni
kov je  150 in  le redke so še hiše 
na Lešah, ki ne prem orejo tele
fonskega aparata.

Poleg izdatnih finančnih sred
stev so m orali naročniki opraviti 
poprečno vsak po štirideset udar
niških u r na trasi, predvsem  pri 
izkopih in zasutju kabla. (Eni 
več, drugi m anj, pač od m ožnos
ti družine). Tako sm o se torej 
znebili kabla, ki je  potekal po 
zraku, in bom o pozim i najbrž 
manj trepetali, da bi nam  sneg 
podrl drevesa in nam  pretrgal 
zvezo s svetom.

Ta akcija je  vzrok za kanček

zm ernega optim izm a, predvsem  
pa vsem  dokaz, da se da tudi v 
teh časih kaj narediti, če so vsi 
složni in če vsi poprim ejo za de
lo. Rad bi, da bi se naši krajani 
tega zavedli bolj pogosto.

Poročilo iz naše m ajhne kra
jevne skupnosti bi rad zaključil 
bolj optim istično, tako optim is
tično, kot delam o in živim o v 
našem  kulturnem  društvu. Tudi 
nas ne puščajo krizni časi ob 
strani, a ne dam o se. Letos sm o 
postavili vrtno uto. Končali jo  
bom o na pom lad. Svoje kultur

no poslanstvo opravljam o tako, 
kot sm o sposobni. Če bo sreča, 
bom o na odrske deske postavili 
novo dram sko delo, poskrbeli 
pa bom o tudi za tradicionalno 
dobro sodelovanje m ed našim  
društvom  in osnovno šolo Leše.

Da naš kraj tudi v prihodnje 
ne bo ostal brez naraščaja, daje 
upanje odprtje novega zazidal
nega okoliša na zam očvirjenem  
travniku, last km eta Kralja. Pri 
tem se postavlja pom em bno 
vprašanje, kdo bo danes še sploh 
sposoben graditi, ko mnogi že s 
težavo pretolčejo vse dneve v 
mesecu.

Nekaj se prem ika tudi na dveh 
vejah cestne razsvetljave, m ateri
al je  nabavljen, videti m anjka le 
volje, da bi se stvar končala.

To poročilo pa ne bo popolno, 
če ne om enim , da naša in za
družna zbiralnica m leka na za
dovoljstvo km etov obratuje ne
m oteno.

To je bilo skrom no razm išlja
nje (sedaj še) krajana krajevne 
skupnosti Leše. Ko bom o po n o 
vem letu imeli vaško skupnost, 
bom o vsi le še vaščani. Sicer pa 
neke bistvene razlike najbrž tudi 
po novem  ne bo, za take prem i
ke je  žal kronično prem alo de
narja in že sedaj je  veliko vpra
šanje, kdaj bo še kako potrebna 
cesta Prevalje Leše dobila no
vo asfaltno prevleko.

Sicer pa pravijo, da bo po no
vem letu vse boljše. Jaz pa pra
vim tako, kot poje T om až Dom i- 
celj... kakor za koga... kakor za 
koga.

Rudi M linar
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KULTURA

no ilustracijo in oblikovanjem.
Tokrat je  razstavljal grafične 

liste v tehniki SU HE IGLE. M o
tivno prevladujejo akti, delom a 
pa se pojavlja tudi figura. Slikar
jev pristop je  izrazito oseben ali 
celo intim en. G ola ženska je  po
stavljena v zasebnost tihe m edi
tacije in nekakšno brezčasnost.. 
Obrazi ne izražajo razpoloženja, 
oči zrejo m im o opazovalca.

Prostor je  očiščen, prazen in 
sam oten. D elom a se pojavljajo 
tem ine, vendar zgolj v kom po
zicijskem smislu. Ponekod je 
prisotna tekstura, ki pa im a pred
vsem eksperim entalno vlogo. Iz 
vseh razstavljenih del je  kom ajda 
m ogoče spoznati slikaijevo vir
tuozno risbo, m orda to še naj
bolj opazim o po perspektivičnih 
skrajšavah.

Tehnika je  izbrana nam erno, 
saj ravno suha igla dopušča naj- 
osebnejše in neposredne zapise. 
Na neki način jo  lahko prim er
jam o  z akvarelom , ki prav tako 
ne dopušča napak. Skočiijeve 
podobe (ne glede na m otiv in 
tehniko) učinkujejo hkrati sve
čano, obredno in nostalgično. 
Polne so notranje napetosti, ki 
izvira iz konfrontacije pretehta
no izbranih prvin in prenosa na
glasov in vsebin.

Figure v teh svečanih prosto
rih imajo izrazit ekspresiven na
boj. Zato lahko likovno govori
co,Jcot jo  oblikuje Rudi Skočir, 
doživljam o tudi v njeni sam o
zavestnosti. Ne gre m u za pri
m at podrobnosti, saj je  kom po
zicija trdna in celovita, neobre
m enjeno sledi naukom  starih 
mojstrov.

Vsekakor nas poskuša opozo
riti na aktualne problem e tako, 
da nam  jih  zastavlja skozi tanči
co nostalgije in trpke lirike. Prav 
to pa so kvalitete, ki Skočiijevo 
um etnost povezujejo s krčevitim 
prizadevanjem  m lajših genera
cij, ki iščejo novo identiteto.

Benjam in Kum prej, akad. sl.

KULTURNA KRONIKA

GLEDALIŠČE
Ljubitelji gledališča so imeli v 

torek, 20. novem bra, priložnost 
videti predstavo Prešernovega 
gledališča iz Kranja. V Titovem 
dom u na Ravnah so uprizorili 
im enitno delo Edvarda Albeeja 
Kdo se boji Virginfje VVoolf. Pre
dstava, v kateri se prepletajo ko
m ičnost in dram atičnost, resnič
nost in iluzija na prim eru d ru 
žinskega življenja dveh zakon
skih parov, je  zadovoljila števil
no  občinstvo. Še posebej sta gle
dalce očarala Bernarda Om an 
kot Honey in Igor Sam obor kot 
George, vendar tudi Judita Zi
dar kot M arta in Pavel Rakovec 
kot Mick igralsko nista bistveno 
zaostajala. Režiserka Barbara 
Hieng je  s štirimi igralci in z 
učinkovito scenografijo ustvarila 
predstavo, kakršnih si na Rav
nah še želimo.

LUTKE
Podobno poslastico kot gleda

liška predstava za odrasle je  po
m enila za otroke predstava lu t
kovnega gledališča Papilu iz A n
karana. V petek in soboto, 23. in 
24. novem bra, so v vseh večjih 
krajih doline od Črne do Raven 
uprizaijali Zlato ribico in Najdi- 
hojco s papirnatim i lutkami. Če
prav so lutke te vrste pri nas 
manj znane in sta bili predstavi 
režirani brez dialoga z m ladim  
občinstvom , ju  je  večina gledal
cev dobro  sprejela.

GLASBA
Pevci in poslušalci so si v so

boto, 24. novem bra, oddahnili, 
ker so končno dočakali 19. letni 
koncert m oškega pevskega zbo
ra Vres v D ružbenem  dom u na 
Prevaljah. Spom ladi ga nam reč 
ni bilo, ker je  zbor doživljal kri
zo; ta pa le ni bila tako huda kot 
pri ravenskem  Fužinaiju , ki ga ni 
več. Koncert tako pom eni veliko 
notranjo zm ago in ponovno roj
stvo Vresa, ki se je  vrnil k svo
jim  koreninam  in predstavil ple
m enito bero slovenske ljudske 
pesmi. Polna dvorana poslušal
cev jo  je s hvaležnostjo sprejela.

Za drugo zvrst glasbe na Pre
valjah skrbi klub Levi devžej, ki 
ima dokaj bogato ponudbo ka
kovostne zabavne glasbe. V pe
tek, 9. novem bra, je  v D ružbe
nem  dom u nastopil harm onikar
ski prvak Peppino Principe s tri
om  Vanja Lisaka, 16. novem bra 
je bil v Levem devžeju Zim ze
leni večer z Edvinom  Fliseijem 
in After eight, 18. The Platters, 
2 1. novem bra Večer šansonov z 
Ladom  Leskovaijem , Meri Av
senak in Bojanom  Adamičem, 
23. novem bra sta bila tu pevca 
Tom až Dom icelj in Hans Thee-

RAZSTAVA GRAFIK 
RUDIJA SKOČIRJA V 

KLUBU »LEVI DEVŽEJ«
Akademski slikar Rudi Skočir 

je  bil rojen v Kam nem  pri Ko
baridu. 1977 diplom iral na Li
kovni akademiji v Ljubljani. Sli
karsko specialko je  končal pri

prof. Janezu Berniku, Kiarju 
M ešku in Štefanu Planincu. Od 
leta 1986 ima status svobodne
ga likovnega um etnika. Ukvaija 
se z grafiko, slikarstvom, knjiž-

sink iz N izozem ske, naslednji 
večer so prišli na svoj račun lju
bitelji countiy  glasbe. Pa še sm o 
m ogoče kaj izpustili.

Skratka, Levi devžej si ustvar
ja  svoj slog in m ogoče tudi -  
svoj krog občinstva.

KNJIGA
V Koroški osrednji knjižnici 

Dr. Franc Sušnik je  15. novem 
bra Dravograjčanka Silvija Bo
rovnik predstavila svoj prozni pr
venec Strašljivke. Knjiga je  izšla 
pri založbi Vieser v Celovcu, kar 
naj bi jam čilo za kakovost dela. 
Vsekakor pa je  bolje, da si vsak 
bralec ustvari m nenje o knjigi 
-  sam.

V sredo, 27. novem bra, je  v Li
kovnem  salonu na Ravnah arhi
tekt dr. Peter Fister predstavil 
svojo knjigo Arhitektura Zile, 
Roža, Podjune. Knjigi in razsta
vi na pot je  zapel Vres. Do 7. 
decem bra so si lahko ljubitelji 
koroške arhitekture ogledovali 
razstavljeno slikovno gradivo, ki 
je  na Ravne pripotovalo prek 
M aribora iz Trsta, razstavo pa 
bodo videli še v Slovenj G rad
cu, Celovcu in na Dunaju. Člo
vek bi pomislil, kaj neki je  bo
trovalo tem u, da so Ravne en
krat stopile v vrsto tako zvene

čih krajevnih im en. Organiza- 
toijem  lahko rečem o le -  hvala.

LIKOVNA UM ETNOST
Od 16. do 24. novem bra je 

bila v Likovnem  salonu razstava 
del Štefana Hauka. O njej bom o 
objavili poseben članek.

22. novem bra so v avli Sploš
ne bolnice Slovenj Gradec odpr
li razstavo slik člana Društva 
slovenskih likovnikov Franca 
Boštjana.

M ojca Potočnik
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NOVE KNJIGE NA POLICAH KOROŠKE 
OSREDNJE KNJIŽNICE 
»DR. FRANC SUŠNIK« 

RAVNE NA KOROŠKEM

D anes bom  predstavila drugo največjo splošnoizobraževalno knji
žnico v občini Ravne na Koroškem .
Pionirska knjižnica Leopold Suhodolčan deluje kot enota Koroške 
osrednje knjižnice Ravne na Koroškem . V sistem u občinske m reže 
zavzem a posebno m esto, saj so občinske knjižnice, kot je  naša, do l
žne organizirati tudi posebne oddelke oz. knjižnico za m ladino -  
pionirsko knjižnico.
Pionirska knjižnica se po nekaterih stvareh razlikuje od drugih sploš- 
no-izobraževalnih knjižnic v občinski m reži:

-  razm eije m ed fondom  za odrasle in fondom  za m ladino je  v 
obratnem  sorazm eiju kot v drugih enotah: to je  60:40 v korist m la
dinski literaturi

-  m ladinski fond je  tudi prostorsko ločen od fonda za odrasle
-  ima poseben prostor za najm lajše (pravljični kotiček).
Ker pa je  knjižnica sorazm erno velika, im am o na policah tudi 

precej knjig za odrasle bralce. Seveda gre tu sam o za živo zalogo, 
torej na policah ni zastarelih in arhivskih knjig.

M ed novimi knjigami Koroške osrednje knjižnice sm o danes iz
brali naslednje:

ABC PR. Odnosi z javnostm i na prvi pogled. -  Ljubljana, 1990. -  
(Priročniki odnosov z javnostm i)
Aids. -  L jubljana, 1990
Akvinski, T.: Država. -  Zagreb, 1990. -  (Posebne izdaje/G lobus) 
Atanackovič, D. & A  Sim onič: Opča farmakologija. -  2. izd. -  Z a
greb, 1987. -  (Udžbenici sveučilišta u Rijeci)
Bagnall, B.: Črtanje i slikanje. -  Beograd, 1990. - (Priručnik Falken) 
Banac, L: Sa Staljinom  protiv Tita. -  Zagreb, 1990. -  (Plava biblio
teka)
Bojunga, W.: Die Evolution der Organism us. -  Koln, 1990 
Bujak, A :  In the gardens o f  the Vatican and Castel Gandolfo. -  
W arsau, 1990
Cax, G .F.: Tropical M arine Aquaria. -  London, 1990 
Davison, J.: Red -  on...gol. -  Oxford, 1990 
A Dictionary o f  Marks. -  London, 1990. -  (The A ntique C ollector’s 
Guide)
G rubač, B.: Dradan. -  Sarajevo, 1990. -  (U grožene životinje Jugo
slavije)
H udolin, V.: Klubovi Iječenih alkoholičara. -  Zagreb, 1990 
Jugoslavija. -  Beograd, 1990
Ko lebdijo mize. -  Ljubljana, 1990. -  (Na meji resničnega) 
Kom entar. Sindikalno varstvo delavskih pravic. -  Ljubljana, 1990 
Koncepcija in strategija razvoja vzgoje in izobraževanja. -  Ljublja
na, 1990
Kralj, F.: Braslovče. - Braslovče, 1990
Kurovvski, F.: D eutsche Panzer 1939-1945. -  M enden, 1990
Lexikon der Tiere von A -Z . -  Balzers, 1990
Mala šola kuhanja. M urska Sobota, 1990
M arcon, E. & M. M angini: Das grosse Lexikon der Tierwelt. -  Kla-
genfurt, 1988
M ounier, E.: Oseba in dejanje. -  Ljubljana, 1990
M odri IN. Inform acije o Sloveniji. Kdo, kje, kaj. Ljubljana, 1990
Plitvice. -  Zagreb, 1990
Rugby Characters. -  London, 1990
Smrkolj, V.: Praktikum  am bulan tne operativne kirurgije. Ljubljana, 
1990
Soviet Union. M oscow, 1990
Splošna kolektivna pogodba za gospodarstvo. Kom entar. Sindikalno
varstvo delavskih pravic. -  Ljubljana, 1990
Stele, F.: 50 izbranih dvatisočakov. -  Kom enda, 1990. -  (Slikovni
vodnik)
Šalam un, L: Astrologija. Ljubljana, 1990 
Šorli, S.: Konec časa. Ljubljana, 1990
šta  misli Jugoslavija. Beograd, 1990. (Rezultati ispitivanja ju-
goslovenskog javnog m nenja)
Turner, A : First Aid and H om e Sofety. -  London, 1990
Virk Rode, J. & J. Belak Ožbalt: Razred kot socialna skupina in
socialne igre. -  Ljubljana, 1990
Z entner, C.: Illustrierte G eschichte des deutschen Kaiserrcichs. -  
E ltv illeam  Rhein, 1990
Zentner, C.: Illustrierte G eschichte des ersten Weltkrieg. Eltville 
am  Rhein, 1990
Zentner, C.: Illustrierte G eschichte des D ritten Reiches. Eltville 
am  Rhein 1990
Z entner, C .: Illustrierte G eschichte des Ztveiten VVeltkriegs. Eltville 
am  Rhein, 1990

Pa še nekaj novih knjig iz dom oznanskega oddelka:

Bodi pozdravljena, Devica Marija. -  Prevalje, 1990 
Galič, C.: Začetna šola za citre. -  Ljubljana, 1990 
Januš, G.: Sredi stavka. -  Celovec, 1990 
Kolar, M.: Moj prvi govor. -  M aribor, 1990 
Logar, E.: Vsaka vas im a svoj glas. -  Celovec, 1988. -  1: Slovenske 
ljudske in pripovedne pesm i iz Podjune. Pripovedne in ljubezenske. 
Strahovnik, M.: Štajersko Podravje z M ariborom  v boju za priklju
čitev Jugoslavije leta 1918/19. -  Ljubljana, b .l. -  Sem inarska naloga

M eta Boštjan

DELAVSKI MUZEJ -  SLOVENJ GRADEC?
Ob Osrednji koroški knjižnici 

»Dr. Franc Sušnik« je  Delavski 
muzej Ravne edina profesional
na kulturna ustanova v občini 
Ravne. Nanj sm o delavci Žele
zarne Ravne še posebej ponosni, 
saj predstavlja zgodovino žele
zarstva od vodnega kladiva -  re- 
pača naprej. Repač ni ravenski 
-  prišel je  z M ute -  in je  do
kaz, da m uzej na Ravnah ni bil 
zasnovan zgolj krajevno, niti ne 
ozko železarsko. Razen železars
ke ima še rudarsko, gozdarsko, 
lesarsko, narodopisno zbirko, 
stalno razstavo delavskega giba
nja v Mežiški dolini ter m uzej 
na prostem  (skansen) z deveti
mi velikimi tehničnim i objekti. 
V m uzeju je  vsega 2000 ekspona
tov tehniškega in etnografskega 
značaja iz štirih koroških občin, 
razen tega imajo oddelek s kar
tografskim  gradivom  in arhivali- 
jam i ter fotografski laboratorij. 
Ravenski m uzejski delavci up
ravljajo še spom inski m uzej Pre
žihovega Voranca v Prežihovi 
bajti, do etnološke zbirke v kra
jevni skupnosti Črna in do čm - 
janske rudarske zbirke pa pristoj
nosti m uzeja niso uradno  do lo
čene.

Kljub tako velikem u m aterial
nem u in dokum entarnem u bo
gastvu m uzejskih zbirk pa status 
m uzeja v občini Ravne doslej še 
ni bil urejen. Zakaj dosedanja 
ravenska občinska vodstva tega 
niso uredila, je  težko reči, dejst
vo pa je, da so v Slovenj G rad
cu za to plat svojega m uzeja 
NOB že« zdavnaj poskrbeli, pri

dobili naziv »pokrajinski« in s 
tem  dali vedeti, da hočejo imeti 
sedež splošnega m uzeja, ki naj bi 
ga ustanovili v regiji. Ker v ko
roški regiji ne bo več kot ena 
m uzejska ustanova, pom eni, da 
bo ravenski Delavski m uzej pre
šel pod upravo Slovenj Gradca.

Takim  upravnim  procesom  se 
v ravenski občini ne čudim o več. 
Začeli so se že davno pred leti, 
spom nim o se sam o, kako je  bilo 
z bolnico v C m i (najprej skupna 
uprava, nato preselitev bolnice 
v Slovenj G radec -  kljub protes
tu Črnjanov).

Če gre torej zdaj sam o za up
ravni postopek, to sam o po sebi 
ni posebno hudo. Huje je, da 
mu v prihodnosti zna slediti pre
selitev delov zbirk, še posebno, 
ker bo v kraju sedeža stalna m u 
zejska razstava, to pa bodo obli
kovali iz gradiva, ki je  na razpo
lago. Ker gradivo NOB, ki g a je  
zbral in ga hrani slovenjgraški 
muzej, za tako razstavo ne bo 
zadostovalo, se ve, kje ga bodo 
vzeli.

O  tem , kje naj bi bil sedež ko
roškega pokrajinskega m uzeja, 
delavcev Železarne Ravne seve
da nihče ni vprašal, gotovo pa je, 
da bi podprli sedanje občinsko 
vodstvo v prizadevanju, da bi 
bil tam , kjer je  glavnina zbirke. 
Le v tem  je  nam reč zagotovilo, 
da bo Delavski m uzej Ravne o h 
ranil svoje im e in s trudom  en
tuziastov zbrano bogastvo.

Mojca Potočnik



š t  12/1990 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 21

REKREACIJA IN ŠPORT

ODBOJKA
Sedem  zm ag in le en poraz, 

to je  bila odlična bilanca odboj- 
kaijev Fužinaija  v osm ih kolih 
tekm ovanja II. zvezne lige -  za
hod. Po porazu dom a proti vo
dilni, še neporaženi ekipi v tej 
ligi Tovilu Olimpiji v 3. kolu so 
naši odbojkarji nanizali kar pet 
zmag zapored. D om a so prem a
gali A rom o iz Futoga s 3:2 ter 
Rijeko GRO Prim orje in Fam os

T abor iz Ljubljane, v zadnjem  
kolu pa bodo odbojkarice igrale 
še v Rogozi.

V republiških ligah so od ko
roških ekip najbolje uvrščene 
odbojkarice Mežice, ki so v 8 
kolih zbrale 10 točk, slabše pa 
se godi ostalim  trem  ekipam. 
M islinjčanke so uvrščene v d ru
gi polovici lestvice, m edtem  ko 
so odbojkarji M islinje in M ežice 
na repu lestvice in celo v nevar
nosti, da iz lige izpadejo. V II.

stanek v ligi. Rezultati od 9. do
11. kola: Korotan -  F užinar 3:0, 
Fužinar -  Starše 2:0 in Radlje 
-  Fužinar 8:3. Koroški klubi so 
po prvem delu tekm ovanja uvrš
čeni takole: 1. Korotan 17 točk,
3. Peca 13, 7. A kum ulator 11, 8. 
Radlje 10 in 11. Fužinar 7 točk.

V višjem rangu tekmovanja, 
v obm očni slovenski ligi, letoš
njo sezono igrajo tudi nogom e
taši Ojstrice in Partizana iz Slo
venj Gradca. Boljše igre so pri-

iz Hrastnice obakrat s 3:0, v go
steh pa Kakanj in Ljubinje s 3:1. 
V naslednjih dveh kolih so od- 
bojkaiji Fužinarja gostovali v 
Stari Pazovi proti Jedinstvu in 
nato igrali še dom a pom em bno 
tekm o z M odričo Optimo. V za
dnjem  kolu jesenskega dela pr
venstva bodo 22. decem bra na
stopili še v Kamniku.

Precej slabše igre so v prvens
tvu enotne republiške lige doslej 
prikazale odbojkarice Fužinaija, 
ki so v osm ih kolih zbrale le 4 
točke. Dve zmagi na štartu pr
venstva, v prvem  kolu proti M i
slinji in v tretjem  kolu proti 
Kamnici na svojem  parketu, sta 
obetali dobro uvrstitev naših de
klet. Toda varovanke trenerja 
Krenkerja v nadaljevanju niso 
bile več tako uspešne. Sledili so 
porazi tako dom a kot na tujem , 
med njimi je  bil presenetljiv in 
najbolj boleč tisti v koroškem  
derbiju na Ravnah proti ekipi 
Mežice s 3:2. Kasneje so Raven- 
čanke izgubile še v Novem  m e
stu s 3:0 ter dom a proti Kopru 
Cim osu s 3:0 in L jubnem u s 
3:1. V naslednjih dveh kolih je  
naša ekipa igrala v Topolšici in 
dom a proti drugi ekipi Partizana

republiški ligi za m oške so m la
di Fužinarjevi igralci v petih tek
m ah le enkrat zmagali, m edtem  
ko odbojkarice Partizana Preva
lje in Partizana Č rne prepričljivo 
vodijo v tekm ovanju II. sloven
ske lige -  vzhod.

NOGOMET
Korotan s Prevalj je  osvojil 

naslov jesenskega prvaka v član
ski skupini m ariborske nogo
m etne zveze. Pričakovano, bi la
hko dejali, saj so se Prevaljčani 
za prvenstvo odlično pripravljali 
in se tudi m očno okrepili v pre
stopnem  roku. Njihove ambicije 
so seveda jasne, uvrstiti se v višji 
rang tekm ovanja, za kar si priza
devajo že vrsto let. Tokrat jim  
dobro kaže, saj vodijo dve točki 
pred Fram om , pa tudi razpored 
tekem v spom ladanskem  delu 
je  za nogom etaše s Prevalj ugo
den.

Ravenčani, ki tudi nastopajo v 
tej konkurenci, z jesensko bero 
točk seveda ne m orejo biti zado
voljni. Osvojili so le 7 točk in so 
predzadnji na lestvici, kar po
m eni v nadaljevaryu boj za ob 

kazali Dravograjčani, ki so zbra
li kar 15 točk in so uvrščeni v 
zgornjo polovico lestvice po je 
senskem  delu tekm ovanja. Slo
venjgradčani, ki so igrali vse tek
me kot gostitelji na Prevaljah, 
so šele v končnici prvenstva na
doknadili izgubljene točke dom a 
proti Pohorju, Interm arketingu 
in Turnišču in zbrali solidnih 11 
točk. Seveda pa bodo m orali za 
obstanek v ligi igrati spom ladi 
veliko bolje.

ROKOMET
Sredi novem bra se je  končal 

jesenski del prvenstva v II. re
publiški ligi. Fužinatjevi roko
metaši so v sedm ih tekm ah zbra
li 8 točk, kar pom eni, da so štiri 
tekm e zmagali. Svoj dobri polo
žaj so si m očno pokvarili z dve
ma porazom a v gosteh, v 5. ko
lu v Krogu in v 6. kolu v Rad
goni. Rezultati zadnjih treh kol: 
Krog -  Fužinar 29:16, Radgona 
-  Fužinar 26:25 in Polet -  Fuži
nar 26:29. Naslov jesenskega pr
vaka so osvojili rokom etaši Kro
ga.

KEGLJANJE
8. decem bra je  bil sklenjen pr

vi del tekm ovanja v slovenskih 
kegljaških ligah. V 9., zadnjem  
jesenskem  kolu sta se na Preva
ljah sestali ženski ekipi K orotana 
in Fužinaija  v okviru prve repub
liške lige. Sicer pa sta obe om e
njeni ekipi v osm ih kolih zbrali 
polovico m ožnih  točk. Raven- 
čanke so si svoj položaj na  lest
vici pokvarile s trem i zaporedni
mi porazi od  5. do  7. kola. Iz
gubile so v Ajdovščini in  Kočev
ju  ter presenetljivo tudi dom a s 
Celjankami. Rezultati od 4. do 8. 
kola: F u ž in a r- Iz o la  2372:2277, 
Tekstina -  Fužinar 2324:2264, 
Fužinar -  EM O  II. 2333:2348, 
Kočevje -  Fužinar 2366:2294 in 
Fužinar -  K onstruktor 2367: 
2284.

Kegljavke K orotana so ujele 
svojo pravo form o šele v finišu 
prvenstva, saj so prijetno prese
netile z zm agam a v Kranju in 
Kočevju. Rezultati od 4. do 8. 
kola: K onstruktor -  Korotan 
2289:2168, Korotan -  Rudar T r
bovlje 2228:2190, Triglav -  Ko
rotan 2199:2284, K orotan -  Tek
stina 2310:2328 in  Kočevje -  Ko
rotan 2259:2289.

Za m oško ekipo Fužinarja, ki 
tudi v letošnji sezoni tekm uje v
II. republiški ligi -  vzhod, je  
značilen slab štart v novo prven
stvo in kasnejše uspešno nada
ljevanje. V prvih dveh kolih so 
Ravenčani nam reč izgubili v Tr
bovljah in v M ariboru, nato pa 
štiri tekm e zapovrstjo zmagali. 
Prav gotovo je  k uspehu pripo
mogel tudi Silvo Belaj, ki se je  
po poškodbi znova vrnil v šester- 
ko Fužinaija. Rezultati od 3. do
6. kola: Fužinar -  Krško 5075: 
4973, Fužinar -  EM O Celje 
5102:4995, Fužinar -  M TT 
4995:4840 in Rudnik H rastnik -  
Fužinar 2061:5229. V zadnjem  
jesenskem  kolu so kegljači ra
venske ekipe nstopili dom a pro
ti Radenski. V II. ligi nastopajo 
tudi Slovenjgradčanke, ki so v 
prvih 6. kolih zabeležile pet 
zmag in bile poražene le v N o
vem m estu. Ekipa slovenjgraš
kega trenerja Ivana G oričana v 
ligi tudi vodi.

KOŠARKA
Potem  ko so košarkaiji Ko

roške v prvih treh tekm ah ob
m očne slovenske lige le enkrat 
zmagali, so v nadaljevanju kar 
trikrat zapored osvajali točke. To 
jim  je  po sedm ih kolih prvenst
va navrglo 3. m esto  v ligi, kar 
je  še vedno lep uspeh, saj so fan
tje večidel tekem  odigrali oslab
ljeni. Rezultati od 4. do 7. kola: 
Koroška -  R adgona 83:81, Lju
tom er -  Koroška 83:88, Koroš
ka -  Kungota 73:64 in Starše -  
Koroška 97:74. Po prvem  delu 
tekm ovanja je  bil v vodstvu Lov
renc pred Slivnico in Koroško.
9. decem bra pa se je  pričel tudi 
že drugi del prvenstva, naši ko
šarkaiji so odigrali dve tekmi, 
dom a proti Lovrencu in v M a
riboru proti ekipi Bistro Petelin.

Ivo M lakar
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USTANOVLJENA JE ZVEZA ZA 
TRADICIONALNI KARATE SLOVENIJE

V Sloveniji deluje vrsta klubov 
tradicionalnega karateja, m ed 
njimi tudi ravenski, ki ga vodi 
Rom an Breznik. Doslej so se sre
čevali le na  posam eznih  tekm o
vanjih in sem inaijih , odkar pa 
so se 30. oktobra v Celju orga
nizirali kot zveza in sprejeli 
skupni delovni program , bodo 
lahko delovali bolj povezano, 
kar bo pripom oglo k hitrejšem u 
razvoju in večjem u ugledu te 
športne zvrsti pri nas.

Prva akcija nove slovenske 
karatejske zveze je  bil skupni 
trening, ki so ga 9. novem bra 
organizirali v Ljubečni člani te 
zveze.

Sicer pa je  TKK Ravne letoš
njo jesen  tudi sam  zelo resno 
zastavil delo. V začetku oktobra 
so imeli v gosteh člane TKK iz 
Velenja, da so se z njim i pom e
rili v znanju  karatejskih veščin.

V  novem bru je  devetnajst čla
nov kluba opravilo izpite za viš
je  pasove: trije so osvojili oranž-

V petek, 16. novem bra, so se 
člani Telovadnega društva Parti
zan Ravne zbrali na občnem  
zboru, ki so ga sklicali po osm ih 
letih, kar govori o določeni pra
znini v delovanju organizacije, 
saj bi naj bili po pravilih zbori 
vsaki dve leti. Toda to ne po
m eni, da bi v tem  času usihala 
dejavnost društva. N asprotno, v 
zadnjih petih letih se je  celo raz
širila.

ni pas, 14 zeleni in dva vijoli
časti pas.

N a klubskem  prvenstvu za 
pionitje in pionirke, bilo je  20. 
novem bra, so bili zmagovalci: 
Klara Cofi pri ml. pionirkah, 
Igor V ušnik pri st. pionirjih in 
Urška O bretan pri st. pionirkah.

Vodja ravenskega TKK R. Bre
znik s e je  v oktobru udeležil 1. 
prvenstva Jugoslavije v tradicio
nalnem  karateju in  dosegel 4. 
m esto v katah posam ezno in 5. 
v borbah. Kot predstavnik slo
venske zveze je  bil na  m ednarod
nem  sem inaiju  za inštruktoije 
karateja, ki ga je  vodil prof. Ta- 
iji Karse -  8. DAN, sem inarja, 
ki ga je  v Č rnučah vodil Italijan 
Paolo Bolafia -  4. DAN, sta se 
udeležila Ravenčana R om an 
Breznik in M iha Cigler, na  se
m inarju za inštruktorje karateja 
v Celju pa so bili razen njiju še 
Rafko M om , Ivan M ravljak in 
Rozika Čekon.

R.B.

Ravenski Partizan šteje čez 
400 članov, od predšolskih otrok 
do šolarjev in m ladine ter odras
lih. R aznovrstnost dejavnosti 
posam eznega društva je  odvisna 
od razvejenosti klubskih šport
nih dejavnosti v kraju, kjer de
luje. Ker je  na Ravnah zelo 
m očno športno  društvo Fužinar, 
ostaja Partizanu ožje področje 
delovanja, predvsem  športna in 
rekreativna gimnastika. Skratka, 
TVD Partizan skuša slediti an ti

čnem u geslu: zdrav duh v zdra
vem  telesu.

V  svoje vrste sprejem a društ
vo otroke od tretjega leta naprej. 
Pod vodstvom  vaditeljic se učijo 
obvladovati telo in gibe, kar jim  
daje podlago za udejstvovanje v 
katerem koli športu. Če ostanejo 
zvesti Partizanu, imajo nadaije- 
ni m ožnost postati m ojstri gim 
nastike na orodju ali v parteiju, 
če se posvetijo plesu, lahko so
delujejo v kateri od skupin, ki go
ji »jazz balet« ali aerobiko, o d 
rasli pa se lahko organizirano re- 
kreirajo s katerim  od športov, 
kot so odbojka, kegljanje, na
m izni tenis ali plavanje, vendar 
ne intenzivno, kot zahteva tek
m ovalni šport, am pak rekreativ
no, kolikor je  po trebno  za zdrav
je  in telesno kondicijo.

Zadnji čas v ravenskem  Par
tizanu nam enjajo večjo skrb tudi 
vzgoji m ladih tekm ovalk in tek
m ovalcev v športni gimnastiki 
(delata vrsta pionirk in pionir
jev). Z  rednim  delom  bodo priš
li uspehi in to bo tej žlahtni, a 
dolgo časa zanem arjeni športni 
zvrsti vrnilo nekdanji ugled.

N ovem u odboru  društva, ki 
ga vodi mag. farmacije M eta Ko
lar, strokovno pa prof. M aja M a
rin, želim o, da bi uresničil n a 
črte, ki si jih  je  postavil, in z 
zavzetim  delom  koristil našem u 
m ladem u rodu ter odraslim , ki 
bi radi ohranili vitalnost.

To je  vsebina, ob kateri se ne 
bo treba sram ovati im ena, ki bi 
ga nekateri radi sprem enili.

M ojca Potočnik

AVGUST SVETEC 
1940-1990

Včasih se človek kar stežka 
sprijazni, da nekoga, ki sm o ga 
vsi spoštovali in je  bil naš delov
ni vzor, ni več m ed nami. Toda 
zakon življenja in sm rti je  krut. 
Poseže tam , kjer ga najm anj pri
čakuješ.

Tako sm o tudi mi, tvoji sode
lavci, onem eli ob vesti, da si v 
bolnici, kam or si šel na zdrav
ljenje, za vedno končal svoje živ
ljenje, ki ti ni bilo zmeraj postla
no z rožami.

Rodil si se 20.8.1940 v Pod- 
goiju pri Slovenj G radcu delavs
ki družini. Ker je  bilo pri hiši 
četvero otrok, si se že s 17 leti 
zaposlil pri Lesni, nato  pa odšel

v Km etijsko zadrugo Stari trg. 
Ker so bila sredstva za življenje 
pičla in  si si začel ustvaijati d ru
žino, si se leta 1968 zaposlil v 
Železarni Ravne. Leta 1975 si 
dobil tudi stanovanje in  po t v 
službo ni bila več težavna.

Po 19 letih službe v topilnici 
si bil invalidsko prem eščen v 
Transport, kjer sm o te pobliže 
spoznali tudi mi. Bil si vzor 
vsem. S pridnim  delom , sm is
lom  za pravičnost, pa s trdo be
sedo, če je  šlo za naše pravice, 
si si h itro  pridobil naša srca. Ker 
si bil tudi lovec, je  m arsikdaj 
tvoja pripoved privabila nasm eh 
na naša usta.

Pred kratkim  si praznoval svo
jo  50-letnico. Takrat nihče ni po
mislil, da bo kruta usoda ugas
nila tvoje življenje, vzela ženi 
m oža, otrokom  očeta, svojcem 
žlahtnika, nam  pa sodelavca.

Tvoja poštenost, marljivost 
pri delu in tovarištvo bo še dol
go ostalo vodilo nam , tvojim  pri
jateljem  in sodelavcem.

V  im enu OE T ransport izre
kam iskreno sožalje ženi, otro
kom  in svojcem.

IVAN VERHOVNIK 
1968-1990

Tvoja pom lad življenja se je  
žal končala v jesenski noči. N o
vica o tvoji nesreči nas je  priča
kala v ponedeljek zjutraj. Težko 
je  bilo dojeti, da si prem inil, da 
te ni več.

š e  ne dolgo tega si prišel m ed 
nas v Valjamo, delal pa si tudi v 
Strojih in delih, Jeklovleku in 
Komerciali. Dokaj hitro si se 
vživel m ed nas, pri tem  pa osvo
jil znanje za delo.

Za delo si poprijel z veliko 
volje in veselja, s sodelavci si se 
dobro razum el in jim  priskočil 
na pom oč, če je  bilo potrebno. 
Bolečina slovesa najbolj prizade
va tvoje najdražje, m am o, očeta, 
brata in sestro ter ostalo sorod
stvo.

N am  boš m anjkal kot vesten 
sodelavec.

Brez velikih besed, ki so po
gosto prazne, se poslavljam od 
tebe, Ivan, v svojem im enu in 
im enu vseh tvojih sodelavcev.

Tvojim  staršem , bratu in sestri 
ter ostalem u sorodstvu izrekam 
iskreno sožalje!

Sodelavci OE Valjarna

PARTIZAN ZA ZDRAVO ŽIVLJENJE
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KADROVSKA GIBANJA 
od 10. do 20.11. 1990

V m esecu novem bru se je  šte
vilo zaposlenih ponovno zm anj
šalo. 20.11.1990 nas je  bilo v Že
lezarni Ravne zaposlenih 5548.

Delovno razmeije 
so sklenili

PE METALURGIJA

JEKLARNA -  LESJAK Pri
m ož, ROBIN G oran, KROF Ro
bert, FA JM U T Maks, RAZ
DEVŠEK M ilan -  vsi talilci -  
iz šole.

VALJARNA -  ŠAPEK Bog
dan. GLAVICA Bojan, KO- 
KUČNIK Jani, OSOJN IK M i
lan, PO ROČNIK Stanislav -  vsi 
valjavci -  iz šole.

PE JEKLOLIVARNA -  ZA
G ERNIK Irena, jedrarka -  iz 
šole.

PE OBDELAVA

NAMENSKA PROIZVOD
NJA -  ŽVIKART Julijan, dipl. 
inž. strojništva -  iz druge DO.

PE STROJI -  MLAKAR M i
ran, URŠNIK Beno -  strojna 
m ehanika; ŠTEHARNIK Matej, 
strugar; KRIČEJ Andrej, KRZ
NAR Emil -  rezkalca; ŠKVORC 
Marija -  brusilka; KONEČNIK 
Sim ona, DOBROVNIK Branka
-  predelovalki in obdelovalki ko
vin; KNEZ Darjan, URŠNIK 
Suzana -  strojna tehnika -  VSI 
IZ ŠOLE.

TEHNIŠKI SEKTOR

ETS -  ADAM Sim on, LE- 
SIČNIK Engelbert, M AGER 
Boštjan, JESEN EK  Davorin -  
elektrikar energetik -  VSI IZ 
ŠOLE.

KOMERCIALNI SEKTOR
PU ŠNIK Angelca, ekonom istka
-  iz šole.

RAZVOJNI SEKTOR -  M I
KELN Aleš, dipl. inž. strojniš
tva; GO LČER Tom až, dipl. inž. 
strojništva -  oba iz šole.

SEKTOR ZAGOTAVLJA
NJA KAKOVOSTI PŠEN IČ
NIK Alenka, dipl. inž. strojniš
tva -  iz šole.

ORG. KADROVSKI SEK
TOR PAPEŽ Erika, dipl. prav
nica -  iz šole.

Delovno razmerje 
je prenehalo

PE METALURGIJA
JEKLARNA -  STOJANOVIČ 

Savo, skladiščni delavec -  izklju
čen.

VALJARNA -  SIM ANIČ Lju
bom ir, žerjavovodja; G O LU BO
VIČ Zlatko, žeijavovodja -  iz

ključena; LAUK Stanislav, pul- 
tist -  dosežena pok. doba; VER- 
HOVNIK Ivan, transportni de
lavec -  um rl.

KOVAČNICA -  FERK Peter, 
odprem nik -  inv. upokojitev.

JEKLOVLEK -  ZABEVIvan, 
luščilec -  inv. upokojitev.

SKUPNE SLUŽBE -  M A
G ER Irena, rezkalka -  potek del. 
razm erja za dol. čas.

PE JEKLOLIVARNA -
PLOH L Andrej, obratni inženir
-  predčasna star. upokojitev; 
ŠTUM FL Edvard, kalupar -  inv. 
upokojitev; PETEK Marija, žer- 
javovodkinja -  inv. upokojitev; 
SLATINEK Janez, oblikovalec
-  potek del. razm erja za dol. 
čas.

PE OBDELAVA
SKUPNE SLUŽBE -  SM O 

LAR Feliks, sam ostojni tehno
log; PLESTENJAK Rafael, teh 
nolog; FORSTNER Ivan, delo
vodja; ŠTUM BERGER Feliks, 
referent-koordinator -  vsi pred
časna star. upokojitev.

IND. NOŽI BORKO Jeri
ca, vrtalka; TRATNIK Fridolin, 
delovodja skladišča -  oba pred
časna star. upokojitev; ŠTAMU- 
LAK Boris, rezkalec -  spora
zum no; KRENKER Ivan, žagar; 
LASNIK Anton, rezkalec -  oba 
inv. upokojitev.

ORODJARNA -  M AJERIČ 
Stanislav, dipl. inž., obratni in
ženir -  sporazum no.

PE STROJI -  VAVČE Jože, 
ključavničar -  sam ovoljno; PA- 
STIRK Ela, skladiščna delavka
-  predčasna star. upokojitev; 
HOVNIK Marjja, centralna raz- 
deljevalka -  invalidska upokoji
tev; VOČKO Dimitrij, kontrolor

Ob sm rti dragega m oža, 
očeta in  dedka

FRANCA POŽARNIKA st.

se iskreno zahvalju jem o vsem sose
dom , prijateljem  in znancem , bo l
niškem u osebju ter sestri D arinki, 
ki m u je  lajšala bolečine, g. Horja- 
kovi za poslovilne besede, g. župn i
ku za opravljeni obred , K oroškem u 
oktetu in P iha lnem u orkestru  raven
skih železaijev te r sostanovalcem  
za denarno  pom oč.

Se enk ra t iskrena hvala.

Z bolečino  v srcu vsi njegovi

Ob tragični izgubi sina in brata

IVANA VERHOVNIKA ml.

se iskreno zahvalju jem o za pom oč 
in darovano cvetje sorodn ikom , so
sedom  in taborn ikom  ter sodelav
cem  Valjarne, V arnostne službe in 
Transporta.

Vsi njegovi

-  izključen; TURKUŠ Zm ago
slav, zarisovalec -  sporazum no.

PE TURIZEM  IN DRUŽBE
NI STANDARD -  DOM ANJ- 
KO M artin, natakar -  sam ovolj
no; PRISLAN Vera, blagajničar
ka -  starostna upokojitev.

TEHNIŠKI SEKTOR

S G V -  LAZNIK Marjan, 
strojni ključavničar; N A GLIČ 
M atjaž, str. oblikovalec -  spo
razum no; KNEZ Kristjan, str. 
ključavničar; HA LEJ Aleš, va
rilec -  oba dosežena pok. doba.

E T S -  ZAKRAJŠEK Stani
slav, stiskalničar -  starostna 
upokojitev.

TRANSPORT -  SVETEC Av
gust, voznik tovornjaka -  umrl.

SKUPNE SLUŽBE -  VE- 
LUNŠEK Zora, vodja obračuna
-  predčasna star. upokojitev.

KOMERCIALNI SEKTOR
ŠTRUC Marija, referentka pro
daje -  dosežena pok. doba.

RAZVOJNI SEKTOR -  
GRADIŠEK Emilija, prevajalka

predčasna star. upokojitev; 
BLATNIK Ernest, ref. za uprav
no dokum entacijo -  spora
zum no.

SEKTOR ZAGOTAVLJA
NJA KAKOVOSTI PŠEN IČ
NIK Rado, vodja vhodne kon
trole -  predčasna star. upokoji
tev.

ORGANIZACIJSKO-KA- 
DROVSKI SEKTOR PISAR 
Ivan, vratar -  predčasna star. 
upokojitev; PRAPROTNIK 
Franc, telefonist -  inv. upokoji
tev; RAVNJAK M arija, čistilka -  
družinska upokojitev; ČEBULJ 
Danilo, kadrovik -  sporazum 
no (mirovanje).

OE ZAPOSLOVANJE

O b boleči, preran i izgubi

AVGUSTA SVETCA

se iskreno zahvalju jem o lovcem  in 
gasilcem  iz Podgorja, ravenskem u 

. kaplanu za opravljeni obred , Pi- 
a lnem u orkestru ravenskih železar- 

jev za žalostinke, znancem , prijate
ljem  ter sodelavcem  O E T ransport 
za sočustvovanje in  pom oč v tež
kih trenutkih .

Vsi njegovi

Ob boleči izgubi dragega 
m oža in očeta

A LO JZA  VIDERŠNIKA

se najtopleje zahvalju jem  svojim  so 
delavcem , sodelavcem  Kovačnice, 
gasilcem , sosedom , so rodn ikom  in 
prijateljem  za pom oč, sočustvovanje 
in darovano cvetje in da so ga v ta 
kem številu posprem ili na zadnji 
poti.

Žalu joča žena Jožica s sinovi

O b boleči izgubi 
m oža in  očeta

FELIKSA PEŠLA

se najlepše zahvalju jem o sosedom , 
gpzdarjem ^ g. župn iku  in godbi na 

ihala ter železarjem , ki so m u  po- 
lonili cvetje in ga posprem ili na 

zadnji poti.

Ž ena  Julka z otroki

O b prerani, boleči in 
nenadom estljiv i izgubi našega

m oža, očeta in dedija

FERDA M EDLA

se iskreno zahvalju jem o vsem  soro
dnikom , prijateljem , sosedom  in 
znancem , ki so nam  izrekli u stno  
ali pisno sožalje, prekrili njegov p re
rani grob s cvetjem  in  ga v tako ve
likem  številu  posprem ili na  njegovi 
zadnji poti.

Hvala M itju  Šipku za lepe izreče
ne besede in p iha lnem u  orkestru ter 
pevskem u zboru  Vres za pesm i slo
vesa.

Hvala g. župn iku  za lepo oprav
ljen pogrebni obred.

Vsi njegovi

Ob izgubi m oža, očeta  in  dedija

M ARCELA ANTONIČA

se zahvalju jem o vsem , ki ste ga po
sprem ili na zadnji poti.

Vsi njegovi
Ob boleči izgubi naše  drage 

žene, m am e, babice, prababice

STANISLAVE VIŠNER, 
p.d. N apotnikove m am e

s Selovca se najtopleje zahvaljujem o 
vsem sosedom , so rodn ikom  in d ru 
gim, ki so nam  izrazili sožalje, daro
vali cvetje in vence ali darovali za 
m aše ter nam  v najtežjih  trenu tk ih  
vsestransko pom agali.

Lepa hvala govornikom  za izreče
ne  poslovilne besede, pevcem  za za- 

ete žalostinke, p ihaln i godbi ZB 
entjanž, zdravstvenem u osebju 

Dravograd ter duhovniku  za pogre
bni obred  in  to lažilne  besede.

Vsem in  vsakem u posebej še e n 
krat iskrena hvala, ker ste jo  v tako 
velikem  številu posprem ili na njeni 
zadnji poti.

Vsi njeni

O b o d h o d u  v pokoj se prisrčno 
zahvaljujem  sodelavcem  kom erciale 
-prodaje za čudovita darila, ki ste 
mi jih  predali na zaključnem  sreča
nju  na dom u.

Rada sem  bila z vam i, saj sem  do 
živela to liko lepega.

Tudi vam  želim , da bi zdravi uča
kali upokojitev in tud i v pokoju do
živeli še veliko lepega; z željo, da bi 
se še kdaj srečali

vaša sodelavka M arija Štruc

Olj odhodu  v pokoj se iskreno za
hvaljujem  sodelavcem  Valjarne sre
dnje proge prve izm ene  za lepo da 
rilo ter gospodu O tu  P uru  za izreče
ne poslovilne besede. Vsem sodelav
cem  želim  še m nogo  delovnih  u spe
hov in skupnega razum evanja.

Stanko Lauk
Če s t i t k a

A ndreja Č ibron -  K odrin je  13. 
novem bra 1990 na FSPN  v Ljublja
ni uspešno  zagovaijala m agistrsko 
delo DELO VN A  KARIERA V OR
G A N IZA C IJI in s tem  postala m a
gistra socio loških  znanosti.

Iskrene čestitke!
Sodelavci O E Razvoj kadrov 

in  zaposlovanje

N ekatere fotografije v tej številki je  
izdelala M ira Cepin.

U redništvo

Z A H V A L E
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BRANJE

S P E V I
Rabindranat Tagore

Nsyvečji indijski pesnik in pisatelj. Rodil se je 1. 1861, umrl je  
1. 1941. Leta 1913 je prejel Nobelovo nagrado. P n i prevod njego
vega dela smo Slovenci dobili že I. 1917 in smo do danes prevedli 
precej njegovih del. Naš izbor je  iz zbirke Spevi, ki je  izšla v Kon
dorju I. 1958 v prevodu pesnika Alojza Gradnika.

IZVOR
Spanec, ki prileti detetu na oči 

-  ali ve kdo, od kod prihaja?
Da, pravijo, da biva v bajni va

si, tam  m ed gozdnim i sencam i, 
ki jih  m otno  osvetljujejo kresni
ce in kjer visita dva plašna ča
robna popka. O dondod  prihaja 
poljubljat detetu oči.

Smehljaj, ki trepeče detetu na 
ustnicah, kadar spi, ali ve kdo, 
kje se je  rodil? Da, pravijo, da se 
je  m lad bled žarek rastočega m e
seca dotaknil roba topečega se 
jesenskega oblaka, in tedaj se je  
prvič rodil sm ehljaj v snu ros
nega ju tra  -  smehljaj, ki trepeče 
detetu na  ustnicah, kadar spi.

Sladka, nežna svežost, cveto
ča detetu na  udih -  ali ve kdo, 
kje je  bila skrita tako dolgo? Da, 
ko je  m am ica bila še m lada de
klica, je  prepajala njeno srce z 
nežno in tiho skrivnostjo ljubez
ni -  sladka, nežna svežost, ki se 
je  razcveta detetu na udih.

SODNIK
Recite o njem , kar hočete, jaz 

poznam  napake svojega deteta.
N e ljubim  ga, ker je  dobro, 

tem več ker je  m oje m alo dete.
Kako m orete vedeti, kako zna 

biti srčkano, če se trudite tehtati 
le njegove napake, ne pa njego
vih čednosti.

Če ga m oram  kaznovati, po
staja le še bolj del m ojega bitja.

Če sem  jaz  vzrok njegovih sol
za, se joče m oje srce z njim.

Sam o jaz ga im am  pravico ka
rati in kaznovati, zakaj le tisti 
sme kaznovati, ki ljubi.

SOČUTJE
Če bi bil sam o m ajhen ku

žek, ne tvoje dete, ljuba m am i-
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ca, ali bi m i rekla »ne«, če bi ho
tel jesti s tvoje mize?

Ali bi m e zapodila proč in re
kla: »Poberi se, ti m alovredni 
m ali kužek?«

Potem  pa pojdi, mam ica, poj
di! Nikoli ne pridem  k tebi, ka
dar m e boš klicala, in nikoli več 
ne pokusim  ničesar od tebe.

Če bi bil sam o m ajhen, zelen 
papagajček in ne tvoje dete, lju
ba m am ica, ali bi m e priklenila, 
da ne bi odletel?

Ali bi mi pretila s prstom  in 
dejala:

»Kakšen nehvaležen, m alo
priden ptič! Dan in noč kljuva 
svojo verigo!«

Potem  pa pojdi, m am ica, poj
di! V gozdove pobegnem  in ni
koli več se ti ne dam  vzeti v na
ročje.

Ko grem samotna v noči na 
srečanje z ljubim, ptiči ne po
jo, veter ne pihlja in hiše na  obeh 
straneh ceste stoje molčeče.

Le m oje zapestnice zvenijo pri 
slednjem  koraku in rdečica me 
obliva.

Ko sedim  na balkonu in ča
kam na njegove korake, listi ne 
šelestijo na drevju in voda je  ti
ha v reki, kakor m eč na kolenih 
speče straže.

Le m oje srce bije burno, ne 
vem, kako bi ga upokojila.

Ko pride moj dragi in sedi ob 
moji strani, ko m oje telo drgeta 
in se mi trepalnice zapirajo, se 
noč stem ni, veter upihne svetil
ko in oblaki zagrnejo zvezde.

Le biser na m ojih nedrih žari 
in daje svetlobo. N e vem, kako 
bi ga skrila.

Šepetal je: »Ljubica moja, od
pri oči.«

Ostro sem  ga pokarala in re

kla: »Pojdi!« Ali 
Stal je  pred n 

žal za roke. Re 
me!« Ali ni šel \

Sklonil je  oi 
ušesu. Pogledal 
kla: »Sram te l  070 .4 8 9 (4 9 7 .4  Ravne na Koroškem) 
premaknil.

Njegova usta 
m ojih lic. Strep 
kla: »Preveč si p 
ga bilo sram.

Vtaknil mi je 
Rekla sem : »Vse zam an!« Ali stal 
je  na m estu.

Snel mi je  venec s tilnika in 
odšel.

Jočem  in vprašujem  svoje sr
ce: »Zakaj se ne  vrne?«

Zakaj mi šepečeš tako trudno  
v ušesa, o Smrt, m oja Smrt?

Ko se rože zvečer osipajo in 
se živina vrača v hleve, se mi 
kradom a približaš in govoriš be
sede, ki jih  ne m orem  razum eti.

Ali m e m oraš n a  ta način snu 
biti in osvojiti z m am ilom  uspa
vajočega šepeta in  hladnih po
ljubov, o Sm rt, m oja Smrt?

Ali ne  bo sijajne svečanosti za 
najino poroko?

N e boš ovila z vencem  svojih 
rjavih kodrastih las?

Ni nikogar, da ponese zastavo 
pred teboj in se ne bo noč zaži
gala s tvojimi rdečimi baklami, 
o Smrt, m oja Smrt?

Pridi s svojimi zvenečim i ško
ljkami, pridi v noči brez spanja.

Odeni m e s škrlatnim  plaš
čem, prim i m e za roko in  m e 
vzemi.

Naj bo pred m ojim i vrati pri
pravljen tvoj voz s tvojimi ne
strpno rezgetajočimi konji.

Vzdigni m ojo tančico in poglej 
mi kljubovalno v obraz, o Smrt, 
m oja Smrt!

Storil si me neskončnega, taka 
je  tvoja volja. To krhko posodo 
prazniš spet in spet in  jo  zm e
rom  spet polniš z novim  življe
njem.

Nosil si to d robno trsteno piš
čalko čez hribe in doline in si 
dihal z njo večno nove m elodi
je.

Ob nesm rtnem  dotiku tvojih 
rok prekipeva m oje d robno srce 
in rodi neizrekljive besede.

Tvoja neskončna darila spreje
m am  sam o na teh m alih dlaneh. 
Veki minevajo in ti zm erom  na
livaš in zm erom  je  kam nalivati.

Vem, da pride dan, ko se mi
izgubi izpred oči ta zemlja in se 
življenje molče poslovi in pregr- 
ne poslednji zastor čez m oje oči.

In vendar bodo bedele zvez
de v noči in ju tro  bo vstajalo 
kakor prej in ure bodo naraš
čale kot valovi na m oiju, bruha
joči radosti in bolečine.

Ko premišljam  o tem  koncu 
svojih trenutkov, se pregrada tre
nutkov razruši in v svitu smrti 
vidim  tvoj svet z njegovimi ma- 
lovažnimi zakladi. Dragocen je  
njegov ntyriižji sedež, dragoceno 
je najm anjše njegovih življenj.

Stvari, ki sem  po njih zam an 
hrepenel, in stvari, ki sem  jih  do
segel -  kaj mi je  do  njih! Daj,
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da bodo res m oje stvari, ki sem 
jih  vedno zaničeval in zanem ar
jal.

Moj spev je odložil vse lepo- 
tjje; ne košati se z oblačilom  
in nakitom . Nakit bi oviral naji
no združitev, ločil bi tebe od 
m ene; v njegovem  žvenkljanju 
bi utonil tvoj šep e t

M oja nečim rnost pesnika gi- 
ne od sram u pred tvojim  oblič
jem . O pesnik - učenik, sedel 
sem ob tvojih nogah. Daj, da bo 
m oje življenje prosto in ravno 
kakor trstena piščalka, ki jo  pol
niš z godbo.

Vem, da je  to samo tvoja lju
bezen, o ljubljenec mojega srca 
-  ta zlati svit, ki pleše po listih, 
ti leni oblaki, ki plovejo prek ne
ba, ta bežni veter, ki pušča svoj 
hlad na m ojem  čelu.

Jutranja zarja je  zalila m oje 
oči -  to je  tvoje poročilo m oje
m u srcu. Tvoje obličje se skla
nja k m eni, tvoje oči gledajo v 
m ene in m oje srce se dotika tvo
jih  nog.

Izdaja Delavski svet Ž ele
zarne Ravne kot m esečnik  v 
nakladi 6800 izvodov. U reja 
uredniški odbor: Andreja 
C ibron, M arijan G erdej, 
M arjan K olar,dr. T one  Prat- 
nekar, Sonja Sm olar, Maks 

Večko, M irko Vošner. 
U redništvo: glavni in odgo
vorni u redn ik  M arjan Kolar, 
novinarki H elena M erkač in 
M ojca Potočnik, tajnica 

Jelka Jam šek.
Tel. 21-131, u rednik  int. 

6753, novinarki 6304.

Tisk: G rafika Prevalje

G lasilo je  po 7. točki 1 odst. 
člena Z akona o obdavčenju 
proizvodov in storitev v pro 
m etu (U radn i list SFRJ, št. 
33/72), prosto  plačila pro

m etnega davka.


